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Ptuj � Najstarejše mesto zanimivo tudi za športnike

Ptuj vse pomembnejša športna baza
Ptuj z okolico postaja s svojo športno infrastrukturo vse privlačnejša športna pripravljalna baza. Potem ko so se tu že ustalili 
nogometaši s svojo nacionalno selekcijo in plavalci, se jim, kot kaže, pridružujejo tudi košarkarji.

Kratkotrajne priprave na Ptu-
ju slovenske in makedonske ko-
šarkarske reprezentance, ki so 
vključile tudi dve pripravljalni 
tekmi med reprezentancama 
(na fotografiji utrinek s prve), to 
že dokazujejo. Terme in mesto 
te priložnosti ne bodo izpustili. 
Tudi tokrat so se pokazali kot 
izjemni gostitelji, vso potrebno 
pozornost pa je pokazalo tudi 
mesto z županom na čelu. Kot je 
povedal selektor slovenske ko-
šarkarske reprezentance Memi 
Bečirović, so prišli na Ptuj tudi 
zato, da bi mesto podprli v nje-
govih prizadevanjih pri gradnji 
športne dvorane, ki bi bila zelo 
primerna za tekme evropskega 
košarkarskega prvenstva leta 
2013, za katerega se poteguje 
Košarkarska zveza Slovenije. V 
tem prvenstvu vidi priložnost 
tudi Ptuj. Projekt gradnje nove 
športne dvorane ima podporo 
Ministrstva za šolstvo in šport, 
saj ga je podprlo z 2,5 milijona 
evrov. Dvorano naj bi zgradili 
na pomožnem igrišču Mestne-
ga stadiona.
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Aktualno
Ptuj � Vse večja 
skrb za mestno 
jedro
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Kultura
Ptuj � Začel se je 
drugi festival Art 
Ptuj 2000
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Po mestni občini
Ptuj � Bakterija je 
pokazatelj fekalne-
ga onesnaženja
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Podravje � Iz zakulisja davka na nepremičnine

Davek, ki zna povzročiti še veliko sivih las
Začetek tega tedna je zaznamovala informacija, da se vendarle čisto zares pripravlja in uvaja davek na nepremičnine. Spre-
jet naj bi bil letos, začel pa naj bi veljati prvega januarja naslednje leto.

V skladu z osnutkom tega 

zakona bo davčna osnova 

za izračun davka znašala 80 

odstotkov posplošene tržne 

vrednosti nepremičnine, 

kot jo je v vrednotenju oce-

nila Geodetska uprava RS 

(GURS) Od te davčne osnove 

vsaka občina za leto, za kate-

ro se odmerja davek, prosto 

določi davčno stopnjo, ki 

pa ne sme biti nižja od 0,03 

odstotka. Za zdaj ni predvi-

den noben razpon davčnih 

stopenj.

Za prvo leto uvedbe davka 

so sicer davčne stopnje po 

občinah že določene. Nače-

loma so toliko višje, kolikor 

nižje so ocenjene vrednosti 

nepremičnin na nekem ob-

močju. Sicer pa bodo občine 

od leta 2012 določale višino 

davčnih stopenj samostojno.

Za večino ljudi je seveda 

najbolj zanimiva obdavčitev 

hiš in stanovanj, čeprav za 

marsikoga ni zanemarljiv po-

datek, da bodo davčne sto-

pnje za poslovne prostore 

petkrat višje, za industrijske 

obrate pa do sedemkrat višje 

od stanovanjskih.

Znano je že, da ima v Slo-

veniji zaenkrat eno najnižjih 

oz. najnižjo davčno stopnjo 

občina Destrnik (0,028). V 
Spodnjem Podravju pa so si-
cer davčne stopnje po obči-
nah določene tako: najvišjo, 
kar 0,239, ima občina Zavrč, 
kar pomeni kar desetkrat 
višjo obdavčitev kot npr. v 
Destrniku.

� Stran 2



dem 0,080, Sv. Trojica 0,078, Cer-
kvenjak 0,071, Benedikt 0,060 in 
čisto na repu, kot že rečeno, De-
strnik 0,028.

Geodetska uprava je tudi že 
pripravila predlog vrednotenja 
nepremičnin po posameznih 
conah (t. i. posplošena tržna vre-
dnost nepremičnin na nekem 
območju). Gre v bistvu za model, 
ki prikazuje ocenjene vrednosti 
različnih tipov nepremičnin - od 
hiš, do stanovanj, pisarn, indu-
strijskih objektov, zidanic, kme-
tijske zemlje ... Iz preglednice, ki 
je objavljena na GURS-ovi spletni 
strani, se tako lahko jasno razbe-
re, koliko je ocenjena vrednost 
hiše ali stanovanja glede na bival-
no površino in starost izgradnje 
(ne pa tudi obdavčitev, ki se jo si-
cer lahko izračuna, a je postopek 
precej zapleten).

GURS-ove cone 
z ocenjenimi 
vrednostmi

Ob tem je zanimivo, da je ob-
močje Spodnjega Podravja „raz-
parcelirano“ po conah precej 
mimo občinskih meja (za stano-
vanja so vrednostne cone razme-
jene nekoliko drugače kot npr. 
za hiše). Če pogledamo pobližje 
vrednostne cone za hiše, obstaja-
jo na našem območju naslednje 
cone: cona Ptujsko polje, cona 
Haloze 1 in Haloze 2, cona Ptuj, 
cona Ptuj z okolico, cona Or-
mož – Juršinci in cona Slovenske 
gorice. V cono Ptujskega polja 
spadajo recimo občine Dornava, 
Gorišnica, Markovci, del Vidma 
(samo Pobrežje), Hajdina, Destr-
nik z nekaj okolice ... V cono Ha-
loze 1 spada večine občine Maj-
šperk, haloški del občine Videm, 
del Podlehnika in majčken delež 
Zavrča. V vrednostno cono Halo-
ze 2 pa spadajo drugi del Podleh-
nika (obmejni), Žetale in večina 
občine Zavrč. V cono Ptuj spada 
bolj kot ne strogi center Ptuja s 
celotnim severnim delom ob-
čine, v coni Ptuj z okolico pa se 
ta krog poveča, predvsem proti 
Mariboru. Posebna cona Ormož 
– Juršinci zajema ormoško obči-
no z manjšim delom Juršincev, 
Veliko Nedeljo in Podgorci (brez 
Središča ob Dravi). V cono Slo-
venske gorice pa je zajet večinski 
del občine Juršinci, Miklavž pri 
Ormožu, Središče ob Dravi brez 

Cerkvenjaka.
Te cone je kar težko interpre-

tirati; posebej je recimo označe-
na cona Biš pri Trnovski vasi, pa 
posebej cona Cerkvenjak s Sv. 
Trojico ipd. Vendar pa so zelo 
pomembne pri določitvi vredno-
sti nepremičnin. Zelo enostavno 
povedano, to pomeni, da ima lah-
ko popolnoma enaka hiša, zgra-
jena v popolnoma istem času in 
z enako kvadraturo parcele pre-
cej različno osnovno določeno 
vrednost v dveh sosednjih obči-
nah ali tudi v eni sami –  recimo 
v Vidmu ali Podlehniku. Precej 
drastična je ta razlika, recimo, v 
občini Nova Gorica, kjer samo 
mesto z najbližjo okolico dosega 
visoke vrednosti nepremičnin, 
medtem ko za okoliška pobočja 
občine veljajo dosti nižje ocene 
vrednosti (davčna stopnja pa je 
za vse imetnike nepremičnin 
v občini enaka, ena najnižjih v 
državi).

V Ptuju 140.000, v 
delu Haloz 36.000 
evrov

Natančne vrednosti si je mo-
goče pogledati in izračunati iz 
tabel, objavljenih na spletni stra-
ni GURS-a, a veliko pove že poda-
tek o čisto statistično izračunani 
povprečni vrednosti tipične hiše 
v posameznih conah. Za tipično 
hišo, veliko 150 kvadratnih me-
trov, na parceli 600 kvadratnih 
metrov, zgrajeno v obdobju 1975 
do 1984 (z vodovodom, elek-
triko, kanalizacijo, centralnim 
ogrevanjem, brez obnovljene 
fasade, oken, strehe ipd.), velja-
jo po conah različne ocenjene 
vrednosti: v coni Ptujsko polje je 
takšna hiša vredna 70.000 evrov, 

v coni Haloze I. 51.000 evrov, v 

coni Haloze II. 36.000 evrov, v 

coni Ptuj z okolico 93.000 evrov, 

v coni Ptuj 140.000 evrov, v coni 

Ormož-Juršinci 60.000 evrov, v 

coni Slovenske gorice pa 43.000 

evrov.

Kot rečeno, gre le za oceno 

vrednosti povprečne tipične 

hiše v različnih conah, je pa za 

vsako cono narejena tabela  z 

enakimi kriteriji oz.. cenovnimi 

razredi, ki upoštevajo velikost 

bivalne površine in starost izgra-

dnje

Vendar poznavanje davčne 

stopnje in ocenjene vrednosti 

nepremičnine še nikakor ni do-

volj za izračun davka na nepre-

mičnino, saj se pri tem upošte-

vajo še številni drugi dejavniki. 

Natančne zneske davka naj bi la-

stniki nepremični dobili jeseni. 

Je pa takšen okvirni pogled na 

davčno določeno stopnjo in oce-

njeno vrednost nepremičnine 

vsaj približen kazalec, kaj lahko 

kdo pričakuje.

Vsekakor bo kljub izjemno 

visoki davčni stopnji v Zavrču 

lastnik popolnoma enake hiše 

plačal precej manj davka kot v 

centru Ptuja, kljub temu da za 

Ptuj velja kar enkrat nižja davč-

na stopnja, ker je pač osnovna 

vrednost nepremičnine že v iz-

hodišču ocenjena toliko višje. In 

to niti ne bo toliko sporno, kot 

zna biti sporno, da bosta soseda, 

eden v občini Destrnik, drugi pa 

v občini Trnovska vas, za enako 

nepremičnino v praktično ena-

kem okolju (in s skoraj enako 

ocenjeno izhodiščno vrednostjo 

nepremičnine) plačala hudo raz-

ličen davek ...

Razlike, sicer ne tako izrazite, 

a vendarle, se bodo pokazale 

tudi v številnih drugih občinah 

in brez dvoma povzročale jezo 

in razočaranje tistih lastnikov, 

ki bodo pač statistično, zaradi 

predvidene razdelitve, morali 

plačevati višje davke od (skoraj) 

najbližjih sosedov za praktično 

enak kos strehe nad glavo in 

enako veliko zelenico z enako 

širokim senčnikom na njej. Če 

seveda predlagana vsebina zako-

na o davku na nepremičnine ne 

bo doživela kakšnih (bistvenih) 

sprememb v času javne razprave 

in v državnem zboru.
SM
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Podravje � Iz zakulisja davka na nepremičnine

Davek, ki zna povzročiti še veliko sivih las
Začetek tega tedna je zaznamovala informacija, da se vendarle čisto zares pripravlja in uvaja davek na nepremičnine. Sprejet naj bi bil letos, začel pa 
naj bi veljati prvega januarja naslednje leto.

V skladu z osnutkom tega za-
kona bo davčna osnova za izra-
čun davka znašala 80 odstotkov 
posplošene tržne vrednosti ne-
premičnine, kot jo je v vredno-
tenju ocenila Geodetska uprava 
RS (GURS) Od te davčne osnove 
vsaka občina za leto, za katero 
se odmerja davek, prosto določi 
davčno stopnjo, ki pa ne sme biti 
nižja od 0,03 odstotka. Za zdaj ni 
predviden noben razpon davč-
nih stopenj.

Za prvo leto uvedbe davka so 
sicer davčne stopnje po občinah 
že določene. Načeloma so davč-
ne stopnje toliko višje, kolikor 
nižje so ocenjene vrednosti ne-
premičnin na nekem območju. 
Sicer pa bodo občine od leta 
2012 določale višino davčnih 
stopenj samostojno.

Za večino ljudi je seveda naj-
bolj zanimiva obdavčitev hiš in 
stanovanj, čeprav za marsikoga 
ni zanemarljiv podatek, da bodo 
davčne stopnje za poslovne pro-
store petkrat višje, za industrij-
ske obrate pa do sedemkrat višje 
od stanovanjskih..

V Podravju največ
v Zavrču

Znano je že, da ima v Slove-
niji zaenkrat eno najnižjih oz. 

najnižjo davčno stopnjo občina 
Destrnik (0,028). V Spodnjem 
Podravju pa so sicer davčne sto-
pnje po občinah določene tako: 
najvišjo, kar 0,239, ima občina 
Zavrč, kar pomeni kar desetkrat 
višjo obdavčitev kot npr. v Destr-
niku. Na drugem mestu je obči-
na Trnovska s stopnjo 0,228, na 
tretjem mestu po višini davčne 
stopnje je znašla občina Žetale s 
stopnjo 0,196, četrta je Dornava 
z 0,168, sledi občina Podlehnik z 
0,158, za njim je občina Središče 
ob Dravi z 0,154, nato Cirkulane 
z 0,147, pa občina Ormož z 0,124, 
Ptuj 0,104, občini Majšperk in 
Sv. Andraž v Slovenskih goricah 
točno 0,100, občina Gorišnica 
0,099, Markovci 0,096, občini Sv. 
Ana in Sv. Jurij v Slovenskih go-
ricah 0,084, Kidričevo 0,083, Vi-

Preplavljeni z dobrim
Pravijo sicer, da se tudi dobrega 

človek prenaje. Ampak to gotovo ne 
velja za vse tiste dobrote, ki nam jih 
letošnje poletje ponuja Ptuj. Mislim 
na neverjetno količino in seveda 
kakovost julijskega dogajanja na 

najrazličnejših kulturnih področjih, ki se bodo 
zavlekla še v avgust. In upamo, da v bogato kul-
turno jesen. Potem pa v prihodnje leto …

Ptuj je prerojen. In pomembno je, da to spo-
znavajo ne samo turisti, ki postanejo “Ptujčani” 
samo za nekaj ur ali nekaj dni, pač pa da to spo-
znavajo/spoznavamo tudi in predvsem domači-
ni. Da se jih/nas kulturni utrip, poln pozitivne 
energije, dotakne in se jim/nam zleze pod kožo. 
Da ne bo dogajanje na mestnih ulicah neko bolj 
ali manj moteče nujno zlo ali celo razlog za ogor-
čenje, pritoževanje in slabo voljo, pač pa sestavni 
del lepšega dela našega življenja, naša potreba. 
Nekaj, kar nas bo napolnilo s pozitivno energijo. 
Ljudje namreč premalo cenimo moč pozitivnega 
razmišljanja. Vse preradi se vdajamo malodušju, 
črnogledim mislim, neprijetnim spominom … Ni-
sem privrženec nekih duševnih, duhovnih ali ne 
vem kakšnih psihoterapij – pa vendar je res, da se 
rado zgodi kaj slabega, če o slabem razmišljamo. 
Velja pa tudi obratno: dobro se nam bo zgodilo, 
ko bomo o dobrem razmišljali, ko bomo sami de-
lali dobro, ko bomo dobro privoščili tudi drugim.

In v teh dneh je v Ptuju neverjetna količina do-
brega. Izrabite jo!

Če je letošnje dogajanje napoved kulturnega 
leta 2012, potem smo resnično lahko že danes pol-
ni pričakujoče vznemirjenosti ...

Jože Šmigoc

Uvodnik

Vir: 

Stopnje davka v posameznih mestnih občinah
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Vir: 

Stopnje davka v spodnjepodravskih občinah: v Zavrču desetkrat višja kot na Destrniku
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Ptuj na drugem mestu med MO
Višji davek kot Ptujčani – lastniki nepremičnin - bodo plačevali le v 

Murski Soboti, kjer davčna stopnja znaša 0,157 (za Ptuj velja 0,104). 
Najnižja davčna stopnja je zaenkrat določena v Novi Gorici (0,030), 
nekoliko višja je v Kranju (0,040), v Ljubljani in v Kopru naj bi znaša-
la 0,056, v Slovenj Gradcu 0,079, v Novem mestu 0,082, v Mariboru 
0,085, v Velenju 0,089, v Celju pa 0,091.

Sicer pa je ocenjena vrednost tipične (enake) nepremičnine v me-
stnih občinah takšna: v Murski Soboti 107.000 evrov, v Ptuju 140.000 
evrov, v Celju 207.000, v Velenju 160.000, v Mariboru 268.000, v No-
vem mestu 182.000, v Slovenj Gradcu 140.000, v Ljubljani 500.000, 
v Kopru 305.000, v Kranju tudi 305.000, v Novi Gorici pa 268.000 
evrov. Podatki o vrednostih sicer veljajo za centre mestnih občin in/
ali za najelitnejša območja mesta in bližje okolice.



V ponedeljek so razpravljali 
o 21. točkah dnevnega reda, 
med drugim o polletni reali-
zaciji proračuna MO Ptuj za 
leto 2010 in potrdili investi-
cijski projekt za dominikanski 
samostan – kongresno-kultur-
no dvorano, da se bodo lahko 
nadaljevale vse aktivnosti za 
pridobitev gradbenega dovo-
ljenja, saj mora biti izdano do 
28. oktobra letos zaradi prido-
bitve potrebnih investicijskih 
sredstev iz Evropskega sklada 
za regionalni razvoj. Nadaljeva-
li so tudi razpravo o projektu 
Adhoc, ki predstavlja strateški 
načrt izvedbe revitalizacije 
ptujskega mestnega središča. 
Projekt še vedno tudi ostaja v 
javni obravnavi, da bi bil čim 
bolj kakovosten. Potrdili so 
spremembe akta o ustanovitvi 
samostojnega zavoda Visoka 
šola na Ptuju in spremembe 
statuta Regijskega višješolske-
ga in visokošolskega središča 
Ptuj ter dva sklepa, ki se nana-
šata na manjše notranje igralne 
površine od 3 m2 v Vrtcu Ptuj 
v šolskem letu 2010/2011 in o 
zagotavljanju prostorskih ka-
pacitet za potrebe predšolske 
vzgoje do septembra leta 2013.

Odločno pa so ptujski mestni 
svetniki v ponedeljek naspro-
tovali brezplačnemu prenosu 
lastninskega deleža Dravskih 
elektrarn v družbi Hidroelek-
trarne na Spodnji Savi na Hol-
ding Slovenske elektrarne, ker 
bi to tudi ogrozilo čiščenje mu-
lja v Ptujskem jezeru, ki postaja 
vse večji problem, in razvojne 
projekte, vezane na spodnji del 
Drave. Če bi do tega prišlo, bi 
to pomenilo največje preliva-
nje denarja iz Štajerske v druge 
dele Slovenije, zato je potrebno 
biti pozoren.

Mestni svetniki se tudi na 
41. seji niso izneverili tradiciji: 
v točki Pobude in vprašanja so 
tudi tokrat povedali veliko.

Ob polletju 
5 milijonov 
primanjkljaja

Občinska finančnica Tanja 
Farič je obrazložila polletno 
realizacijo proračuna mestne-
ga proračuna. Vseh prihodkov 
je bilo v tem obdobju dobrih 
16,5 milijona evrov, odhodkov 
več kot 21,7 milijona; izkazani 
primanjkljaj je torej 5,2 milijo-
na. Zaradi likvidnostnih težav 
se je MO Ptuj zadolžila za 2,4 
milijona evrov. Investicijski od-
hodki predstavljajo 51,2 odstot-
ka proračuna. Daleč največji je 
projekt podtalnice Ptujskega 
polja – prva faza z 7,9 milijona 
evrov. Po vsej verjetnosti pa re-
balans proračuna ne bo potre-
ben, vprašanje o tem je posta-
vil svetnik SNS Miroslav Leto-
nja, saj se pričakujejo prilivi iz 
državnega in evropskega pro-
računa, pa tudi občine bodo 
poravnale svoj delež v zadevi 
Snežič, kot so se dogovorili na 

kolegiju župana na podlagi de-
litvene bilance, je povedal ptuj-
ski župan Štefan Čelan.

Konrad Rižner, LSD, se je 
v svoji razpravi dotaknil prora-
čunskega sklada CERO Gajke. 
Zavzel se je za uporabo pravil-
nega termina pri zbiranju fi-
nančnih sredstev za deponijo, 
saj se projekt Gajke ne financi-
ra iz prihodkov vseh občin, ki 
so vključene v skupni koncept 
zbiranja odpadkov, temveč 
se financirajo iz cene odvoza 
odpadkov vseh krajanov teh 
občin, to pa je bistvena razlika. 
Kolikor ve, občine v svojih pro-
računih niti nimajo postavke 
za Gajke in tega projekta zato 
tudi ne morejo sofinancirati. 
Opozoril je tudi na razpravo, 
ki se je v zvezi z Gajkami od-
vijala na cirkulanski seji sveta 
občine, da ne bodo podpisali 
pogodbe, ki jo MO Ptuj potre-
buje za pridobitev denarja iz 
kohezijskega sklada za projekt 
nadgradnje CERO Gajke v zvezi 
z lastništvom oziroma solastni-
štvom deponije in investicijami 
v Spuhlji iz naslova pogodbe 
za Gajke. Zanimalo ga je, kako 
bo ptujska občina ukrepala, če 
omenjenega podpisa iz Cirku-
lane ne bo oziroma če ga ne bo 
tudi drugih občin.

Ptujski župan Štefan Čelan 
je odgovoril, da je solastništvo 
možno v deležih glede na ti-
sto, kar je bilo sofinancirano iz 
proračunov lokalnih skupno-
sti, tega pa je okrog tri odstot-
ke sredstev celotne investicije. 
Komunalna taksa predstavlja 
edini vir vlaganja občin v de-
ponijo, vse ostalo so prispevki 
občank in občanov, pravnih in 
drugih oseb. Na zadnjem kole-
giju županov so določili rok, do 
katerega je potrebno pogodbe 
podpisati; kdor je ne bo podpi-
sal, pač ne bo več vozil smeti na 
ptujsko deponijo. Tistih, ki bi 
želeli imeti urejeno to vpraša-
nje, je v neposredni bližini več 
kot preveč. Če bodo Cirkulane 
ostale pri že znanem stališču, 
bodo v kratkem na svojem dvo-
rišču imele Neapelj.

Predlog za revizijo 
gradnje pri dvorcu 
Ristovec

Marjana Janžekoviča, SLS, 
je zanimalo, kaj bomo oziro-
ma kaj bo MO Ptuj storila, da 
bo preprečila uničenje vedute 
vodnega dvorca Ristovec; vpra-
šanje je postavil že na odboru 
za gospodarstvo. Ob dvorcu se 
je pričela gradnja stanovanjske 
hiše. Čeprav je bil mestni svet 
pred dvema letoma seznanjen 
z opcijo, da je možna zamenja-
ve te parcele, na kateri se sedaj 
gradi, s parcelo na območju 
novega bodočega naselja ob 
Rogoznici, ni naredila ničesar, 
da bi se to zgodilo. Pri pridobi-
tvi gradbenega dovoljenja za to 
parcelo se je zgodilo več nepra-
vilnosti. Glede na to, da gre pri 
dvorcu za nacionalno kulturno 
dediščino, v bistvu evropsko 
kulturno dediščino, za enega 
redkih še obstoječih vodnih 
dvorcev, do tega ne bi smelo 
priti. Pričakovati je, da se bo 
na podlagi ene gradnje spro-
žil val gradenj okrog gradu, 
vodni grad Ristovec ne bo več 
viden, že sedaj pa je v stanju, 
ki ne more biti v ponos, prej v 

sramoto. Izvirni greh je bil stor-
jen v letu 2004, ko je ta parcela 
pridobila status nepozidanega 
stavbnega zemljišča in je zanjo 
bilo pridobljeno tudi soglasje 
Zavoda za varstvo kulturne de-
diščine. V bistvu gre za dve par-
celi, ki ne bi smeli biti nikoli za-
jeti v gradbeni okoliš. Spraševa-
ti se danes, kako je do tega pri-
šlo, je navadno sprenevedanje, 
ocenjuje Janžekovič. Območje, 
kjer je bila nekoč voda, se je za-
sipalo; tudi tega ne bi bili smeli 
dovoliti. Na odboru za gospo-
darstvo je predlagal revizijo 
postopka, ki lahko nekatere ne-
pravilnosti uredi. Odločanje je 
bilo postopkovno nepravilno, 
zato predlaga revizijo. Kako jo 
bodo izpeljali, je stvar strokov-
ne in tudi politične odločitve, 
prav pa je, da gredo odgovorni 
iz Mestne hiše na teren in si sta-
nje ogledajo.

Župan je vse 
obljubil …

Marjan Kolarič, SDS, je 
vprašal, ali bo prišlo še v tem 
letu do začetka nekaterih in-
vesticij na območju ČS Ro-
goznica, o katerih že čivkajo 
vrabci, pa se še vedno niso za-

čele. Vprašal pa je tudi, koliko 
sredstev je MO Ptuj pridobila 
iz sklada za razvoj podeželja 
lani in letos. Pri črpanju teh 
sredstev so nekatere občine 
zelo uspešne. Kolariča pa je 
tudi zanimalo, zakaj MO Ptuj 
v večji meri ne poslužuje po-
stopka razlastitve, če nekdo ne 
dovoli služnosti na svoji zemlji 
in s tem ogrozi izvedbo celega 
projekta. Opozoril je tudi na 
sramotno stanje infrastrukture 
na mestnem pokopališču, kjer 
ni klimatskih naprav. To je sra-
mota Ptuja, tu nič več ne more 
biti izgovorov.

Župan je odgovoril, da je za 
začetek del na Slovenjegoriški 
cesti (Nova vas) pogodba že 
podpisana, v desetih dneh po 
podpisu pogodbe bi izvajalec 
moral začeti delati, v petek, 16. 
julija, pa je bil objavljen razpis 
za cesto Podvince. Za projekte 
podeželja je bilo razpisanih 15 
milijonov, v MO Ptuj že poteka-
jo aktivne priprave za črpanje 
tega denarja, prijavili bodo 
nekaj investicij, ki izpolnjujejo 
razpisne pogoje. Razlastitev se 
MO Ptuj poslužuje, postopek 
pa je dolg, večleten. Kar ne-
kajkrat so v teh postopkih že 
uspeli, tudi potrebna zemljišča 
za CERO Gajke so pridobili po 
tem postopku in so se že vpisa-
li kot lastniki. Klimatske napra-
ve na novem ptujskem pokopa-
lišču morajo biti zmontirane v 
enem tednu, sicer se bo nekdo 
„pregrel“, je povedal ptujski 
župan.

Albin Pišek, DeSUS, ni bil 
zadovoljen z odgovorom Zavo-
da za varstvo kulturne dedišči-
ne glede porušitve dotrajane 
stavbe nekdanjega Koteksa, 
zato bo sam poslikal objekt, 
fotografije pa poslal ministrici 
za kulturo Majdi Širca, saj tako 
neurejen Ptuj v svoji veduti več 
ne more biti. 

Miroslav Letonja (SNS) 
je dejal, da bi zelo rad videl, 
da bi predstavnike Zavoda za 
varstvo kulturne dediščine en-
krat povabili na sejo mestnega 
sveta, da se vidi, ali je njihova 
politika do mesta res tako kon-

zervativna. Prav tako bi rad kaj 
vprašal mestnega arhitekta o 
njegovi viziji mesta. Mesto je 
izgubilo veliko zelenih površin 
tudi zaradi trgovskih centrov, 
predlagana ozelenitev Lackove 
pa je dobra zamisel. Ne more 
nam biti vseeno za to lokalno 
skupnost. Letonja tudi ne ve, 
ali bi imeli v Mariboru takšne 
probleme s postavitvijo re-
flektorjev na stadionu, kot jih 
imajo na Ptuju. Ima občutek, 
da tam ne bi nič kazilo. Ali pa 
gre morda za nevoščljivost? 
»Mi ne moremo izpeljati nekih 
načrtov in to so problemi, zato 
bi bilo prav, da se o tem mestni 
svetniki pogovorimo na eni od 
sej po volitvah,« je prepričan 
Letonja.

Brez dvoma jih bodo povabi-
li, ker bodo v naslednjih dveh 
letih imeli veliko posla z njimi, 
je na predlog svetnika SNS od-
govoril župan Čelan.

Vlado Čuš, Zeleni Ptuja, 
je ponovno razpravljal o me-
stnem jedru. Poudaril je, da bi 
se morali zavedati, da mesto 
Ptuj brez trgovskih centrov z 
lahkoto preživi, ne more pa 
brez mestnega jedra. Tega se 
premalo zavedamo, zato tudi so 
problemi. MO Ptuj bi s svojimi 
strokovnimi institucijami, tudi 
s službo mestnega arhitekta in 
Zavoda, morala bolj sodelovati; 
kolikor je njemu znano, se v za-
dnjih štirih letih omenjeni niso 
skupaj sprehodili po mestnem 
jedru, da bi skupaj opazili, kaj 
je tisto, kar se lahko reši in na 
kakšen način. Če bi tako delali, 
torej na način sodelovanja, bi 
marsikateri problem bil vna-
prej rešen. To sodelovanje je 
pomembno tudi za najemnike 
stanovanj oziroma poslovnih 
prostorov, premalo pa se poslu-
ša tudi tiste, ki so svojo življenj-
sko usodo vezali na ta prostor. 
Ljudem, ki tu delajo in živijo,  
je potrebno prisluhniti. Zeleni 
Ptuja predlagajo, da mestni sve-
tniki še pred iztekom mandata 
opravijo razpravo o problema-
tiki mestnega jedra.

Helena Neudauer, SDS, pa 
še vedno čaka na postavitev 
razsvetljave na košarkarskem 
igrišču ob Mestnem stadionu. 
V zvezi s tem je v zadnjem letu 
in pol podala več pobud. Za-
nima jo, zakaj tega ni mogoče 
spraviti v življenje, da bi se lah-
ko košarka na tem igrišču igra-
la tudi zvečer.

Župan je odgovoril, da pač 
šola Mladika ni pravi upravlja-
vec; če bi to bil Zavod za šport, 
tega problema ne bi bilo.

V točki Informacije 41. seje 
mestnega sveta pa so se mestni 
svetniki seznanili o nameri, 
da se ustanovi služnost za po-
stavitev sončnih elektrarn na 
strehah objektov, ki so v lasti 
MO Ptuj, in objektov, ki jih ob-
čina dala v upravljanje. Takšne 
sisteme bi bilo možno vgraditi 
na 15 strehah javnih objektov 
s skupno vrhnjo močjo 740 
kWp.

MG

Ptuj � 41. seja mestnega sveta

Vse večja skrb za mestno jedro 
Ptujski mestni svetniki so se 19. julija sestali na zadnji delovni seji pred dopusti, 41. po vrsti v tem mandatu, 30. julija pa se bodo zbrali še 
na seji pred letošnjim praznikom MO Ptuj. V ponedeljek pa so že napovedali datum 42. seje: ta bo 20. septembra.
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Dvorec Ristovec sedaj ogrožajo tudi gradnje, je svetnike opozoril svetnik SLS Marjan Janžekovič.



trgih in ulicah ter da bodo do-

bili ustrezno infrastrukturo v 

dominikanskem samostanu in 

stari steklarski delavnici.

Milenković navdušil 
tudi kot osebnost

Vrhunski violinist Stefan 
Milenković, nedvomno zvez-

da otvoritvenega večera festi-

vala Art Ptuj 2010, je tokrat že 

drugič nastopil na Ptuju. Tudi 

svoj prvi nastop 24. avgusta 

1989, je imel v viteški dvorani 

ptujskega gradu, na kraj svoje-

ga prvega nastopa se je vrnil 

po 21 letih. Takrat smo pisali 

o čudežnem dečku, ki violino 

obvlada kot malokdo. Takrat ga 

je na klavirju spremljala mama, 

pianistka Lidija Kajnaco. Že ta-

krat je preigraval Ravela in Sa-

rasateja, tokrat je dodal še dela 

Paganinija in Čajkovskega. Za 

klavirjem je bila Srebrenka Po-

ljak, ki je leta 1995 postala naj-

mlajša magistra Glasbene aka-

demije Univerze v Zagrebu.

Pri 33 letih ima Milenković 

za seboj impozantno glasbeno 

kariero, 30 let nastopanja po ce-

lem svetu in pred eminentnim 

občinstvom. Že pri šestnajstih 

letih je imel za seboj tisoč kon-

certov. Pred nedavnim je pre-

vzel mesto profesorja violine 

na Univerzi Illinois. S ptujskim 

koncertom, ki je bil obenem 

uvod v glasbeni program leto-

šnjega festivala Art Ptuj, je po-

novno dokazal svojo glasbeno 

veličino, vedno pa očara tudi 

s svojo osebnostjo in izvirnim 

nastopom, v katerem želi ob-

činstvu z neposredno komuni-

kacijo približati tudi glasbene 

mojstre, ki so ustvarili glasbo, s 

katero danes polni koncertne 

dvorane. Obenem pa predsta-

viti tudi sebe kot človeka, ki ga 

razen glasbe privlačijo še dru-

ge stvari; če ima človek motiv, 

najde čas za vse, kar ga veseli, 

sporoča. Tako kot on na pri-

mer za tango in še kaj.

Za lep otvoritveni večer v 

slavnostni dvorani ptujskega 

gradu je zaslužen tudi mlad na-

darjeni ptujski tolkalist Gregor 

Nestorov, ki je nastopil za uvod 

v koncert Stefana Milenkovića; 

ob tej priložnosti ga je na kla-

virju spremljal Marjan Bači. 

Mlademu glasbeniku se je po-

klonil tudi Milenković.
MG

Otvoritveni ceremonial se je 

po govorih ptujskega župana 

Štefana Čelana ter obeh ume-

tniških vodij festivala Jerneja 

Forbicija in Mladena Delina 

zaključil z rezanjem festivalske 

vrvice.

Jernej Forbici je prepri-

čan, da bo 8. mednarodni fe-

stival sodobne umetnosti Art 

Stays dogodek, ki bo letošnje 

leto zaznamoval v likovnem 

svetu. Petdeset umetnikov iz 

15 držav s štirih celinah bo 

ustvarjalo pred občinstvom in 

za občinstvo v odprtih ateljejih 

po celem Ptuju, ljubitelji likov-

ne umetnosti jih bodo lahko 

spremljali med njihovim de-

lom, prav tako pa bodo lahko 

njihove stvaritve občudovali 

na enajstih razstaviščih na Ptu-

ju, ki jih bodo odprli 30. julija.

Zelo smo veseli, da je tudi 

Ptuj, kulturno-zgodovinski 

biser Slovenije in Evrope, do-

bil poletno festivalsko doga-

janje, ki ga je že večkrat imel 

in ponovno izgubil, tokrat pa 

upam, da bo ostal stalnica na 

Ptuju, je med drugim povedal 

umetniški vodja 2. glasbenega 

festivala Arsana v sklopu 2. fe-

stivala Art Ptuj Mladen Delin. 

Na dvanajstih prizoriščih bo 

od 20. do 30. julija nastopilo 

preko 150 glasbenih umetni-

kov iz Evrope in Amerike. »Na 

Ptuju želimo ustvariti kreativ-

no energijo, ki bo privabljala 

umetnike iz celega sveta, kajti 

Ptuj je idealen prostor za fe-

stivalsko dogajanje, saj je že 

sam po sebi izvrstna kulisa. Z 

velikim veseljem pa glasbeniki 

pričakujemo spodobno kul-

turno dvorano, da bi nas lahko 

obiskalo še več poslušalcev,« je 

še povedal Delin. 

Ptujski župan Štefan Čelan 

je prepričan, da bodo umetni-

ki na Ptuju dobro sprejeti, da 

bodo vsi dogodki imeli svoje 

občinstvo. Posebej pa se je 

zahvalil umetniškima vodjema 

festivala Jerneju Forbiciju in 

Mladenu Delinu, ki jo vlagata 

skupaj s svojima ekipama v 

projekt Art 2010. Verjame, da 

bomo v mestu in tudi zunaj 

njega zmogli toliko sinergije, 

da bomo infrastrukturne in-

vesticije, ki jih načrtujemo v 

okviru projekta EPK, izpeljali 

tako, da umetnikom ne bo po-

trebno več ustvarjati samo na 

Ptuj � Začel se je drugi festival Art Ptuj 2010

Ptuj - izvrstna kulisa za festivalsko dogajanje
V torek, 20. julija, se je na Ptuju začel letošnji Art Festival. Svečano odprtje je potekalo na dvorišču ptujskega gradu, kjer je italijanski umetnik Marco 
Gradi uprizoril svoj slikarski performans Portret sledi, s katerim je gostoval že na številnih pomembnih prireditvah sodobne umetnosti po celi Evropi. 
Že v popoldanskem času se je v hotelu Park pričela grafična delavnica Busato, ki je ena najstarejših še delujočih grafičnih delavnic v severni Italiji.
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Na dvorišču ptujskega gradu so 20. julija s simboličnim rezanjem 
traku začeli drugi festival Art Ptuj 2010. Odprli so ga ptujski žu-
pan Štefan Čelan ter Jernej Forbici in Mladen Delin, glavna akter-
ja festivalskega dogajanja.

Poletna potepanja za ptujske 
osnovnošolce v juliju so posta-
la stalnica. Vsak četrtek se sku-
pina malih radovednežev zbe-
re pred Centrom interesnih 
dejavnosti, od koder se podaja-
jo na potep po ptujskih ulicah 
in trgih. Radovedno opazuje-
jo, se na tržnici pogovarjajo 
z branjevkami in se naučijo 
kaj o zeliščih, gobah in sadju. 
Zanimiva sporočila, ki jih do-
mačinke ponudijo otrokom, 
so prava zakladnica nasvetov, 
anekdot in znanja. Česa vse se 
človek lahko poleg šole še nau-
či! Otroci ugotavljajo, da je na 
vsakem koraku kaj zanimivega, 
če si le radoveden in zvedav. 

Ogledujejo si zanimive stavbe, 
pokukajo na kakšno dvorišče 
in se čudijo, koliko prostora 
imamo v mestu, pa se nam zdi 
včasih skoraj premajhno. Začu-
deni so nad urejenostjo neka-
terih dvorišč, nad lepoto arkad 
in stopnišč, nad zanimivimi 
skritimi kotički, za katere niso 
vedeli, čeprav so tukaj doma.

»Prav zanimivo je, kako se 
lahko učimo drug od drugega. 
Koliko vsega znamo vsi skupaj, 
kako bogati smo, če to znanje 
združimo! Starejši povedo 
kaj iz svojih spominov, otro-
ci pridajo svojo izkušnjo, pa 
smo naenkrat že pravi pozna-
valci gradbenih slogov skozi 

zgodovino, znamo razlikovati 

med ulicami in trgi in znamo 

prisluhniti kakšnemu pripove-

dovalcu zgodb ali doživetij. Po 

takšnem druženju z veseljem 

ugotavljamo, da si vzamemo 

premalo časa za spoznavanje 

svojega mesta, ki nam ponuja 

na vsakem koraku tisoč zani-

mivosti. Počitnice so primeren 

čas, ko lahko svoje znanje o do-

mačem kraju še kako obogati-

mo,« je povedala Dabičeva.

V preteklih dneh so se že 

podali na potep ob skrivno-

stni reki Dravi, prisluhnili so 

govorici njenih valov in pri-

sluhnili pticam ob vodi. »Naši 

mladi potepuhi znajo uživati, 

se znajo predajati občutkom, 

da je človek bogat, če zna usta-

viti korak in se predati žarkom 

božajočega sonca. Če mu zna 

pomežikniti, se skriti v gr-

movje in opazovati. Počitnice 

so lahko drugačne. Pojdimo v 

naravo in med ljudi, pa bo svet 

okoli nas bogatejši tudi zaradi 

naših radovednih pogledov 

in čudenj,« je sporočilo Vik-

torije Dabič malim in velikim 

radovednim in znanja željnim 

popotnikom, ki so še vedno va-

bljeni, da se pridružijo malim 

raziskovalcem.
Patricija Babosek

Foto: PB

Na tokratno potepanje ob Dravi se je zaradi »pasje« vročine podalo 
manj udeležencev, sicer pa so poletni potepi zelo dobro obiskani.

Ptuj � Poletna potepanja

Česa vse se človek nauči
Center interesnih dejavnosti Ptuj v času poletnih počitnic skupaj s Ptujčanko 
Viktorijo Dabič že tradicionalno vsak četrtek prireja potepanja po Ptuju, ki se za-
ključijo konec julija z izletom na celjski grad in z obiskom Hermanovega brloga.

Mladi se najbolj veselijo 

prenove kletnega prostora za 

potrebe alternativne kulture, 

bolj znanega pod imenom Un-

terhund. Obnova je temeljita 

in zajema inštalacije, prezra-

čevanje, ogrevanje, osvetlitev 

in nekatere druge posege. 

Trenutno se izvajalci ukvarjajo 

s peskanjem sten in kmalu bo 

prostor zablestel v beli barvi.

Uredili bodo tudi prostore, v 

katerih so doslej potekale vaje 

ormoške godbe, ker zamaka-

jo. V obnovljene prostore se 

godba ne bo vrnila, saj ji bodo 

namenili prostor v grajski pri-

stavi, prostor v gradu pa bodo 

namenili kakšni drugi dejav-

nosti.

V gradu urejajo tudi sanita-

rije, ki bodo služile obiskoval-

cem Unterhunda in drugim 

obiskovalcem gradu. Največja 

pridobitev, ki jo bo prinesla 

obnova, pa je gotovo vgradnja 

dvigala. Tako bodo grad, zbir-
ke in institucije, ki domujejo v 
njem, dostopne vsem. Delo je 
občasno povezano z glasnim 
hrupom in prašenjem, ker za 
vgradnjo dvigala izvajalci pre-
bijajo stene in strope. Zato so 
se v ormoški enoti Pokrajin-
skega muzeja Ptuj-Ormož od-
ločili, da za čas izvedbe najbolj 
motečih del zbirke zaprejo za 
javnost. Na ta način jih želijo 
zaščititi pred prašenjem, pa 
tudi sam ogled gradu v takšnih 
hrupnih razmerah ni prime-
ren. Nevenka Korpič je pove-
dala, da bodo zbirke zaprte do 
pričetka prihodnjega meseca 
oziroma dokler ne bodo naj-
bolj groba obnovitvena dela 
mimo. V gradu poleg muzeja 
delujejo še knjižnica, radio 
in  TIC, grajske dvorane pa se 
uporabljajo tudi za seje občin-
skega sveta, sprejeme, priredi-
tve in poroke.

Celotna investicija znaša 
okrog 300.000 evrov, za kar je 
občina kar 130.000 evrov pri-
dobila na razpisu ministrstva 
za kulturo.

Viki Ivanuša

Foto: Viki Ivanuša

Obnova prostorov Unterhunda dobro poteka, izvajalci trenutno pe-
skajo stene, ki bodo po novem prepleskane belo.

Ormož � Gradbena dela na ormoškem gradu

Grajske zbirke zaprte
za obiskovalce
Gradbena dela na ormoškem gradu so v polnem teku, kar je mogoče opaziti že 
od daleč. Prenova gradu zajema ureditev Unterhunda, vgradnjo dvigala in uredi-
tev sanitarij. Dela izvaja podjetje Gradis iz Ptuja.

Foto: Črtomir Goznik

Že otvoritveni glasbeni nastop, koncert violinista Stefana Milen-
kovića, je napovedal, da bo letošnje dogajanje izjemno.



Zbrane v kulturnem domu 

je nagovoril župan občine Sil-
vo Slaček in v svojem govoru 

povzel dogajanje in napredek 

občine v štirih letih celotnega 

njegovega mandata. »Kot ve-

ste, sem v celotnem mandatu 

najraje govoril o ambicioznih 

načrtih in investicijah, ki so 

s tem povezane in smo jih iz-

vajali v tem obdobju. Menim, 

da ni bilo obdobja v teh štirih 

letih, da ne bi imeli odprtih 

vsaj treh gradbišč; trudil sem 

se namreč, da bi bil to smisel 

delovanja župana in občinskih 

organov,« je dejal župan Sla-

ček. Po njegovih besedah jim 

je to uspelo, saj so vsi izvoljeni 

hitro po volitvah pozabili, ka-

teri politični stranki pripadajo 

in na čigavi listi so kandidira-

li, in so v prvi vrsti delali za 

prebivalce njihove občine. »S 

takšnim pristopom smo vsi 

dali celotni občinski upravi 

vedeti, da nas druge stvari ne 

zanimajo, pač pa izključno re-

zultati njihovega dela in korist 

občine in občanov,« je dejal 

župan, ki je prepričan, da so 

ravnali prav.

Župan je ob tej priložnosti 
podelil nagrade in priznanja 
zaslužnim občanom. Plake-
to občine Sv. Ana je prejel 
cerkveno-prosvetni mešani 
pevski zbor KD Sv. Ana, ki ga 
vodi zborovodkinja Natalija Ši-
janec. Zbor je letos praznoval 
deset let delovanja, v tem času 
pa so veliko nastopali doma in 
v gosteh, posneli zgoščenko 
ter tudi sami prirejali srečanja 
pevskih zborov. Bronasti grb 
občine Sv. Ana je prejela vzgo-
jiteljica Angela Kirbiš, ki svoje 

poslanstvo opravlja s srcem 

že 35 let. Srebrni grb občine 

je prejela Nataša Drevarič, 

učiteljica telesne vzgoje, ki je 

aktivno sodelovala tudi v kra-

jevni skupnosti. Zlati grb obči-

ne je prejel Viktor Terbovšek, 

dolgoletni učitelj in ravnatelj, 

močno vpet pa je bil tudi v 

družbeno-politično življenje 

svojega kraja in bil koordina-

tor dela in življenja na vseh ni-

vojih krajevne skupnosti.
Patricija Babosek
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Sv. Ana � Proslava ob občinskem prazniku

»Mi se ne gremo političnih iger«
V petek se je pri Sveti Ani začelo praznovanje ob 12. občinskem prazniku, ki so ga pričeli z občinsko 
proslavo, kjer so podelili priznanja in nagrade zaslužnim občanom.

Od tod in tam
Dornava � Razstava fotografij o gobah

V dornavski občinski avli so v sredo zvečer od-
prli razstavo fotografij dijakov ptujske gimnazi-
je na tematiko gob. Mentor mladih fotografov, ki je 
pripravil tudi izbor razstavljenih fotografij, je Stojan 
Kerbler. „Paleta fotografij je v bistvu le del širše zasta-
vljenega projekta raziskovanja in spoznavanju gob, 
s katerim se v Gimnaziji Ptuj ukvarjajo že dve leti. V 
okviru projekta so mladi tudi sami gobarili, spoznava-
li gobe, gobjo kulinariko, pregovore, recepte. Izdelali so 
tudi anketo med ljudmi. Za to projektno nalogo so bili 
mladi nagrajeno z zlato plaketo na regijski in srebrno 
na državni ravni. Hkrati s tem se je na Ptuju po dol-
gem času lani končno ustanovilo gobarsko društvo, ki 
danes šteje že 90 članov in ki je bilo v prvem letu zelo 
aktivno, saj smo doslej izvedli že več strokovnih izle-
tov, pripravili nekaj razstav in tudi izpit za determi-
natorja, ki se ga je udeležilo 30 članov društva,“ je ob 
otvoritvi povedal član upravnega odbora Gobarskega 
društva Ptuj Franc Zagoršak. Razstava bo v avli občin-
ske stavbe na ogled do srede avgusta.

SM

Ptuj � 14. mednarodni balonarski praznik

Danes se bo na Ptuju začel že 14. mednarodni 
balonarski praznik, na katerem pričakujejo okrog 
16 balonov iz Slovenije in Avstrije, je povedal 
predsednik BK Ptuj Branko Ambrožič.  Trajal bo 
do nedelje, 25. julija. Udeleženci se bodo potegovali za 
nagrado Term Ptuj, v BK pa si želijo, pravi Ambrožič, 
da bi oživeli idejo pokala Ptuj vsaj v simbolični obliki. 
Letošnji balonarski praznik so skrčili na tridnevno do-
gajanje oziroma na štiri tekmovalne polete. V petek se 
jim bodo pridružili tudi kontrolorji zračnega prometa, 
ki skrbijo za varnost balonarjev med poletom. V sklo-
pu praznika ostaja tudi balonarska noč, ki bo v sobo-
to, 24. julija, na kateri bodo za zabavo in ples skrbeli 
bratje Gašperič.

MG

Ptuj � Staro mestno pokopališče

Kdor gre te dni čez staro ptujsko mestno poko-
pališče, lahko samo strmi in se sprašuje, kje so 
tisti, ki skrbijo za svoje spomenike. Daleč največja 
sramota je neurejenost spomenika narodnemu heroju 
Jožetu Lacku. Spomenik je popisan, cvetlični nasad je 
prerasla visoka trava. Vsaka beseda je odveč ...

MG

Foto: Črtomir Goznik

Foto: SM

Foto: Črtomir Goznik

Kot je povedal hišni gospo-
dar Milan Breg, je njihova 
kmetija mešana, ukvarjajo se 
z vinogradništvom, sadjar-
stvom, poljedelstvom, vzrejo 
govejih pitancev in prašičere-
jo. Danes delajo v vinogradu, 
jutri v sadovnjaku, pojutri-
šnjem na njivi in tako naprej. 
Glavni kmetijski panogi pa sta 
integrirano vinogradništvo in 
sadjarstvo.

Vinska trta raste na osmih 
hektarih, polovica nasadov 
je lastnih, polovica v najemu. 
Največ je modrega burgundca, 
žametne črnine, rumenega 
muškata, belega pinoja, vseh 
sort pa je trinajst. Grozdje v 
glavnem oddajo v Ptujsko klet, 
nekaj malega pa kletarijo zase, 

za svojo dušo in prijatelje, pove 
Milan. Sadovnjakov z nasadi ja-
blan in  hrušk je skupaj 5,5 ha. 
Letno pridelajo okrog 100 ton 
jabolk in 50 ton hrušk; iz sorte 
viljamovka pridelajo odlično 
žganje, kuhajo pa ga tudi iz ja-
bolk in borovnic.

Kmetija Breg-Tajhman slovi 
tudi po odličnem jabolčnem 
soku, ki je na letošnji razsta-
vi Dobrote slovenskih kmetij 
prejel zlato priznanje. Na raz-
stavi pa sodelujejo tudi z dru-
gimi svojimi izdelki: vinom, 
žganjem, oljem, kisi. Svoje iz-
delek želijo čim bolj približati 
kupcem, zato na kmetiji ure-
jajo manjši degustacijski pro-
stor, mimo njihove domačije 
vodi tudi pohodna pot, tako 

da jih je lahko najti. Mnogi jih 

že poznajo.

Kot ena izmed redkih kme-

tij še vedno vztrajajo pri pro-

daji svojih izdelkov na kmečki 

tržnici na Ptuju, kjer jih kupci 

najdejo vsak petek. Kot pravi 

gospodinja na kmetiji Breg–

Tajhman, želijo vse, kar pride-

lajo na kmetiji, tudi ponuditi 

kupcem.

Dela na njihovi kmetiji niko-

li ne zmanjka. Ob družinskih 

članih jim pomagajo tudi so-

sedje. 24-letni sin je zaposlen, 

17-letna hčerka pa je dijakinja 

III. mariborske gimnazije. Na 

vprašanje, ali ima kmetija že 

naslednika, je Milan odgovoril, 

da tudi on v teh letih, kot jih 

imata sin in hčerka, ni vedel, 
da bo nekoč kmet, čeprav se 
je rodil na kmetiji. »Na kmetiji 
sem zato, ker mi je lepo,« je po-
vedal. Tudi na dopust gredo; 
za daljšega nimajo želje, zato 
pa si privoščijo več krajših.

Na priznanje kmetija leta 
2010 v MO Ptuj so zelo pono-
sni, vendar tega ne želijo po-
sebej izpostavljati. Predvsem 
delajo strokovno, v ničemer 
ne pretiravajo. Njihova kmeti-
ja je rasla desetletja, veliko so 
delali in še delajo, trudijo se, 
da bi bili dobri kmetijski pro-
izvajalci, da bi jim kupci zau-
pali, nikoli pa ne moreš stood-
stotno reči, da si najboljši, so 
prepričani.

MG

Krčevina pri Vurbergu � Kmetija leta Breg–Tajhman

„Na kmetiji mi je lepo ...“
Kmetija leta 2010 v MO Ptuj, njen izbor je že tradicionalni spremljevalec vsakoletnega praznovanja 
praznika MO Ptuj, je kmetija Breg–Tajhman iz Krčevine pri Vurbergu 116.

Foto: Črtomir Goznik

Milan Breg

Foto: PB

Plaketo občine Sv. Ana je prejel cerkveno-prosvetni mešani pev-
ski zbor KD Sv. Ana, ki ga vodi zborovodkinja Natalija Šijanec.

Foto: Črtomir Goznik

Kmetija leta Breg–Tajhman v Krčevini pri Vurbergu

Foto: PB

Župan občine Sv. Ana skupaj z zborovodkinjo Natalijo Šijanec



Od petih svetnikov, koliko 
jih šteje svet, se sej redno ude-
ležujejo štirje, ob predsedniku 
Edvardu Strelcu še podpred-
sednica Jelka Majcen in člana 
Edvard Rižner in Dušan Kralj, 
prav tako pa tudi svetnik me-
stnega sveta s tega območja 
Konrad Rižner. Član sveta Aleš 
Kolarič se sej že od 26. novem-
bra 2008 ne udeležuje zaradi 
službene zadržanosti. Njego-
vega predloga glede nadome-
stnih volitev, ki bi prinesle ne-
potrebne stroške, ostali člani 
sveta niso sprejeli.

Po potrditvi zapisnikov 43. 
redne in 1. dopisne seje sveta, 
ki so jo izvedli zaradi potrditve 
sklepa o imenovanju članov 
volilne komisije četrtne sku-
pnosti (sestavljajo jo Zinka 
Kokol, Danilo Bela, Franc Čeh, 
Alenka Rižner, Ivan Bezjak in 
Boštjan Šamperli), so se se-
znanili z odgovorom župana 
na peticijo glede odlagališča 
Gajke, ki jo je sestavil inicia-
tivni odbor Podvinci in so jo 
podpisali tudi Spuhljani. Gre 
za znane stvari, ki se v odgovo-
rih pojavljajo že vseh osem let, 
ko gre za problematiko Gajk, 
ugotavljajo v svetu ČS Spuhlja. 
Pogovori o rešitvi problema-
tike potekajo že predolgo, v 
tem času niso dosegli ničesar. 
V bistvu gre za tuljenje v luno, 
kot pravijo, pri čemer pa se za-
vedajo, da bo potrebno smrad 
in druge negativne vplive na 
okolje zaradi deponije končno 
rešiti, drugega izhoda ni. Upati 
je, da jih prinaša za podpisnike 
peticije sicer sporen projekt 
nadgradnje Gajk.

V razprave o povišanju de-
ponije se svet ni spuščal, o tem 
naj bi odločali krajani. Pro-
jekt predstavljen jim je bil na 
zboru krajanov. Člane sveta v 

tem trenutku najbolj zanima, 
kakšen plan ima MO Ptuj gle-
de še preostalih projektov iz 
pogodbe o Gajkah, ki še niso 
realizirani in ki so si jih v tem 
ptujskem naselju izgovorili, 
ker so v svoje okolje sprejeli 
regijsko odlagališče. Kot je po-
vedal predsednik sveta Edvard 
Strelec, je doslej realizirana le 
polovica dogovorjenega, če-
prav se je mestna oblast s po-
godbo iz leta 2002 zavezala, da 
bo uresničena do jeseni 2007. 
Njihovo negodovanje je upra-
vičeno.

Enako bi lahko leta 2001 na-
redili tudi v vseh drugih oko-
ljih, kjer so danes najglasnejši 
glede investicij v njihovo če-
trtno skupnost, ki izhajajo iz 
pogodbe za Gajke. Ceno za od-
lagališče bi lahko tudi sami po-
stavili, pa je niso, a resnici na 
ljubo je vse, kar so v tem času 
dobili več od drugih, le več-
namenska dvorana, potrebno 
komunalno infrastrukturo pa 
bi jim morali zagotavljati redni 
programi razvoja teh dejavno-

sti, ki sodijo v osnovni komu-
nalni standard 21. stoletja.

Svet ČS Spuhlja se je ob tej 
priložnosti seznanil s predlo-
gom enega od samostojnih 
podjetnikov s tega območja, 
ki ima svojo dejavnost najbliže 
odlagališču, da bi se spreme-
nila pogodba o ureditvi med-
sebojnih pravic in obveznosti, 
povezanih z izgradnjo CERO 
Gajke, ker je zaradi odlagališča 
njegov poslovni objekt izgu-
bil vrednost, zato naj bi se ga 
oprostilo vsaj plačevanja stro-
škov odvoza odpadkov. Dopis 
so poslali v preučitev strokov-
nim službam MO Ptuj.

V nadaljevanju 44. seje so 
člani sveta sklenili, da se bodo 
med 16. in 25. avgustom ude-
ležili ogledov šolskih poti, av-
tobusnih postajališč in prome-
tne signalizacije, kot je v svo-
jem programu glede varovanja 
otrok v šolskem letu 2010/11 
zapisal Svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu. Po-
tem ko so potrdili še poletno 
realizacijo finančnega načrta 

ČS Spuhlja za leto 2010, so se 
posvetili programu 4. srečanja 
krajank in krajanov ob krajev-
nem prazniku ČS Spuhlja, ki 
bo 28. avgusta pred večnamen-
sko dvorano. Izvedli bodo pri-
ložnostni kulturni program, 
podelili priznanje ČS za leto 
2010 (odločili so se, da ga bo 
letos prejel Franc Bolcar), po-
stavili klopotec in se poveselili 
ob prijetni glasbi in druženju. 
Odločitve o postavitvi spomin-
ske plošče padlim iz Spuhlje 
v II. svetovni vojni, prvotno 
so načrtovali, da jo bodo od-
krili ob letošnjem krajevnem 
prazniku, za zdaj niso mogli 
sprejeli zaradi nepopolnih po-
datkov, izbrati pa bodo morali 
še lokacijo, kjer bo stala.

Na ponedeljkovi seji jih je 
zanimalo še, kdo je odgovo-
ren za vzdrževanje in čiščenje 
pločnikov na območju njihove 
skupnosti. Opozorili so tudi 
na debelino mulja v Ptujskem 
jezera, ki ponekod znaša že 2,5 
metra.

MG

Spuhlja � 44. seja sveta četrtne skupnosti

Spuhljani upravičeno negodujejo
Člani najmlajše in najmanjše četrtne skupnosti v MO Ptuj, ČS Spuhlja, so se 19. julija sestali že na 
svoji 44. seji v tem mandatu.
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V RS se še ni zgodilo, da bi 
Dars odpovedal pogodbo iz-
branemu izvajalcu, pa čeprav 
dela na nekaterih projektih, kot 
je predor Markovec ali gradnja 
avtoceste mimo Trebnjega, po-
tekajo že več let oz. v primeru 
Trebnjega celo desetletje. Pri 
Ormožu pa gre za odpoved 
pogodbe, pa čeprav je do roka, 
ko naj bi bila dela dokončana, 
še več kot pol leta. Dars oz. 
njegova predsednica uprave 
Mateja Duhovnik je tako pre-
kinila pogodbo v tem trenutku 
najbolj pomoči potrebnemu 
gradbenemu podjetju v RS, to 
je Vegradu iz Velenja.

Decembra 2008 je Velenjsko 
podjetje Vegrad, ki mu zadnje 
čase ne kaže likvidnostno do-
bro, podpisalo pogodbo za 
gradnjo viadukta »Sejanca« na 

delu hitre ceste Ormož – Haj-
dina v višini 3.8 milijona EUR. 
Cesta Ormož – Hajdina je ume-
ščena v nacionalni program iz-
gradnje avtocest in hitrih cest 
že več kot eno desetletje in se 
praktično na samem gradbišču 
ni še nič kaj velikega zgodilo, 
pa čeprav so se pred zadnjimi 
volitvami zbirali celo podpisi 
pod peticijo za čim prejšnje 
nadaljevanje gradnje. Viadukt 
Sejanca je prvi konkreten pro-
jekt na omenjeni cesti in naj bi 
služil za dostop na samo grad-
bišče. Ker je Vegrad v mesecu 
juliju gradnjo le začel, pred tem 
pa je moral urediti vso potreb-
no dokumentacijo, vključno s 
pridobitvijo gradbenega dovo-
ljenja, se odpoved s strani Dar-
sa milo rečeno zdi nerazumna 
in za lokalno področje, ki so ga 

poslanci velikodušno umestili 
v Zakon o razvojni pomoči Po-
murju, škodljiva. Ni namreč no-
benega zagotovila, v kakšnem 
času bo izbran nov izvajalec in 
kdaj bo potem novi izvajalec 
dela na začetem viaduktu in 
sami cesti v resnici dokončal. 
Lahko bi špekulativno človek 
celo rekel, da gre za del načrta, 
kako Vegrad čim prej spraviti v 
stečaj in v stečajnem postopku 
zagotoviti Ljubljani poceni sta-
novanja na Celovških dvorih. 
Ni kaj, podlo in politikantsko 
dejanje ob dejstvu, da je pov-
prečna cena gradnje km avto-
cest v preteklosti Slovenijo sta-
la 11 milijonov EUR, tu pa gre 
za viadukt, vreden manj kot 4 
milijone.

Severovzhodna Slovenija 
tako še naprej ostaja regija, ki 

plačuje velik davek za razvoj 
centralnega dela države. Žal se 
nič drugače ne godi šaleško-ko-
roškemu delu, kjer bodo s ste-
čajem Vegrada, če bo do njega 
prišlo, mnogi ostali brez dela.

Na drugi strani pa vsak dan 
poslušamo predsednika vlade 
in ministre, kako je potrebno 
pomagati gradbeništvu, ki ga 
je recesija najbolj prizadela. Ob 
vsem pa je potrebno slovenski 
javnosti povedati tudi to, da 
skozi mesto Ormož Dars preva-
ža ogromne količine gramoza 
za gradnjo ostalih cestnih od-
sekov.

Vsekakor sramota Darsa brez 
primere v zgodovini gradnje 
cest na Slovenskem.

Quo vadis, Slovenija!
Alojz SOK, dr. vet. med.,

ŽUPAN OBČINE ORMOŽ

Prejeli smo

Dars je odpovedal pogodbo, katere rok 
poteče šele marca naslednje leto!

Foto: Črtomir Goznik

Svetniki ČS Spuhlja tudi poleti ne mirujejo.

Svet je majhen

Ve se, kdo je kriv …
Prejšnji teden smo analizirali temo 

avtocestnega križa. Na kolumno smo 
dobili številne reakcije in komentar-
je, kar nas je spodbudilo dodatni po-
globitvi.

Kot smo napisali, v sedemdesetih 
letih prejšnjega stoletja bi Slovenci že 
lahko imeli sodobne hitre ceste, če ne 

bi centralna beograjska oblast denarja, ki ga je takra-
tna zahodna mednarodna skupnost donirala Jugosla-
viji, usmerila drugam. Danes, potem ko smo v zadnjih 
dvajsetih letih zgradili s pomočjo evropskih sredstev 
tako imenovani avtocestni križ, se skoraj vsak teden 
ubadamo s problemom zadolžitve Družbe za avtoceste 
Republike Slovenije. Tako na javnih tribunah kot na te-
leviziji ali v časopisih tema služi le uvodno za razgla-
bljanje o novih cenah oziroma za ponovno uveljavitev 
plačilnih postaj ali – nova vroča tema – koncesijo v ko-
rist Darsa.

Prejšnjo analizo smo končali z nasvetom – glede na 
domače razmere bi raje rekel »grožnjo« - da se na slo-
venskih avtocestah ukine kakršnokoli plačilo, na pod-
lagi dejstev, da so vse ceste javno dobro, potrebno za 
normalno življenje in razvoj države. Tako kot v Angliji 
ali Nemčiji bi se tudi na naših avtocestah lahko vozili 
»zastonj«. Ceste tako in tako plačujemo tudi z različnimi 
davki, ki lahko financirajo vzdrževanje.

Ko nam Vlada pove, da je cena našega avtocestnega 
kilometra evropsko primerljiva, če ne celo nižja, se nam 
oblast ne laže. Samo ne povedo tega, kar vidimo vsi tisti, 
ki se dnevno vozimo po Sloveniji: problem niso gradbe-
ne pogodbe, temveč vzdrževalne. Eno leto po otvoritvi 
naše avtoceste že obnavljajo. Vsak mesec zapirajo kilo-
metre in kilometre »križa« zaradi posodobitev. Brez pre-
stanka že dvajset let.

V tem je dejstvo mafijskega posla. Da dogovorjeno la-
žno zmagaš na javnem natečaju z obljubo, da boš lah-
ko mastno zaslužil kasneje z »aneksi«.

Ker je bilo za prejšnjo kolumno veliko zanimanja, 
sem odločil, da danes dodam še nekaj zanimivih dej-
stev, ki so na voljo v uradnih arhivih Državnega zbora 
in strakarskih zapisnikih.

Prvi zakon o avtocestnem križu je pripravil in dal v 
glasovanje prof. Ludvik Toplak. Zaradi takratne medna-
rodne situacije je bila dana prednost gradnji povezave 
Zahod-Vzhod (na jugu je bilo vojno stanje!). Ob avto-
cesti bi istočasno zgradili naftovod in plinovod iz Luke 
Koper do Nafte Lendava in predvidena je bila možnost 
koncesije. Neko kanadsko podjetje je takrat dalo ponud-
bo za izgradnjo križa na podlagi desetletne koncesije. 
Po desetem letu bi se pogodbeno umaknili, ker bi bil 
strošek investicije povrnjen z dobičkom. Danes že dvaj-
set let plačujemo avtoceste.

Nafta Lendava bi pridobivala surovino iz sveta in lah-
ko še naprej živela oziroma bi bila gonilna gospodarska 
sila danes propadajočega Prekmurja. S kapaciteto 3,6 
milijona ton letne proizvodnje bi lahko tržila rafinira-
no blago po svetovnih trgih, glede na dejstvo, da Slove-
nja zase potrebuje samo 2,7 milijona ton na leto.

Če so moji izračuni vsaj približno natančni, bi se av-
tocestna investicija lahko izplačala samo z dobičkom 
in z davki na derivate Nafte Lendava – ki je v državni 
lasti – v sedmih letih. Torej niti kanadske pomoči ne bi 
potrebovali. Samo tržiti bi morali nekaj, kar smo imeli 
pred nosom.

Zakaj je bila zgodovina drugačna?
Ker takratna kratkovidnost predsednika Petrola ni 

sprejela koncepta naše naftne industrije, ki bi bila dru-
gačna od enostavnega preprodajalca že rafiniranih de-
rivatov; ker je g.Ivan Zidar naredil vse mogoče, da bi 
se bistveni členi predlaganega zakona (beri: koncesije) 
spremenili, in ker so bili župani iz dolenjske proti pri-
oriteti osi Zahod-Vzhod, je bila celotna takratna vlada 
proti zakonu. Vsi politiki od Drnovška do Janše so spre-
jeli argumente Ivana Zidarja in drugih. Samo Peterle se 
je vzdržal.

Zato danes plačujemo avtoceste.
Dr. Laris Gaiser



Prireditev se je uradno zače-
la že v soboto popoldne, ko se 
je skozi središče naselja najprej 
popeljala dolga kolona petde-
setih starodobnih traktorjev s 
skoraj tako častitljivimi letni-
cami nastanka, kot so jih imeli 
veterani, ki so jih vozili, nato je 
sledila otvoritev razstave kru-
ha in pogač, ki so jo s svojim 
petjem in igranjem pospremi-
li ljudske pevke TD Polenšak 
in ljudski godci tamkajšnjega 
društva upokojencev. Sobotno 
pozno popoldne se je izteklo z 
zabavnimi igrami in prikazom 
nekaterih kmečkih opravil, se-
veda ob zvokih gostujočih an-
samblov in mizah, obloženih s 
sveže pečenimi gibanicami iz 
peči domačih gospodinj.

Slednje so bile prve na no-
gah tudi v nedeljo zgodaj zju-
traj, in ker se napovedi vreme-
noslovcev o hudih nevihtah 
in nalivih s sobote na nedeljo 
na srečo niso uresničile, se je 
v nedeljo lahko začela še žetev 

zrele pšenice. Kot vedno so 

se prve med žitno klasje z ve-

selim petjem zapodile žanjice 

z nabrušenimi srpi; ki so jih 

tik pred tem dobro poklepali 

gospodarji. Letos so domačin-

kam pomagale še žanjice iz 

aktiva žena iz Dornave in sose-

dnjih Juršincev, da je bila njiva 

hitreje požeta, pa so se v delo 

vključili še žanjci s kosami in 

kosilnico na konjsko vprego. 

Po opravljeni žetvi, ko je bil 

voz že naložen s snopiči pšeni-

ce, sta gospodar in gospodinja 

pridne žanjice in žanjce po-

gostila s pravo kmečko južno 

na prtiču sredi njive, v kateri 

seveda ni smelo manjkati mesa 

iz tünke, pa pacanih murkov, 

kruha in kvašene pogače.

Sklepni del žetve je bil prikaz 

mlatve pšenice; najprej s ce-

pmi, s katerimi so mlatci znali 

tudi spretno zaplesati, nato pa 

še s trešmašinom, geplom za 

vejanje pšenice in za konec še 

s konjsko vprego. Nazadnje pa 

so zrnje še zmleli na žrmlje in 

s tem je bilo uradnega prikaza 

tradicionalne žetve konec. Sle-

dila pa je seveda še vsesplošna 

zabava, ki se je ob prijetnem in 

ne prevročem nedeljskem vre-

menu zavlekla pozno v noč.
SM

Foto: SM

Da je bila žetev hitreje končana, je pomagala posebna kosilnica 
na konjsko vprego.

Foto: SM

Poleg slastnih gibanic, ki so 
postale zaščitni znak polen-
škega praznika žetve, je vsako 
leto na ogled tudi razstava do-
mačih kruhov.

Foto: SM

Za vejanje pšenice na trešmašinu je treba biti kar močan ...
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Polenšak � Praznik žetve in kruha

Od klasa do pogače
Polenško turistično društvo je letos že sedeminštiridesetič pripravilo tradicional-
ni dvodnevni praznik žetve in kruha, kjer so se obiskovalci ob ogledu ročne žetve 
in mlatve lahko ponovno do sitega najedli slastnih domačih gibanic in kruha.

Od tod in tam
Ljutomer � Z glasbo v počitnice

Kolektiv Glasbene šole Slavka Osterca iz Ljuto-
mera se je ob zaključku minulega šolskega leta 
predstavil širšemu občinstvu z množičnim nasto-
pom na Mestnem trgu. Na prireditvi Z glasbo v poči-
tnice so se zvrstili nastopi učencev predšolske glasbene 
vzgoje in glasbene pripravnice ter plesne pripravnice, 
predstavila pa sta se tudi harmonikarski in mladinski 
pihalni orkester. Ljutomerska glasbena šola je sicer 
tudi v tem šolskem letu z učenci sodelovala na regij-
skih, državnih in mednarodnih tekmovanjih, ob tem 
pa organizirala še vrsto razrednih nastopov, javnih 
produkcij, letnih nastopov na dislociranih oddelkih, 
nastopov orkestrov, komornih skupin ter nastopov 
tekmovalcev in učencev, ki so zaključili šolanje. Nekaj 
dni pred zaključkom šolskega leta je bila ljutomerska 
šola prirediteljica skupnega koncerta skupaj z učenci 
glasbenih šol Bela Bartok iz madžarskega mesta Szom-
bathely.

NŠ

Borl � Spet Tamburanje ob večerih

Tamburaši iz Cirkulan na »aninsko« soboto, 24. 
julija, ob 20.30 prirejajo koncert v okviru tradi-
cionalnega Tamburanja ob večerih. Gost večera je 
mešana slovensko-hrvaška tamburaška skupina Zele-
njak, ki prihaja iz krajev ob Sotli (Bistrica, Klanjec, Ku-
mrovec). Dogajanje je postavljeno na zunanje dvorišče 
gradu Borl na strmi skalni vzpetini nad reko Dravo. V 
primeru dežja bo koncert v viteški dvorani. Ker pa se v 
Halozah radi pohvalijo z dobrimi vini, obiskovalce po 
zaključku koncerta vabijo v grajsko kapelo na poku-
šnjo izbranih haloških vin iz vinoteke Zlati grozd.

BP

Ormož � Filatelistična razstava
v avli občine

V juliju je v avli občinske zgradbe v Ormožu na 
ogled filatelistična razstava ob 150-letnici železni-
ške proge Pragersko–Nagykanizsa. Pripravilo jo 
je Filatelistično društvo Ptuj, postavil pa Zvonko Ver-
tačnik ob pomoči Nevenke Korpič in Mirka Fekonja. 
Razstava, ki je namenjena počastitvi 150. obletnice 
prihoda prvega vlaka v Ormož, zajema dve zbirki: 150 
let železniške proge Pragersko-Nagykanizsa ter zbirko 
Tirna vozila. V prvi so v glavnem stare razglednice z 
motivi železniškega mostu na Ptuju, železniške posta-
je na Ptuju, Pragerskem in v Moškanjcih, v drugi pa 
znamke, ovitki, žigi in ostali filatelistični material, ve-
zan na vozila, ki vozijo po tračnicah.

Viki Ivanuša

Foto: arhiv

Foto: NŠ

Foto: Viki Ivanuša

Franc Kramberger se je rodil 

7. oktobra 1936 v »Škrjančkov-

em gaju«, to je sedaj na Cmure-

ški cesti 9 v Lenartu v družini 

sedmih otrok. Osnovno šolo 

je obiskoval v Lenartu, po po-

sredovanju učitelja Avguština 

Galuna in po uspešno opra-

vljenih privatnih izpitih pa 

nadaljeval gimnazijski študij 
na I. gimnaziji v Mariboru. Sam 
pravi, da ni šel v gimnazijo, da 
bi postal duhovnik, ampak je 
ves čas mislil na medicino, da 
bo dober in veren zdravnik, 
vendar je bil klic boga močnej-
ši in je tako leta 1954 prestopil 
prag bogoslovnega semenišča 
v Ljubljani. Mašniško posve-
čenje je prejel 29. junija 1960 
v mariborski stolnici. V škofa 
je bil posvečen 21. decembra 
1980 v mariborski stolnici, 7. 
aprila 2006 pa je bil imenovan 
za nadškofa in metropolita. Ob 
tej priložnosti dejal, da je 50 
let duhovništva in 30 let škofo-
vske službe gotovo mejnik, ob 
katerem se ozira nazaj in hkra-
ti gleda naprej. »V teh 50 letih 
mi niti en sam dan niti enkrat 
v življenju ni bilo žal, da sem 
se odločil za duhovniški po-
klic, in če bi se bilo še enkrat 
potrebno odločiti za poklic, 
bi šel po isti poti,« je dejal dr. 
Karmberger.

Patricija Babosek

Lenart � Zlata maša dr. Franca Krambergerja

Podvomil ni niti za trenutek
V nedeljo je v cerkvi sv. Lenarta potekala slovesnost zlate maše rojaka nadškofa metropolita dr. Franca 
Krambergerja, ki je obeležil 50 let duhovnega poklica in 30 let od posvetitve za škofa.

Foto: PB

Nadškof metropolit dr. Franc Kramberger je slovesnost ob 50-letnici duhovništva in 30-letnici škofo-
vske službe obhajal v domačem kraju.

Foto: SM

Polenški osrednji praznik žetve se je začel v soboto s prikazom 
starodobnih traktorjev.



Razstava je bila sicer v prvi 
vrsti namenjena predstavitvi 
šolske kronike, ki je po svoje 
prav neverjetna; letos jeseni, 
natančneje 11. novembra, bo 
namreč tamkajšnja OŠ pra-
znovala 110 let obstoja. Danes 
skorajda povsem prazno veli-
ko šolsko poslopje, v katerem 
si prve korake znanja nabira 
borih šest otroških dušic v 
vseh štirih razredih, je nekoč 
obiskovalo – reci in  piši – kar 
okoli 260 otrok! Uradna stati-
stika števila polenških učen-
cev skozi leta pravi tako: še leta 
1965 je šolo obiskovalo 232 
učencev, nato pa je šlo samo še 
drastično navzdol. Leta 1975 
se je število že razpolovilo na 
124 učencev, deset let kasneje 
(1985) jih je bilo le še 45, leta 
1995 še 31, leta 2000 je v šolo 
hodilo še 25 otrok, letos pa 
zgolj šest ...

Učiteljica Zlatka Zelenik, ki 
skrbi za pol ducata polenških 
učencev in je tudi pomagala 
pripravljati razstavo, pravi, da 
šola s tako malo učenci res ne 
more imeti (svetle) prihodno-
sti. Zato pa je imela toliko bo-
gatejšo preteklost: „Prav zaradi 
pisane preteklosti in visokega 
jubileja šole na Polenšaku smo 
tudi pripravili pričujočo raz-

stavo. Navsezadnje je ta šola 
preživela tisoče otrok, ki so jo 
v vseh teh letih obiskovali. Do 
praznovanja pozno jeseni raz-
mišljamo tudi o izdaji kakšne-
ga manjšega zbornika o šoli in 
kraju, saj je bila nekoč ta šola 
res center življenja v kraju. Mo-
ram povedati, da sem bila ne-
verjetno presenečena, ko sem 
prebirala šolsko kroniko, ki je 
še ohranjena. To je pravzaprav 
edini pisni vir iz zgodovine Po-
lenšaka, ki še zdaleč ne govori 
le o šolskem življenju, ampak 
je v tej kroniki zelo natančno 
opisano vse, kar se je na Polen-
šaku dogajalo skozi leta. Zapi-

sana so rojstva otrok, smrti kra-
janov, celo poškodbe in vzroki 
zanje, ustanovitve društev, res 
so zelo natančno nanizani vsi 
dogodki, ki so se zgodili v kra-
ju. Nikjer drugje ni možno najti 
toliko informacij o Polenšaku 
skozi zgodovino kot prav v šol-
ski kroniki. Posebej pa se me je 
dotaknilo še ohranjeno pismo 
enega izmed polenških sinov, 
ki se je podal s trebuhom za 
kruhom v tujino in nato pisal 
svojemu očetu, v kakšnih ne-
mogočih razmerah mora dela-
ti v rudniku in da bi, če bi to 
vedel prej, kljub revščini nikoli 
ne bil odšel od doma ...“

Zelenikova je bila tudi prije-

tno presenečena nad nekdanji 

šolskimi, predvsem matema-

tičnimi nalogami, ki so še ohra-

njene: „Ja, res, zlasti praktične 

naloge iz matematike so se vse-

binsko navezovale na takratni 

način življenja. Tako so učenci 

v teh nalogah morali seštevati 

in odštevati število jajc v ko-

košjem gnezdu, pa koliko nog 

imajo štiri vprežene krave ipd. 

To jim je bilo pač takrat lažje 

razumljivo.“

Med zelo starimi šolskimi 

potrebščinami, ki so se ohrani-

le vse do danes, za kar ima veli-

ko zaslug dolgoletna učiteljica 

Darinka Žnidarič, ki jih je ak-

tivno zbirala in hranila doma, 

je najti celo knjige iz leta 1865, 

pa katekizem za otroke, ločene 

majhne tablice za matematiko 

(s karo vzorcem na ploskvi) in 

za slovenski jezik (z ravnimi čr-

tami), ohranjena so tudi prva 

lesena pisala oz. ošiljene paliči-

ce, pa nalivna peresa s črnilni-

ki za namakanje, na razstavi je 

bilo videti tudi nekdanjo tipič-

no oblekico za šolo za deklice 

in srajčko za fante, prve okor-

ne šolske torbe iz svinjskega 

usnja itn.

Na razstavi ni manjkalo obi-

skovalcev, zlasti malo starejših 

Polenšanov, ki so domačo šolo 

obiskovali še v časih, ko je bila 

polna otroškega smeha in so se 

kratkohlačniki komaj stiskali v 

premajhnih učilnicah, ter se z 

nostalgijo spominjali davnih, 

lepih dni otroštva, pri tem pa 

na starih, črno-belih še ohra-

njenih fotografijah iskali svoje 

obraze in obraze svojih sošol-

cev, prijateljev ...

Danes je šolska stavba, sicer 

deloma obnovljena, zelo pre-

velika za tistih šest učencev, 

ki jo še obiskujejo. Otroškega 

vriskanja ni več slišati, saj se 

glasovi v praznem objektu kar 

porazgubijo. Stara šola z bo-

gato zgodovino je ostala brez 

življenja, in čeprav so se in se 

peščica domačinov še krčevito 

bori za njen obstoj, je bilo na 

Polenšaku od večine trezno 

razmišljajočih domačinov ven-

darle slišati, da nima več prave 

vloge in ne smisla vztrajati pri 

ohranjanju štirirazrednice. Če 

bi bilo vsaj v prihodnje več 

otrok, bi morda še obstajalo 

upanje, tako pa nima smisla.

In v tem kontekstu je raz-

stava izzvenela kot eden prvih 

korakov neizbežnega slovesa 

od šole ...
SM
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Polenšak � Pred letošnjo 110-letnico šole

Razstava v spomin ...
Prostori polenške osnovne šole so minuli konec tedna ponudili na ogled 
izjemno zanimivo razstavo, ki so jo snovalci poimenovali Polenšak skozi 
čas. Obiskovalci so lahko videli nemalo pisnega materiala in šolskih po-
trebščin iz davnih časov.

Foto: SM

Med najstarejšimi ohranjenimi šolskimi potrebščinami so tablice za pisanje in računanje, pa prva 
lesene paličice za pisanje in kasnejši nalivniki s črnilnikom.

Mešani mladinski pevski 
zbor Osti jarej združuje mlade 
pevke in pevce iz celotne ptuj-
ske regije in šteje 38 članov, ki 
so v večini dijaki in študentje. 
Začel je delovati spomladi leta 
2005, od vsega začetka pa je 
njihov vodja Dejan Rihtarič, 
študent Akademije za glasbo 
v Ljubljani. Zborov repertoar 
je raznolik, s poudarkom na 
skladbah iz sveta zabavne glas-
be. Pri delovanju jih ne vodi 
tekmovalnost ali želja po dose-

ganju plaket in odličij, ampak 
po izvajanju koncertov za čim 
večji krog poslušalcev ter želja 
po predstavljanju svojevrstnih 
projektov, prek katerih osta-
jajo posebni in prepoznavni, 
tega pa glede na izredno boga-
to zborovsko tradicijo v Slove-
niji ni lahko doseči.

Tudi tokrat so se predsta-
vili skupaj z The String Effect 
Orchestra s svetovno znanimi 
glasbenimi uspešnicami, ki 
jih je za ta projekt priredil Vid 

Žgajner, študent Akademije za 

glasbo v Gradcu. Vid Žgajner 

je vrhunski vsestranski glasbe-

nik, ki je sodeloval že s števil-

nimi glasbeniki in skupinami. 

Gosta tokratnega dogodka sta 

bila tudi pevca Mate Brodar, 

član znanega dua Da Pheno-

mena, in Maja Keuc, ki jo je jav-

nost bolje spoznala v televizij-

ski oddaji Slovenija ima talent, 

kjer je zasedla drugo mesto.

Projekt Hvala vam za glasbo 

(Thank You for the Music) je 

največji in najodmevnejši pro-

jekt Mladinskega kulturnega 

društva Osti Jarej in je bil pre-

mierno je izveden 11. julija lani 

v amfiteatru termalnega parka 

Terme Ptuj. Takrat so v samo-

založbi izdali tudi zgoščenko 

z istim naslovom. Zbor in pro-

jektni The String Effect Orche-

stra sta izvedla skladbe legen-

darnih skupin, kot so Abba, 

Beatles, Beach Boys, Queen. 

Letso so izvedli drugi del pro-

jekta in po napovedih organi-

zatorjev je bil letošnji dogodek 

v primerjavi z lanskim še bolj 

energičen, še pestrejši in še za-

nimivejši.
Patricija Babosek

Ptuj � Koncert zbora Osti Jarej z gosti

Hvala vam za glasbo!
Študentska organizacija Univerze v Ljubljani in Mladinsko kulturno društvo Osti 
jarej sta v amfiteatru ptujskih Term v soboto pripravila svojevrstno glasbeno do-
živetje z naslovom Hvala vam za glasbo, 2. del.

Foto: arhiv Osti jarej

Letošnji dogodek je bil v primerjavi z lanskim še bolj energičen in 
še zanimivejši.

Tekmovanje je potekalo 
junija v Italiji, v Povolettu 
blizu Vidma, na njem pa so 
mladi ptujski glasbeniki dose-
gli odlične rezultate. Gregor 
Nestorov, Jakob Štrucl, Staš 
Planinšek,Urban Peklar in 
Meta Hunjet so bili med najviš-
je uvrščenimi. Njihov mentor 

Boštjan Vavh je dejal, da je bila 
konkurenca na tekmovanju 
težka, saj je bilo prijavljenih 
veliko dobrih tekmovalcev. Vsi 
njegovi tolkalisti so se odlično 
odrezali. Gregor Nestorov je 
dobil posebno nagrado mesta 
Videm in 2. nagrado, Jakob 
Štrucl pa prvo nagrado v svoji 

kategoriji. Tudi Staš Planinšek, 

Urban Peklar in Meta Hunjet 

so bili med najvišje uvršče-

nimi. Učenci so se pridno in 

marljivo pripravljali na tekmo-

vanje, seveda pa brez ljubezni 

do instrumenta takšni uspehi 

ne bi bili mogoči.
Patricija Babosek

Ptuj � Mladi tolkalisti na tekmovanju

Brez ljubezni do glasbe 
ni rezultatov
Junija je v Italiji potekalo mednarodno glasbeno tekmovanje, ki so se ga udele-
žili tudi mladi ptujski glasbeniki in osvojili odlične rezultate.

Foto: PB

Mladi glasbeniki so osvojili odlične rezultate.

Foto: SM

Marsikdo je v starih, še ohranjenih črno-belih šolskih fotografijah 
iskal znane obraze iz otroštva ...



Pridelava krompirja v Slove-
niji nikakor ni med vidnejšimi 
panogami; čeprav gre za zelo 
tradicionalno slovensko polj-
ščino, pa je resnih oz. večjih 
pridelovalcev vedno manj. 
V zadnjih treh desetletjih se 
je pridelava zmanjšala kar za 
neverjetnih 80 odstotkov in 
krompir trenutno raste le še 
na borih 4000 hektarjih njiv v 
državi. Temu dejstvi pritrjuje 
tudi agronom Janko Petro-
vič: „Podatki držijo, je pa tre-
ba povedati, da se je pridelava 
krompirja pri nas v zadnjem 
obdobju izjemno specializi-
rala, tako da smo danes priča 
zelo majhnemu segmentu 
profesionalnih pridelovalcev 
krompirja na eni strani in zelo 
velikemu številu vrtičkarjev, ki 
gojijo krompir za lastne potre-
be doma.“

Pridelava krompirja sicer 
ni enostavna, saj spada med 
zahtevne kulture, zato je eko-
nomičnost njegove pridelave 
vezana na količino in kvaliteto. 
Za slovenski krompir velja, da 
je eden najkvalitetnejših, a ga 
je na policah trgovin zelo tež-
ko najti, saj je med najdražjimi 
in se ga veliki trgovci pravilo-
ma otepajo.

“Pridelava krompirja zahte-
va veliko delovnih ur, opreme 
in je ekonomska zelo zahtevna 
poljščina.  V Sloveniji, kjer ima-

mo zelo malo kvalitetnih povr-

šin za pridelavo dobrega krom-

pirja, smo težko konkurenčni 

velikim proizvajalkam, kot so 

Nemčija, Poljska, na jugu pa 

Egipt, ki že zaradi tople klime 

proizvaja zelo zgodnji krom-

pir. Tako je popolnoma jasno, 

da slovenski pridelovalci zelo 

težko konkurirajo tujim, pri-

tisk na cene je ogromen. Ven-

dar pa je po drugi strani naš 

krompir vrhunske kvalitete; za 

to si prizadevajo vsi slovenski 

profesionalni pridelovalci s 

sajenjem res najboljših sort, ki 

po kemijski sestavi in količini 

suhe snovi dosegajo najvišje 

standarde. Se pa strinjam, da je 

krompir slovenskega porekla v 

naših trgovinah veliko prema-

lo zastopan, kljub temu da je 

nadpovprečno kvaliteten, za 
kar upam osebno jamčiti.“

Letos manj 
krompirja

Letošnja pomlad in poletje 
pridelovalcem krompirja ni-
sta bila naklonjena: „Po precej 
nizkih temperaturah maja, kar 
je imelo za posledico relativno 
slab nastavek gomoljev, so bile 
zdaj izjemno visoke temperatu-
re, ki povzročajo prehitro do-
zorevanje. Tam, kjer ni nama-

kanja, bodo pridelovalci letos 

težko dosegali večje, evropsko 

primerljive donose. Pričakuje-

mo, da pridelek letos nasploh 

ne bo visok, tudi na evrop-

skem trgu ne, kar ima lahko za 

posledico višje cene. Nasploh 

pa trg s krompirjem še ni sta-

biliziran; poznavalci menimo, 

da bi se moral uravnati v nasle-

dnjih dveh, treh letih in takrat 

bi morala zelo mala skupina 

slovenskih profesionalnih pri-

delovalcev solidno živeti od 

proizvodnje.“

Janko Petrovič ocenjuje, 

da odkupna cena kilograma 

krompirja ne bi smela biti niž-

ja od 25 centov, to pa je včasih 

težko dosegati: „Nasploh je o 

ekonomični ceni krompirja 

za pridelovalca težko govoriti, 

sploh če gre za začetek spe-

cializirane pridelave. Slednja 

namreč zahteva ogromno spe-

cialne opreme, ki je strahotno 

draga. Gre npr. za posebne 

sadilce, posipalnike, kombaj-

ne ipd, ki zahtevajo naložbo v 

vrednosti okoli 250.000 evrov, 

kar je za eno kmetijo zelo veli-

ko. Poleg tega je potrebno ime-

ti skladišča, linijo za pakiranje, 

prebiranje itd. V Sloveniji so 

danes samo štiri kmetije, ki se 

res evropsko primerljivo opre-

mljene z vso potrebno teh-

nologijo. Kot rečeno, je v teh 

primerih minimalna odkupna 

cena 25 centov tista, ki omo-

goča normalno preživetje in 

poslovanje. Lani je bila ta cena 

drastično nižja, posledica tega 

je bil precejšen upad površin, 

zasajenih s krompirjem, letos 

pa se že kaže, da bo pridelek 

slabši povsod na evropskem 

trgu. Jasen pokazatelj tega je 

dejstvo, da celo Poljska že uva-

ža krompir.“

Je krompir iz Egipta 
neoporečen?

Eden tistih, ki krepko zni-

žuje konkurenčnost (in ceno) 

domačega krompirja, je krom-

pir, uvožen iz Egipta; tam ga 

gojijo evropski lastniki, podne-

bje pa je idealno za zgodnji pri-

delek: „Lani so imeli v Egiptu 

velikanske donose krompirja 

in so z njim zasuli evropski trg. 

Vendar sem osebno do tega 

krompirja zelo skeptičen, tudi 

zdravstveno zna biti sporen, 

saj se za zalivanje uporablja 

popolnoma onesnažena voda 

iz Nila. Tisti, ki je kdaj videl Nil 

od blizu, zelo dobro ve, o čem 

govorim ...“

Toda egiptovski krompir 

tudi letos polni police trgo-

vskih centrov, kupcem pa je 

zanimiv zaradi nizke cene. Ali 

je oporečen ali ne, bo očitno 

težko dokazati, vsaj dokler bo 

proizvodnja krompirja v Egip-

tu v rokah evropskih podjetne-

žev.
SM

Od tod in tampetek � 23. julija 2010   9

Formin � Dan krompirja na kmetiji Žuran

Pridelava krompirja se zmanjšuje
Na kmetiji Žuran v Forminu se je prejšnji teden zbralo lepo število pridelovalcev krompirja od blizu in daleč; šlo je za že tra-
dicionalni dan krompirja, kjer se pridelovalcem predstavi trenutno aktualni izbor sort krompirja v Sloveniji, pa tudi program 
varstva pred škodljivci in boleznimi.

Foto: SM

V zadnjih dveh letih je slovenski in tudi evropski trg zasut s cenejšim, a spornim egiptovskim krom-
pirjem; domači proizvajalci tako nizkim cenam kljub izjemni kvaliteti ne morejo konkurirati.

Če so njive že zapleveljene 

s trajnimi pleveli, potem jih 

je po besedah Brodnjaka nuj-

no temeljito razpleveliti vsaj 

enkrat v petih letih: „Pri nas 

so najpogostejši trajni pleveli 

osat, divji sirek, slak, ščavje in 

tudi pirnica. Razpleveljenje 

je nujno in zelo dobrodošlo 

tudi zato, ker s tem znižamo 

stroške nadaljnjih škropljenj 

pri drugih kulturah. Najboljša 

sredstva za razpleveljenje so 

pripravki na osnovi glifosata, 

priporočamo pa, da se pet do 

šest litrov izbranega škropiva 

uporabi dva do tri tedne po 

spravilu pšenice oz. pač do-

ločenega posevka. Istočasno, 

torej še isti dan, pa se lahko 

na teh površinah poseje eden 

od strniščnih posevkov. S tem 

postopkom obenem uničimo 

plevele in hkrati ozelenimo 

površino ter tako onemogoči-

mo ponovni razrast semenskih 

plevelov.“

Sicer pa, kot še pravi Bro-

dnjak, je v vsakem primeru 

najbolje res čimprej ozeleniti 

njivske površine, saj so v na-

sprotnem primeru izpostavlje-

ne soncu in eroziji, sproščajo 

se hranila iz organskih snovi 

v tleh: „Tako se izgubljajo zelo 

kvalitetne hranilne snovi, ki jih 

je nato potrebno nadomeščati 

z organskimi in mineralnimi 

gnojili, čeprav to ne bi bilo po-

trebno. Če se njiva ozeleni, se 

namreč večina hranilnih snovi 

obdrži v zgornji plasti zemlje. 

Z bogatim hranilnim sistemom 

in organsko maso, ki se pride-

la na tej površini, se povečuje 

tudi količina humusa v tleh in 

s tem se na daljši rok izboljšuje 

rodovitnost oz. kvaliteta tal. Ta 

pa bo v prihodnjem obdobju 

izjemno pomembna, saj vseb-

nost humusa zagotavlja večjo 

dostopnost hranil in večjo mo-

žnost zalog talne vlage. Glede 

na to, da se ob teh vremenskih 

spremembah pričakujejo tudi 

zelo sušna in mokra obdobja, 

torej velika nihanja, bodo tla 

z višjo vsebnostjo humusa še 

kako pomembna!“

Med priporočenimi strnišč-

nimi posevki za ozelenitev so 

facelija, oljna redkev in gorju-

šica; te rastline namreč zelo 

zmanjšujejo tudi vsebnost 

nematod v tleh, prav tako so 
medonosne in s tem primer-
ne za čebeljo pašo. „Morajo 
se pa kmetje odločiti, ali bodo 
strniščni posevki za prezimo-
vanje ali samo za zeleni po-
dor. Za tiste, ki se odločajo za 

jesenski zeleni podor, so res 
najprimernejše omenjene ra-
stline, ki ne prezimijo, sicer pa 
zelo hitro rastejo. V primeru, 
da se kmetje odločijo za prez-
imne posevke, pa je najbolj 
smiselno sejati oljno ogrščico, 

katere seme je poceni, ali pa 
za travinje, detelje in metulj-
nice. Te vnašajo v tla humus, 
njihova dobra lastnost pa je še 
ta, da iz zraka črpajo dušik in 
ga shranijo v tla za naslednjo 
kulturo, kar pomeni, da lahko 

za naslednjo zasejano kulturo, 

npr. za koruzo, znižajo stroške 

dognojevanja.“

Sicer pa za tiste kmete, ki 

so opravili žetev bolj zgodaj, 

obstaja možnost, da na njivah 

pridelajo še en pridelek: „V 

tem primeru je najbolje zase-

jati rdečo peso, ajdo in morda 

še krmno peso. Najmanj rizika 

je pri rdeči pesi, medtem ko je 

za ajdo značilno, da njen pri-

delek lahko zelo, zelo niha. Je 

zelo medonosna rastlina, tudi 

zelo hitro raste in je ni potreb-

no tretirati z nobenim pestici-

dom, saj v nekaj dneh zasenči 

tla. Vendar, kot sem rekel, pri-

delek je zelo negotov - v enem 

letu lahko štiri tone na hektar, 

v drugem pa komaj desetini 

tega.“

V vsakem primeru pa Bro-

dnjak svetuje vsem, da se čim-

bolj izognejo oranju v primeru 

sejanja strniščnih posevkov. 

Če že, potem naj bo oranje 

zelo plitko, morda pet do de-

set centimetrov v globino, le 

toliko, da se zemlja nekoliko 

zrahlja.
SM

Foto: SM

Po žetvi se priporoča čimprejšnja ozelenitev njivskih površin; tako se ohranja višja stopnja hranil in 
posledično tudi humusa v tleh.

Poljedelstvo � Po žetvi oljne ogrščice in pšenice

Požete njive je pametno čimprej ozeleniti
„Po žetvi ječmena in pšenice kmetom ostaja skoraj pol leta vegetacijske dobe in najslabše za  zemljišča je, da te površine ostanejo prazne, neobdelane, da 
se na njih začno bohotiti pleveli. Zato je zelo priporočljiva čimprejšnja ozelenitev požetih njivskih površin,“ opozarja kmetijski svetovalec Ivan Brodnjak.

Foto: SM

Agronom Janko Petrovič: „Pri-
delava krompirja v Sloveniji 
se je v zadnjem obdobju zelo 
zmanjšala, približno za 80 od-
stotkov.“



Slišite šum oceana?

Počitnice so se dodobra razmahnile in počasno (Ali 

res počasno?) se prevešajo v drugo polovico. Minila je 

nogometna mrzlica (Le od kod so se vzele brenčave 

vuvuzele?), žogobrc je postavljen na nekoliko stran-

ski tir in tudi najbolj vneti ljubitelji (otroci z bližnjega 

igrišča) se več ne menijo za žogo. Ker je enostavno 

prevroče! Pa se jim, otrokom - malim in velikim, zaho-

če le ležati, čisto pri miru, brez vsakršnega fizičnega 

napora.

Toda med počitnicami je treba nekaj početi, se ime-

ti lepo, zabavno, nasmejano … In tudi za delo je treba 

poprijeti. A najlepše se je skriti z dobro knjigo v rokah 

(in izmenjaje brati, sanjariti, dremati …). Na pri-

mer s knjigo Boruta Gombača Nekdo iz smetnja-
ka (Ilustracije Didi Šenekar. Maribor: Aristej, 2008), 

kjer najdete spodnje verze v pravem zaporedju in v 

celoti (Samopostrežni voziček, Semaforjev možiček, S 

sredine igrišča, Posmrkani šal, Zeleni valovi, Smehljaj 

resne frklje, Šum oceana, Sobni planet, Nekdo iz sme-

tnjaka):

Mama poslala me je v trgovino,
da kupil bi jajca, moko in med.
Ker pa na ves glas pogoltnil sem slino,
dodala k nakupu je sladoled.

V žep sem zatlačil plastično vrečko
in se po pločnikih žgočih podal.
…

Toda:

Sredi soparne poletne vročice,
natančno ob petnajst nič nič,
je v času največje prometne konice
asfalt pod nogami vroč kot hudič.

Zdi se, da mesto ždi v termoforju,
vdihnjen zrak žge sredi pljuč.
Pred prehodom za pešce na semaforju
že sedem minut rdeča je luč …

In:

Avto utone, na kitu sedim,
okrog in okrog razteza se morje,
s premočeno majico veter lovim,
daleč pred mano se dviga obzorje.

Veliki plavuti pršeče drsita,
malo pod vodo in malo nad njo,
visoko tam zgoraj pa v soncu žarita
beli galeb in modro nebo ...

Veliko domišljije in počitniške poezije želi

Liljana Klemenčič
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Tednikova knjigarnica

Pri izvajanju agrarne re-

forme je bilo največ težav z 

največjim veleposestnikom 

v okraju, grofom Josipom 

Herbersteinom, ki ga je po 

zakonu o agrarni reformi 

Občinski agrarni odbor v 

Ptuju spoznal za velepose-

stnika. Lastnik, ki je imel po 

občinah okraja 504 oralov 

njiv, 311 oralov travnikov, 

65 oralov vrtov, 35 oralov 

vinogradov in je večinoma 

živel na Češkem, je pravdo 

o razlastitvenih parcelah vo-

dil od leta 1923 preko svojih 

sinov. Agrarni interesenti so 

se čutili oškodovane, ker jim 

je bilo na voljo le 5683 m2 

zemlje in ker si je grof pridr-

žal »najlepša« posestva ter jih 

dajal v najem drugim, tako 

tudi nemškemu Športnemu 

klubu.

Pravdanje o razlastitvi Her-

bersteinove posesti je teklo 

do leta 1939. Grof je zase ob-

držal najboljše površine, po-

nujal pa neplodno ali slabo 

donosno zemljo. Herberstei-

nova posest je segala na ob-

močje okrajev Ptuj, Maribor, 

levi breg, in Varaždin (Dubra-

va). V ptujskem političnem 

okraju je imel Herberstein 

zemljišča v k. o. Ptuj, Krče-

vina pri Ptuju, na Mestnem 

Vrhu, v Janežovcih, Jiršovcih, 

Kicarju, Mostju, Podvincih, 

Novi vasi, Rogoznici, Brstju, 

Hajdošah, Gerečji vasi, Sv. 

Lovrencu na Dravskem po-

lju, Župečji vasi, Pleterjah in 

Goričaku. Leta 1926 je grofo-

va zemljiška posest s poslopji 

obsegala več kot 1961 ha, od 

te 775 ha obdelovalne zemlje 

in 116 ha gozdov. Za agrarno 

reformo je bilo določenih in 

danih v zakup nad 623 ha 

zemljišč. Agrarni interesenti 

(delavci, rokodelci, polje-

delski delavci, begunci ko-

lonisti) so bili deležni bore 

malo zemlje. Leta 1937 se je 

Herbersteinova posest po 

agrarni reformi skrčila na 

1225 ha.

Razpoložljivi viri dokazu-

jejo, da se agrarna reforma 

na Herbersteinovi posesti ni 

dosledno izvajala. Leta 1923 

je npr. Agrarni odbor v Ptuju 

oddelil 0,6 ha grofove zemlje, 

tako da je 37 agrarnih intere-

sentov pridobilo v povprečju 

1,5 arov zemlje. V naslednjem 

letu so v k. o. Brstje namenili 

interesentom 87 arov, vendar 

so 28 reflektantom razdelili 

le dobrih 50 arov. Z ustre-

znimi zakupninami (od 1,50 

do 5 din na posameznika) so 

ti dobili od 1,30 do 3 are ze-

mlje. Leta 1929 je bilo izvze-

tih 28 ha njiv in travnikov in 

65 interesentov je dobilo 20 

do 57 arov, a se je za mnoge 

odprlo vprašanje vračila za-

kupnine.

Največ razlastitvenih po-

stopkov je bilo opravljenih 

komaj v letu 1939, čeprav je 

zakon predpisal rok za leto 

1933. Zapoznela odtujitev 

zemljišč na Herbersteinovi 

posesti socialno ogroženim 

tako ni mogla pomagati, saj je 

gospodarska kriza ob bližajo-

či se vojni položaj le otežila.

Agrarna reforma družbe-

noposestniških odnosov na 

ptujskem podeželju dejansko 

ni rešila. Ostala sta revščina 

in pomanjkanje. K temu so 

prispevali še drugi dejavniki: 

neugodna menjava kron za 

dinar po prvi svetovni vojni, 

problem odplačevanja dol-

gov in svetovna gospodarska 

kriza.

Kmečko prebivalstvo zato 

svojega blaga ni moglo iztr-

žiti. Nakup industrijskega 

blaga je bil podeželanom 

otežkočen. Mnoga kmečka 

gospodinjstva so posledično 

prehajala v roke trgovcev, 

nekmetov. Še najbolj priza-

deti so bili Haložani, ki so se 

ob novih lastnikih iz mesta 

ali »s pola« preživljali z nizko 

mezdo kot kočarji, dninarji 

in viničarji. Glasilo »Jutro«, ki 

je leta 1932 pisalo o »pomoči 

gladujočim v ptujskem sre-

zu«, je navajalo, da so pomoč 

od 100 do 500 din ponudili 

nekateri ptujski obrtniki in 

trgovci, mestna hranilnica 

pa je revežem namenila 1000 

din.

Mestna hranilnica in poso-

jilnica v Ptuju, ki so jo vodili 

ptujski narodnjaki – po smr-

ti dr. Franca Jurtela do leta 

1930 Franc Toplak iz Mostja, 

nato pa gimnazijski ravna-

telj dr. Josip Komljanec – je 

skušala lajšati stisko ljudi. V 

letih od 1922 do 1933 je bilo 

danih nad 34.000 din poso-

jila, vrnjenega posojila v is-

tem času pa je bilo le dobrih 

23.000 din. Pritisk na posojila 

je bil občuten med svetovno 

gospodarsko krizo, hranilne 

vloge pa so v tem času upa-

dle. Problem odplačevanja 

dolgov na podeželju je bil 

tako pereč, da je bila uvedba 

moratorija leta 1932 le trenu-

tni izhod iz krize. S prodajo 

imetja so mnogi reševali 

stisko. Omenjenega leta so 

ljudje »iskali vire vsepovsod, 

samo da prežive«. Od živi-

ne ni bilo dohodka, vino ni 

imelo cene. Denarni zavodi 

– zadruge, ki so ob svetovni 

gospodarski krizi zašli v nove 

težave, so zadružnikom brez-

obzirno« izterjevali glavnico 

in zapadle obresti, ne da bi 

jim pomagali.

Okrajno sodišče v Ptuju je 

leta 1932 opozorilo na po-

sojilnice, ki »neusmiljeno« 

spravljajo posestva na draž-

bo. Sodišče je zato pozvalo 

Mestno načelstvo v Ptuju na 

nujno zakonsko zaščito kme-

ta. Posebej naj bi poskrbelo 

za poljedelske delavce, hlap-

ce in dekle, ki so bili zaradi 

moratorija izpostavljeni »na 

milost in nemilost svojim 

gospodarjem, saj jim ti niso 

namenjali najmanjše mezde«. 

Zlasti naj bi se zaščitilo halo-

ško prebivalstvo, od katerih 

so trgovci – upniki izterjevali 

tudi 12-odstotne obresti in 

so se ljudje znašli »na robu 

propada«.

Nasploh so bili obremenje-

ni majhni in srednje kmetje, 

zlasti še kočarji, tisti, ki so 

posedovali manj od 1 ha ze-

mlje. Sicer pa ni le večletno 

izvajanje zakonskih določil 

o zaščiti kmetov povzročilo 

zadolževanja prebivalstva in 

velike revščine. Do tega je 

res prihajalo največ v letih 

1928/31, toda gospodarske 

težave so pestile podeželje že 

po prvi svetovni vojni. Tudi 

ne moremo mimo dejstva, da 

je bilo vrednotenje dela na 

ptujskem podeželju sramo-

tno nizko. V Slovenskih gori-

cah so poljedelski delavci »na 

deri« za 10- ali večurni delav-

nik zaslužili največ 10 din. 

Kočar je npr. leta 1936 pri 

kopu v Dornavskih goricah 

od m2  površine, izkopane 80 

cm globoko, zaslužil 80 par; 

celodnevno delo je veljalo 15 

din. Za primerjavo navedi-

mo, da je kg črnega kruha te-

daj veljal 3,25 din, liter mleka 

do 2 din, kg sladkorja do 16 

din, kg zaseke 14 din, mesa 

dobrih 10 din itd. Kočarjeva 

družina je iskala delo povsod. 

Mladi so odhajali na sezon-

ska dela v mesto ali tujino. 

Borza dela iz Nemčije je npr. 

leta 1937 vabila iz ptujskega 

sreza najmanj za eno leto sto 

poljedelskih delavcev in 50 

žensk pod pogojem, da sami 

krijejo potne stroške z doku-

menti (450 din) in da znajo 

nekaj nemškega jezika. Borza 

jim je v Nemčiji zagotavljala 

brezplačno stanovanje, hra-

no zavarovanje in mesečni 

zaslužek od 500 do 600 din.

Nekoliko bolje je bilo 

v ravninskih predelih, na 

»polu«, saj je dnina leta 1935 

znesla tudi 14,5 din, odvisno 

od delodajalca (dnina na 

Ornigovem posestvu 8 din). 

Ob slabi hrani (na Ptujskem 

polju glavna jed čebula) je 

prebivalstvo obolevalo (v 

Borovcih leta 1935 ok. 19 % 

obolelih za TBC).

Posledice gospodarske kri-

ze na podeželju so se pred 

drugo svetovno vojno še ve-

dno izkazovale v brezposel-

nosti, podcenjeni odvečni 

delovni sili, kmetijski razdro-

bljenosti in nizki produktiv-

nosti – torej v nerešenih so-

cialno-ekonomskih proble-

mih. Neučinkovita agrarna 

reforma pač ni mogla prina-

šati sadov.

----------------------------------

Sestavek sloni na virih 

Arhiva Republike Slovenije, 

Zgodovinskega arhiva Ptuj, 

Zgodovinskega oddelka Po-

krajinskega muzeja Ptuj in 

ustrezni literaturi.

Dr. Ljubica Šuligoj � Podeželje na Ptujskem med svetovnima vojnama (3.)

Kmečko vprašanje – 
temeljni problem

Fototeka ZAP

Dornavski poznobaročni grad leta 1960. Zadnji zasebni lastnik 
gradu je bila rodbina Pongratz iz Slovenske Bistrice.

Fototeka ZAP

Dvorec Turnišče (Turnisch) pri Ptuju leta 1905; od 1884. do 1945. 
leta je bil v lasti baronov Warren–Lippitt.



vedno ne dojemajo, da je tako 
kot povsod drugod po svetu 
igranje za reprezentanco naj-
večja možna čast. Naši so sicer 
tekmo začeli bolje, prvi koš pa 
je dosegel Primož Brezec. Tudi 
na začetku 2. četrtine je kazalo, 
da bo Slovenija gladko slavila, 
a je nato nastopil mrk naših 
fantov, kar so Makedonci izko-
ristili in ob polčasu povedli s 
33:39. Našim se ni uspelo pri-
bližati niti v 3. četrtini, zato pa 
so bolje v obrambi zaigrali ob 
koncu srečanja. S trojko Jago-
dnika so celo povedli (60:58), 
vendar pa so nato Makedonci 
spet zadeli. V zadnjem napadu 
je kapetan Lakovič zgrešil in 
zmaga je pripadla državi v rde-
če-rumenih dresih.

Ptuj je po dolgih letih po-
novno gostil pravi košarkaški 
spektakel, in sodeč po zagoto-
vilih organizatorjev in odzivu 

občinstva, nam ne bo potreb-
no ponovno čakati 22 let na na-
slednji reprezentančni dvoboj. 
Prireditelji so nam zagotovili, 
da se nam bodo najboljši košar-
karji s Triglavom na prsih na 
Ptuju predstavili še najmanj v 
naslednjih dveh letih. Poseben 
komentar pa je potrebno na-
meniti publiki. Vedeli smo da 
si ljudje želijo tovrstnega spek-
takla. Toda kar skoraj 1500-gla-
va množica, ki je bučno navi-
jala skoraj vseh 40 minut, in 
to kljub temu da tako igra kot 
rezultat nista bila najboljša, je 
dala vedeti, da je košarka doma 
tudi v najstarejšem slovenskem 
mestu.

Izjave po tekmi:
Gašper Vidmar, repre-

zentant: »Na Ptuju se odlično 
počutim, sicer pa je sama tek-

ma potekala tako, kot smo si 
predstavljali. Bilo je veliko na-
pak in videli smo, kaj vse mo-
ramo v naši igri še popraviti, 
saj je škripalo tako v obrambi 
kot napadu. Škoda za Bena, da 
se je tako odločil, saj je odličen 
igralec. Bomo pa drugi še bolj 
stisnili zobe, da bi dosegli do-
ber rezultat.«

Primož Brezec, repre-
zentant: »Škoda za ta poraz, 
ampak potrebno se je zavedati, 
da je za nas to bile šele prva 
preizkušnja, medtem ko so 
Makedonci že praktično v tek-
movalnem ritmu. Želja in volja 
sta bili prisotni, vendar pa so 
noge po napornih pripravah 
še težke. Verjamem, da bomo 
iz tekme v tekmo bolje uigrani 
in da bomo svoj maksimum po-
kazali ravno 28. avgusta, ko nas 
v Turčiji čaka prva tekma na 
svetovnem prvenstvu. Tam se 

Slovenija - Makedonija 69:70 
(20:17, 13:22, 20:19, 16:12)

Slovenija: Brezec 17, S. 
Udrih 11, Vidmar 10, Lakovič 9, 
Jagodnik 7, Slokar in Bečirovič 
5, Nachbar 3, Z. Dragič 2. Se-
lektor: Memi Bečirovič.

Makedonija: Gecevski 15, 
V. Stojanovski 11, Kardžovski 9, 
Mirakovski, Sokolov in D. Stoja-
novski 7, Cekovski in Samard-
žiski 5, Kostovski in Gocevski 
2. Selektor: Marin Dokuzovski.

Slovenska košarkarska re-
prezentanca se je v sredo v 
Športni dvorani Center na Ptu-
ju sploh prvič v samostojni Slo-
veniji predstavila ptujskemu 
občinstvu – okrog 1500 gle-
dalcem. Najstarejše slovensko 
mesto je nazadnje košarkarski 
reprezentančni spektakel go-
stilo davnega leta 1988, ko sta 
se v omenjeni dvorani merili 
reprezentanci Jugoslavije in 
Nemčije. Po 22 letih je bil torej 
že skrajni čas za nov obisk naše 
najboljše vrste, za kar imata ne-
malo zaslug ptujski košarkarski 
entuziast Dušan Lubaj, pred-
sednik Košarkaškega kluba 
Maska iz Ptuja, in Jernej Neu-
bauer, predsednik organizacij-
skega odbora odigrane tekme.

Srečanje z Makedonijo je 
bilo prijateljsko in je sodilo 
v sklop priprav naše izbrane 
vrste na svetovno prvenstvo v 
Turčiji. Za naše fante, ki so se 
do sedaj pripravljali na Rogli, 
je to šele prva tekma, zato re-
zultat po besedah Memija Be-
čiroviča še ni bil v ospredju, 
saj so noge od napornih ba-
zičnih priprav še težke. Sicer 
pa je tekma minila v znamenju 
dejstva, da se je reprezentanci 
odpovedal Beno Udrih, član 
Sacramenta, ki si želi v repre-
zentanci imeti glavno vlogo, 
selektor Bečirovič pa je dejal, 
da mu je ne more zagotoviti. 
Glede tega smo Slovenci res 
svetovni prvaki in nekateri še 
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Košarka � Slovenska reprezentanca v Ptuju

Makedonci slavili za točko

Foto: Črtomir Goznik

Primož Brezec (beli dres) je bil najboljši strelec domače ekipe.

Foto: Črtomir Goznik

Slovenski košarkarji so poskrbeli za nekaj aktraktivnih potez (na fotografiji Gašper Vidmar).

Foto: Črtomir Goznik

Selektor Memi Bečirovič

želimo prebiti vsaj v nadaljnje 
tekmovanje.«

Samo Udrih, reprezen-
tant: »Na papirju smo gotovo 
boljša reprezentanca, smo kva-
litetnejši, vendar so Makedonci 
že v tekmovalnem ritmu, tako 
da ni časa za žalovanje. Za nas 
je važno, da dobro delamo 
še naprej in da bomo pravi v 
Carigradu. Všeč mi je bilo, da 
smo igrali tudi v najstarejšem 
slovenskem mestu, saj so nas 
tukaj lepo sprejeli. Le v torek 
zvečer nas je malo motilo, ker 
ni bil več odprt noben bar, ka-
mor bi lahko šli na pivo. Sicer 
pa je hotel super, mesto čudo-
vito, tako da glede tega res ni-
mam nobenih pripomb.«

Dušan Lubaj, predse-
dnik Košarkarskega kluba 
Maska Ptuj: »Zelo sem zado-
voljen, da je celoten dogodek 
uspel, saj je bila dvorana Cen-
ter nabito polna. Videlo se je, 
da igralci še niso pravi, da se 
še iščejo, vendar pa verjamem, 
da bo na naslednjih tekmah že 
drugače. Škoda je, da pri nas še 

vedno ne velja, da je čast igrati 
za reprezentanco, in tudi za-
radi tega velikokrat izgubimo 
kakšno napeto končnico, saj 
nimamo tistega občutka pri-
padnosti, kot jo imajo v drugih 
reprezentancah. Na koncu bi 
se zahvalil Mestni občini Ptuj, 
ki nam je pri projektu veliko 
pomagala, in če bomo tako so-
delovali tudi v bodoče, glede 
prihoda reprezentance ne bo 
nobenih težav. Sicer pa je bilo 
zelo lepo pri nas na Ptuju vide-
ti na delu najboljše košarkarje 
in mislim, da smo lahko vsi 
skupaj ponosni na to.«

Jernej Neubauer, vodja 
organizacijskega odbora 
tekme: »Menim, da je dogodek 
uspel vrhunsko, po 22 letih 
smo gledali odlično košarko, 
tako da mislim, da so lahko vsi 
zadovoljni. V dvorani je bilo 
sicer neznosno vroče, prava 
savna, tudi Makedonci so bili 
boljši, ampak nič zato, saj je 
bilo vse drugo na res vrhun-
skem nivoju.«

Tadej Podvršek

Foto: Črtomir Goznik

Športna dvorana Center je bila polna do zadnjega kotička.

Foto: Črtomir Goznik

Gledalci so z navdušenjem spremljali dvoboj med Slovenijo in Makedonijo.



V hotelu Primus je bila 
20. julija tiskovna konfe-
renca pred prvo pripra-
vljalno tekmo slovenske 
košarkarske reprezentance 
proti Makedoniji, ki je bila 
21. julija v dvorani Šolskega 
centra Ptuj. Na njej je so-
deloval tudi ptujski župan 
Štefan Čelan, govorila pa 
sta selektorja obeh repre-
zentanc, slovenske Memi 
Bečirović in makedonske 
Marin Dokuzovski, od 
igralcev pa sta se pridružila 
Primož Brezec in Pero An-
tić. Obisk obeh reprezen-
tanc je pomemben tudi za-
radi aktivne vloge Ptuja pri 
evropskem košarkarskem 
prvenstvu leta 2013.

V imenu Term Ptuj je dobro-
došlico obema košarkarskima 
reprezentancama izrekel Mar-
ko Kremžar. Ptujskega župana 
Štefana Čelana veseli, da je 
Košarkarska zveza Slovenija dr-
žala obljubo, da bo eno od pri-
pravljalnih tekem reprezentan-
ca odigrala  na Ptuju. Počaščen 
je s to določitvijo, še zlasti pa 
ga veseli, da je na Ptuju bila re-
prezentanca iz Makedonije, saj 
je Ptuj je pobraten z Ohridom. 
Marko Kremžar je dobrodošli-
co obema reprezentancama 

izrekel v imenu Term Ptuj. Po-
tem ko je hotel Primus postal 
pripravljalna baza slovenske 
nogometne in plavalne repre-
zentance, je sedaj narejen tudi 
prvi korak pri pripravah košar-
karskih ekip pri njih.

Marin Dokuzovski, trener 
makedonske reprezentance, 
in igralec Pero Antić sta se za-
hvalila za nadvse topel sprejem 
na Ptuju in izredne pogoje za 
delo: »Za nas v tem trenutku ni 
toliko pomemben rezultat pri-
pravljalnih tekem kot tempira-

nje forme za kvalifikacije, ki jih 
moramo odigrati za evropsko 
prvenstvo. Pomembno je čim 
boljše uigravanje, saj gre za 
mlado selekcijo.«

Memi Bečirović, slovenski 
selektor, pa je o tem, zakaj so se 
zbrali na Ptuju, povedal: »Ptuj 
je najstarejše in lepo mesto, 
sam živim blizu, v Slovenski 
Bistrici, občasno ga obiščem. 
Na Ptuj smo prišli na povabilo 
mesta, pa tudi zato, da podpre-
mo projekt gradnje nove dvo-
rane za pet tisoč ljudi na Ptuju. 

Verjamem, da se bomo še kdaj 
vrnili, ko bo dvorana zgrajena. 
Kot je znano, je KZ Slovenija 
vložila kandidaturo za evrop-
sko prvenstvo 2013. Ta nova 
dvorana na Ptuju bi bila pri-
merna za tekmovanje.

Po prvem delu priprav, kon-
dicijske smo opravili na Rogli, 
še ni pričakovati takšne igre, 
kot si jo želimo. 28. avgusta zač-
nemo svetovno prvenstvo, ma-
kedonska reprezentanca zače-
nja že 2. avgusta kvalifikacijske 
tekme za evropsko prvenstvo. 

Makedonska reprezentanca je 
nekoliko v prednosti, odigrali 
so že nekaj tekem. Ne bomo 
se izgovarjali na to, te tekme 
služijo za uigravanje, po drugi 
strani pa se želimo Ptujčanom 
in slovenski javnosti prek tele-
vizijskih zaslonov predstaviti v 
najboljši luči. Pričakujem, da 
bosta obe tekmi dobri, da nam 
bodo koristile v uigravanju, v 
odpravljanju nekaterih dvo-
mov, v uspešnem nadaljevanju 
dela in poti do svetovnega pr-
venstva,« je povedal Memi Be-

čirović.
Slovenski košarkar Primož 

Brezec pa je pred prvo pripra-
vljalno tekmo povedal, da sam 
rezultat ni najpomembnejši, 
čaka jih 15 pripravljalnih te-
kem. Na vseh bodo poskušali 
zmagati, ne glede na nasprotni-
ka. Čaka jih stopnjevanje for-
me, ki bi morala biti prava 28. 
avgusta, ko bo na sporedu prva 
tekma slovenske reprezentan-
ce na svetovnem prvenstvu.

Ptuj je s svojo novo dvora-
no, ki bo imela okrog pet ti-
soč sedežev, gradila pa se bo 
kot projekt javno-zasebnega 
partnerstva, med resnimi kan-
didati za tekme evropskega 
košarkarskega prvenstva 2013. 
Vključen je v obe možni opciji 
kandidature: po prvi naj bi tek-
me potekale v Ljubljani, Mari-
boru, Celju in na Ptuju, po dru-
gi, če bo Slovenija za evropsko 
prvenstvo kandidirala skupaj 
s Hrvaško, pa se bodo tekme 
evropskega košarkarskega pr-
venstva odigrale v Mariboru 
in na Ptuju ter v Zagrebu in Va-
raždinu. Projekt nove ptujske 
športne dvorane ima tudi pod-
poro Ministrstva za šolstvo in 
šport, njegova realizacija pa bo 
stala okrog 15 milijonov evrov.
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Aluminij – Crvena zvezda 
1:2 (1:1)

Strelec za Aluminij: Kmetec v 37. 
minuti.

ALUMINIJ: Bratušek, Topolovec, 
Kljajič, Rotman, Potočnik, Bingo, 
Režonja, Milec, Pučko, Kmetec, Re-
šek. Igrali so še: Zajc, Bajlec, Krajcer, 
Breg, Krajnc, Medved, Romih, Vrač-
ko, Hajhnz. Trener: Bojan Flis.

V športnem parku pod Pohorjem 
so nogometaši Aluminija merili moči 
z beograjsko Crveno zvezdo, ki je na 
pripravah v Sloveniji. Za Aluminij se 
je v vratih pojavil Miha Bratušek, 
ki je že bil pri njih, med igralci pa 
izkušen igralec sredine Gregor  Re-
žonja, ki je v minulem prvenstvu za 
rdeče-bele iz Kidričevega odlično 
igral in zabijal gole. Očitno Aluminij 
izpopolnjuje moštvo, in če bo ostal 
v takšni sestavi, potem bo vsekakor 

ciljal visoko. Tokrat so Kidričani igra-
li zelo dobro. Res je Crvena zvezda 
prva zadela in povedla, vendar je 
Marko Kmetec kaj hitro rezultat iz-
enačil. Tudi v nadaljevanju srečanja 
je bila igra enakovredna z nekaj pri-
ložnostmi na obeh straneh, vendar 
so bili uspešnejši nogometaši Crve-
ne zvezde, ki so izkoristili napako v 
obrambi Aluminija in dosegli zmago-
vit zadetek.

Dvoranski nogomet � 
Na Ptuju brez prve lige

Na Ptuju bodo ljubitelji dvoranske-
ga nogometa v sezoni 2010/11 pri-
krajšani, saj ne bodo mogli spremlja-
ti tekem v 1. slovenski malonogo-
metni ligi. V klubu, ki se je do sedaj 
imenoval FC Krona bar, v prihodnje 
pa FC Ptuj, so se odločili, da izstopijo 
iz tekmovanja v članski konkurenci.

Ptujčani so v prvi sezoni v prvi ligi 

Športne novičke 

Na Ptujskem jezeru je tudi 
letos potekalo odprto prven-
stvo Slovenije – BeachMaster 
2010, na katerem so svoje zna-
nje pokazali najboljši igralci v 
odbojki na mivki pri nas, svoj 
delež pa so pristavile tudi ne-
katere odlične ekipe iz tujine. 
Že lansko leto na premieri so 
organizatorji dejali, da želijo 
turnir narediti evropsko in sve-
tovno primerljiv, in glede na 
letošnje dogajanje na Ranci so 
vsekakor na dobri poti. Odlič-
na odbojka tako v moški kot 
ženski konkurenci in pester 
spremljevalni program sta le 
dva izmed številnih preostalih 
dejavnikov, zakaj se je štiri dni 
splačalo uživati na idilični loka-
ciji Ptujskega jezera.

Alfa in omega slovenske od-
bojke na mivki, njen promotor 
in direktor serije BeachTour, v 
sklop katerega poleg ptujskega 
spadata še turnir v Mozirju in 

Kranju, Jure Jeraj je po finalnih 
obračunih kar sijal od zadovolj-
stva: »Vse je potekalo tako, kot 
smo si zamislili. Ptuj je za igra-
nje odbojke na mivki res pra-
vi raj, saj ima vse, kar ta šport 
potrebuje. Bližina jezera je 
dodala svoje in dejansko so se 
mnogi počutili kot na morju. 
Tudi publika je letos pripravila 
fenomenalno vzdušje, ljudje so 
prijazni, pripravljeni pomagati 
in tukaj nimamo nikakršnih 
organizacijskih težav, kot jih 
imamo drugje. Tudi sicer je 
Ptuj izredno lepo mesto in kot 
tak lahko pritegne ljudi tudi od 
drugod.«

Kako pa ste zadovoljni s 
kvaliteto odbojke na miv-
ki, ki so jo igralke in igral-
ci pokazali pretekli konec 
tedna?

»V bistvo gre za najmočnej-
ši tovrstni turnir v Sloveniji 
in temu primerna je tudi kva-

liteta. Letos je bilo veliko iz-
enačenih dvobojev, saj je kar 
precej favoritov imelo težave. 
Dodano vrednost so prinesli 
tudi tujci, tako da tudi na tem 
področju sledimo najboljšim. 
Sicer pa se je veliko dogajalo 
tudi ob igrišču, vrhunska od-
bojka pa je bila le še pika na i.«

Sam dogodek raste iz leta 
v leto. Tudi sami ste dejali, 
da želite v bodoče narediti 
turnir, ki bo primerljiv s 
tovrstnimi v Evropi in po 
svetu. Koliko vam še manj-
ka do najboljših?

»Meje in cilje si postavljamo 
sami. Verjamem, da lahko v 
prihodnosti naredimo še veli-
ko, pri tem pa ne mislim le na 
nas, organizatorje, temveč vse, 
ki delujejo v športu, še posebej 
pa v odbojki na mivki. Tukaj 
bi pohvalil in obenem apeliral 
na Ptujčane, kajti tudi z njiho-
vo pomočjo lahko dosežemo 

turnirje, organizirane na naj-
višjem nivoju. Seveda pa bo po-
trebna podpora gospodarstva, 
potrebna bo tudi večja ekipa, 
vendar tudi na teh področjih 
postajamo večji in večji.«

Prav gotovo se v odlični 
organizaciji skrivajo ka-
kšne luknje. Kaj lahko v 
bodoče še izboljšate in nad-
gradite?

»Odziv Ptujčanov in okoli-
ških prebivalcev je zdaj že tra-
dicionalno odličen. V bodoče 
pa je naš cilj, da na Ptujsko je-
zero privabimo še več ljudi od 
drugod, saj želimo, da bi ta do-
godek postal osrednja športna 
prireditev v Sloveniji. Detajlno 
analizo bomo naredili v priho-
dnjih dneh in seveda želimo v 
prihodnji sezoni še izboljšati 
dobre stvari in odpraviti mo-
rebitne napake, ki pa jih je na 
srečo vedno manj.«

tp

Košarka � S tiskovne konference slovenske in makedonske reprezentance

Bo Ptuj gostitelj evropskega prvenstva 2013?

Odbojka na mivki � BeachMaster na Ptuju

Ptuj je za odbojko pravi raj

Foto: Črtomir Goznik

S tiskovne konference pred prvo pripravljalno tekmo med košarkarskima reprezentancama Slovenije in Makedonije

Labod Drava – Apače 8:1 
(3:0)

Za Ptujčane so zadeli: Firer 
3-krat, Emeršič, Kurež, Matjašič, 
Veselič in Gorinšek.

Labod Drava: Bučar, Perger, 
Toplak, Roškar, Kukec, Wagner, 
Emeršič, Fekonja, Firer, Zagor-
šek, Kurež. Igrali so še: Vodušek, 
Simonič, Krajnc, Turkuš, Matja-
šič, Gril, Pečnik, Veselič, Gorin-
šek. Trener: Bojan Špehonja.

V sredo so nogometaši Labo-
da Drave odigrali novo prijatelj-
sko srečanje. Na Hajdini so se 
pomerili z Apačami, ki tekmuje-
jo v 1. medobčinski ligi Murska 
Sobota. Gostje so se drugoligašu 
dobro upirali le v 1. polčasu, ko 
so še imeli dovolj moči, nato pa 
je v ospredje stopila boljša tele-
sna pripravljenost fantov v mo-
drem, ki so zadevali kot za šalo, 
z malo več natančnosti v napadu 
pa bi lahko bil končni rezultat 
tudi bistveno višji. V prvem 
delu igre so za Ptujčane zadeli 
Emeršič, Kurež in Firer. Tempo 
je bil na zadovoljivi ravni, saj so 
se pred kakimi 100 gledalci tudi 
gostje predstavili v dobri luči. V 

drugem polčasu je tempo igre 
precej padel, največji razlog je 
bila neznosna vročina, toda Ptuj-
čani so še vseeno zadeli petkrat, 
kljub temu da ponovno niso 
pokazali takšne igre, ki bi se je 
še dolgo spominjali. Vseeno pa 
velja omeniti, da je Ivan Firer do-
segel prvi »hattrick« za ekipo, ki 
jo vodi Bojan Špehonja.

V modrem dresu je ponovno 
zaigral Gorazd Gorinšek, ki se 
z Nafto ni dogovoril za sodelo-
vanje, in ponovno obstaja mo-
žnost, da bo v prvenstvu nosil 
dres, v katerem je prvič resneje 
opozoril nase. V ptujski ekipi pa 
se je predstavil tudi Uroš Vese-
lič, ki za zdaj z »dravaši« le treni-
ra, saj si želi prekiniti pogodbo 
s svojim madžarskim delodajal-
cem in si ponovno poiskati an-
gažma v tujini.

Ekipa Laboda Drave bo svo-
jo naslednjo prijateljsko tekmo 
odigrala že jutri, ko se bo na do-
mačem igrišču ob predvidoma 
18. uri pomerila s tretjeligašem 
Malečnikom.
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Nogomet � 2. nogometna liga

Z lahkoto čez Pomurce

osvojili sedmo mesto. Kazalo je na 
nadaljnji vzpon in boj za višji položaj 
na prvenstveni razpredelnici. Žal do 
tega ne bo prišlo. Predsednik kluba 
Marko Perger nam je o osnovnih 
vzrokih za izstop povedal: “Vzrok je 
jasen: finančno stanje za ta šport ni 
najboljše. To je edini razlog, zakaj se 
poslavljamo z malonogometne sce-
ne. Imeli smo zagotovljena sredstva 
za tekmovanje, a imajo svoje zahte-
ve tudi igralci. Saj veste, danes nihče 
ne igra zastonj. Igralce razumem: če 
pridejo tri- ali štirikrat na teden na 
trening, naj dobijo neko nadomesti-
lo. Z glavo skozi zid enostavno ne 
gre. Nisem tak, da bi nekaj obljubil, 
nato pa tega ne izpolnil.”

Kako bo kljub funkcioniral naprej 
in ali sploh bo, pa nam je predsednik 
dejal: “Klub ne bo razpadel, funkci-
oniral bo naprej. Tekmovali bomo 
z mlajšimi selekcijami: U-21, U-18, 
U-15 in U-13. Imamo mlade in na-
darjene igralce, ki potrebujejo čas in 
kmalu se bomo vrnili v 1. slovensko 
malonogometno ligo.”

Štirje v reprezentanci  
Minuli petek so se v Mariboru 

končale pet dnevne priprave mla-
dinske reprezentance Slovenije do 
18 leta starosti, ki se pripravlja na 
kvalifikacije za uvrstitev na evropsko 
prvenstvo. Med izbranci selektorja 
Boruta Jarca so  bili trije nogometaši 
iz Drave in sicer: Jure Matjašič, Mar-
ko Roškar in Dejan Vrečko, iz Alumi-
nija pa Timotej Petek.

Vrečko v Italiji
Vratar slovenske mladinske repre-

zentance do 18 leta starosti, sicer 
vratar nogometne šole Poli Drava je 
po petdnevnih pripravah slovenske 
izbrane reprezentance odpotoval v 
Italijo na  deset dnevni preizkus k Ita-
lijanskemu drugo ligašu. Dejan je že 
opravil zdravniški preglede, kar pa po 
tradiciji že veliko pomeni, posebej v 
italijanskem nogometu.

Danilo Klajnšek

Foto: Črtomir Goznik

V sredo so nogometaši Laboda Drave odigrali prijateljsko sreča-
nje z Apačami, ki tekmujejo v 1. medobčinski ligi Murska Sobota.



V soboto, 17. julija, so no-
gometaši Carrere Optyla iz 
Ormoža, lani drugouvrščena 
ekipa Štajerske lige, pričeli 
priprave na novo sezono. Eki-
pa je pričela brez trenerja Ale-
ša Jurčca, ki se ji je z manjšo 
zamudo pridružil v ponede-
ljek, 19. julija. Že na turnirju 
v Stojncih sta se ekipi pridru-
žila brata Sašo in Samo Fijavž, 
ki sta preteklo sezono igrala 
v Ljutomeru. Nova obraza sta 
tudi Gregor Hebar (Krona 
bar Ptuj, futsal) in Tadej Vi-
her (Ljutomer). Preostali del 

ekipe je ostal nespremenjen 
glede na minulo sezono in ui-
granost ekipe bo glavni adut v 
letošnjem prvenstvu Štajerske 
lige. Ekipa bo v pripravljal-
nem ciklusu trenirala 3- do 
4-krat na teden in odigrala 
kar lepo število pripravljalnih 
tekem. Dve so Ormožani odi-
grali že na turnirju v Stojncih, 
kjer so klonili proti Aluminiju 
z 0:4 in proti Stojncem pa po 
streljanju enajstmetrovk s 7:8 
(po rednem delu 3:3).

Pripravljalne tekme: so-
bota, 24. 7.: Odranci – Carrera 

Optyl ob 18.00 uri; nedelja, 
25. 7.: Bukovci – Carrera Optyl 
ob 18.00 uri; sobota, 31. 7.: tur-
nir v Ljutomeru – Ljutomer, 
Dokležovje, Veržej, Carrera 
Optyl; sobota, 7. 8.: Carrera 
Optyl – Plitvice Gojanec ob 
18.00 uri; nedelja, 8. 8.: Slobo-
da Varaždin – Carrera Optyl 
ob 18.00 uri; sobota, 14. 8.: 
Carrera Optyl – Paloma Sladki 
Vrh ob 17.00 uri.

Pesnica, MC Rogatec, Za-
vrč, Marles hiše Limbuš Pe-
kre - nove ekipe v Štajerski 
ligi

Iz 3. SNL - vzhod sta ligo 
nižje padla Pesnica in MC Ro-
gatec, iz medobčinskih lig pa 
sta v ligo višje napredovala Za-
vrč (MNZ Ptuj) in Marles hiše 
Pekre Limbuš (MNZ Maribor). 
Za napredovanje v Štajersko 
ligo se niso odločile Brežice 
(MNZ Celje), zato so status 
Štajerskega ligaša obdržali no-
gometaši Boča iz Poljčan. Liga 
bo zelo zanimiva in izenačena, 
največ možnosti za napredo-
vanje v tretjeligaško konku-
renco pa imajo igralci Zavrča.

UK
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Nogomet � Štajerska liga

Pri nogometnem klubu Carrera Optyl s polno paro

Foto: Arhiv

Nobeno veteransko tekmovanje ne mine, da se Miki Prstec ne bi 
z njega vrnil s kopico medalj.

Opravičilo - popravek
V prejšnji številki smo na strani 12 objavili članek o 

pripravljalni tekmi med ALUMINIJEM in LEICESTER 
CITYEM. Tekma ni bila zaprtega tipa, ravno naspro-
tno, tekmo si je ogledalo vsaj 200 gledalcev, med ka-
terimi je bila celotna delegacija angleškega kluba RE-
ADING, ki je pri nas na pripravah. Druga zapisana ne-
pravilnost je, da je bil odsoten kapetan Marko Krajcer, 
ta je namreč igral celoten drugi polčas. 

Za nastalo napako se opravičujemo! 
Uredništvo

Igralci Teniškega kluba Ter-
me Ptuj nastopajo na številnih 
turnirjih doma in v tujini. Tako 
sta pretekli konec tedna na 
odprtem prvenstvu Velenja v 
kategoriji članic nastopili Nuša 
Lisjak in Marina Baklan. V okr-
njeni konkurenci se je izkazala 
predvsem Lisjakova, ki se je 
uvrstila v polfinale, vendar se 
ji je poznala utrujenost iz pred-
hodnih dvobojev, še posebej 
četrtfinalnega, ki je trajal kar 
tri ure, zato je morala priznati 
premoč Brini Špegel. Ta je sla-
vila s 6:4 in 6:1. Kljub vsemu 
pa je Nuša Lisjak dosegla lep 
uspeh. Nekoliko slabše je šlo 
Marini Baklan, ki je izpadla v 
2. krogu.

Na Otočcu pa je lopar vih-
tel Sven Lah, ki je na turnirju 
serije »Tennis Europe Junior 
Tour« nastopil v kategoriji do 
14 let, saj je od organizatorjev 
prejel posebno vabilo kot zelo 
perspektiven igralec tenisa. Že 
v 1. krogu je naletel na fizično 
precej močnejšega tekmovalca 
iz Avstralije in izpadel.

Lep uspeh pa je na odprtem 
prvenstvu v Portorožu v kate-
goriji U-12 ranga B dosegla Taja 
Glažar, ki je z Novogoričanko 
Skolarisovo izgubila šele v fina-
lu. Izid je bil 2:6, 6:3 in 6:2 za 
Primorko. Blaž Bezjak je prav 
tako v kategoriji B pri dečkih 
izpadel v 2. krogu.

V ptujskem teniškem klubu 
pa so prav gotovo veseli spo-
znanja, da so kar trije njihovi 
člani bili na pripravah repre-
zentance v Rogaški Slatini. To 
so Sven Lah, U-12, Nina Po-
točnik, U-14, in Urh Domiter 
Krajnc, U-16. Omenimo še, da 
je nacionalno selekcijo U-12 v 

Rogaški Slatini vodil predse-
dnik Teniškega kluba Terme 
Ptuj Bojan Krajnc.

V Harenu na Nizozemskem 
so se včeraj pričele kvalifika-
cije za evropsko prvenstvo do 
12. leta starosti, kjer bodo igra-
li najboljši mladi tenisači ta hip 
v Evropi. Prav tako je na evrop-
sko prvenstvo v češki Plzen 
odpotovala Nina Potočnik v 
kategoriji U-14, vendar ni ime-
la sreče z žrebom in je po tem, 
ko je bila v 1. krogu prosta, v 2. 
krogu izgubila z Litvanko Para-
zinskaitejevo s 6:4 in 6:3. Tudi 
med dvojicami Nini žreb ni bil 
naklonjen. Poleg tega ji ni bila 
dorasla niti partnerka Sara Pal-
čič, zato se je mlada Ptujčanka 
poslovila tudi med dvojicami. 
Boljši od slovenskega para sta 
bili mladi Estonki. Nino je si-
cer najbolj zdelala utrujenost, 
saj od pomladi igra brez pre-
stanka in v tem trenutku bi še 
kako prav prišlo malo počitka. 
Tretji, ki se je udeležil repre-
zentančnih priprav na Otočcu, 
pa je Urh Domiter Krajnc, ki 
je rezerva za evropsko ekipno 
prvenstvo v svoji starostni 
kategoriji. Urh se je medtem 
udeležil odprtega turnirja v 
Portorožu v kategoriji do 16 
let, v katerem je s 7:6 (4) in 6:0 
slavil v 1. krogu. V Portorožu 
pa na istem turnirju v isti ka-
tegoriji nastopata še dva člana 
Teniškega kluba Terme Ptuj, in 
sicer Samo Vršič, ki je bil v 1. 
krogu s 6:2, 3:6 in 6:3 prav tako 
uspešen, na tej stopnji tekmo-
vanja pa je slavil še tretji ptujski 
predstavnik Blaž Kocjan, ki je 
zmagal gladko s 6:2 in 6:2.

tp

Teniški klub Terme Ptuj

Trije v reprezentanci, 
uspeh Taje Glažar

Četrti Aninski tek v Cirkulanah
Športno društvo Cirkulane bo v petek, 23. julija, ob 19.00 pripravilo 

tradicionalni, četrti Aninski tek. Tekli bodo od najmlajših do najstarejših 
- veteranov. Za članice bo proga dolga 4,7 km, to je dva kroga, v moški 
konkurenci pa je dolga 7,1 km oziroma tri kroge.

Danilo Klajnšek

Športni napovednik

MNZ PTUJ � Začetek ob koncu avgusta
V ponedeljek so v  prostorih Medobčinske nogometne zve-

ze Ptuj izžrebali tekmovalne pare za sezono 2010/11. Tekmo-
vanje v 1. in 2. ligi se bo pričelo zadnji konec tedna v avgustu 
(28. in 29.). Obe ligi bosta šteli po dvanajst klubov. Dvanajsti 
klub v 2. ligi MNZ Ptuj so Podvinci Agrocenter Ptuj.

Pari 1. kroga v 1. ligi Medobčinske nogometne zveze 
Ptuj so: Dornava – Gorišnica, Hajdina – Apače, Središče – 
Lovrenc, Pragersko – Bukovci, Videm – Oplotnica, Skorba 
– Rogoznica. Pari 1. kroga v 2. ligi MNZ Ptuj pa so: Grajena 
– Makole, Slovenja vas – Podvinci Agrocenter Ptuj, Hajdoše 
– Markovci, Cirkulane – Tržec, Leskovec – Zgornja Polskava, 
Podlehnik – Spodnja Polskava.

Ob tem so opravili še žreb parov v pokalnem tekmovanju 
in žrebanje parov v pokalnem tekmovanju in mladincev. 
Žreb tekmovalnih parov v mlajših kategorijah bo v okviru 
vodstva tekmovanja 26. julija.

Danilo Klajnšek

Veteranska atletika je v 
zadnjih sezonah doživela 
precejšen razmah, kar ne-
nazadnje dokazuje obsežen 
koledar veteranski atletskih 
tekmovanj. Ptujski veterani, 
člani veteranske sekcije Atlet-
skega kluba Cestno podjetje 
Ptuj, so uvod v letošnjo pole-
tno sezono naredili že aprila 
na mitingu metalnih disciplin 
v Ljubljani. Tam je nastopil 
najvztrajnejši ptujski veteran 
Miki Prstec, ki tekmuje v sta-
rostni kategoriji od 50 do 55 
let. Zmagal je v metu diska 
(35,81 metra). Mesec kasneje 
prav tako v Ljubljani je bil Pr-
stec najhitrejši na 60 metrov 
s časom točno 8 sekund, s 
čimer je postavil državni re-
kord za svojo starostno kate-
gorijo. Kroglo je sunil 12,65 
metra. Še več je Prstec poka-
zal na odprtem avstrijskem 
državnem prvenstvu za vete-
rane v avstrijskem Mürzzusc-
hlagu. S točno petimi metri 
je zmagal v skoku v daljavo, v 
višino pa je uspel skočiti 158 

centimetrov, kar je zadosto-
valo za drugo mesto. Na tem 
tekmovanju se mu je pridružil 
klubski kolega Dušan Koren, 
ki pa tekmuje v starostni ka-
tegoriji od 55 do 60 let. Tudi 
on je bil v višino drugi, skočil 
pa je 140 centimetrov. Prstec 
je v Avstriji najdlje sunil tudi 
kroglo (12,70 metra), Koren 
pa je zalučal kopje preko šti-
rideset metrov (40,99 metra) 
in osvojil drugo mesto.

Prstec se je letos udeležil 
številnih mitingov za vetera-
ne v sosednji Avstriji in na Hr-
vaškem. V Neuhofnu je v vi-
šino skočil 160 centimetrov, 
kroglo sunil 12,65 metra, disk 
vrgel 36,36 metra. Na istem 
miting je Koren skočil 140 
centimetrov v višino, kopje 
pa je odletelo 40,19 metra. Še 
dlje, 43,44 metra, pa je njego-
vo kopje poletelo v Zagrebu. 
Junija je v glavnem mestu Hr-
vaške Prstec z velikim nasko-
kom pred zasledovalci slavil v 
peteroboju metalcev.

UK

Atletika � Veterani

Prstec pridno nabira medalje

Nogometaši iz Lovrenca 
na Dravskem polju so v 2. ligi 
MNZ Ptuj v sezoni 2009/10 
osvojili prvo mesto ter se uvr-
stili v višji rang tekmovanja, kar 
je vsekakor velik uspeh. Dolgo 
so v čakali na ta kvalitetni pre-
skok in ga končno doživeli.

Eden izmed tvorcev tega 
uspeha je njihov trener Stani-

slav Mesarič, ki je ob ambicio-
znem vodstvu in igralcih dose-
gel enega izmed zgodovinskih 
uspehov kluba. Bogate izku-
šnje, ki jih je pridobil kot odli-
čen igralec, je znal prenesti na 
igrišče in v svoje delo. Po letu 
in pol, kolikor je trener Lovren-
ca, mu je uspelo.

“Čestital bi vsem ob tem 
uspehu. Bilo je nekaj mladih 
fantov, ki so se želeli dokaza-
ti, in ob dobrem vodstvu sem 
se odločil, da sprejmem izziv. 
Na koncu nam je uspelo. Do-
bro smo delali in to je bilo na 
koncu odločilno,” je povedal 
Stanislav Mesarič. O tem, kako 
naprej in kaj pričakuje v višjem 
rangu tekmovanja, pa je dejal: 
“V ekipi bo okoli dvajset nogo-
metašev. Vadili bomo najmanj 
trikrat tedensko. Do začetka 
prvenstva sem planiral sedem 
pripravljalnih srečanj. Vse to 
bo potrebno, da kar najbolje 
pripravljeni pričakamo za-
četek prvenstva, kjer nam je 
osnovni cilj obstanek v 1. ligi 
MNZ Ptuj.”

Danilo Klajnšek

Nogomet

Cilj – obstanek v ligi
Športno društvo Mladost iz 

Miklavža pri Ormožu je uspe-

šno končalo že osmo izdajo 

poletne lige malega nogome-

ta. Letos je nastopilo le 8 ekip, 

kar je posledica novoustano-

vljene lige v Ivanjkovcih. Žal 

sta tako obe ligi po kvaliteti 

precej slabši, kot je bilo v pre-

teklosti.

Šele zadnji, 7. krog je dal 

odgovor o prvaku. V odločilni 

tekmi za prvaka sta se pome-

rili ekipi Mladosti (1. mesto, 

18 točk) in Koga (2. mesto, 15 

točk). Gostitelji poletne lige 

so zaigrali sramežljivo in pre-

malo agresivno, kar je s pri-

dom in z zmago s 6:2 (2:1) iz-

koristila izkušena ekipa Koga. 

Ker sta obe ekipi ob koncu 

imeli enako število točk, je o 

prvaku odločalo medsebojno 

srečanje, kjer so bili uspešnej-

ši igralci Koga. Za Mladost sta 

zadela Toplak in Topolinjak, 

za nove prvake pa A. Rob (dva-

krat), Golob, Hlebec, Bogdan, 

Plohl. Bron med osmimi so-

delujočimi ekipami je osvojila 

ekipa Cvetkovcev, ki je edina v 

sezoni z rezultatom 4:1 ugnala 

nove prvake s Koga.

Prvaki poletnih lig v 
Miklavžu pri Ormožu:

2003: Holermuos Ormož
2004: Nova Slovenija Ormož
2005: Nova Slovenija Ormož
2006: Nova Slovenija Ormož
2007: Svetinje
2008: Kog
2009: Svetinje
2010: Kog
Zmagovalna ekipa Koga 

je letos nastopala v zasedbi: 
Mladen Škvorc, Matej Lukman, 
Aleš Bratuša, Zdenko Fajfar, 
Renato Fajfar, Boris Plohl, Aleš 
Rob, Robi Golob, Robert Zo-
rec, Sašo Balažič, Matej Hlebec, 
Mitja Bogdan, Sebastijan Zadra-
vec, Sandi Žganec.

Naj vratar lige: Peter Marin 
(Cvetkovci).

Naj strelec lige: Danijel 
Toplak (Mladost Miklavž – 20 
zadetkov).

V novi, 9. izdaji organizatorji 
iz Športnega društva Miklavž 
pri Ormožu obljubljajo še bolje 
organizirano ligo ter poveča-
nje denarnega sklada za nagra-
de, kar bo zagotovo pritegnilo 
kakšno novo ekipo. Želja je, da 
v prihodnji poletni ligi nastopa 
vsaj 12 ekip.

Uroš Krstič

8. PLMN Miklavž pri Ormožu

Kog drugič prvak

Foto: Danilo Klajnšek

Stanislav Mesarič



le: Barbara Škerget iz Lenarta 
(do 18 let), Vesna Pliberšek iz 
Slovenske Bistrice (od 19 do 
45 let) in Bernarda Ivančič iz 
Ormoža (nad 46 let).

Letos se je na doseženih ča-
sih tekačev nekoliko poznala 
tudi izjemna vročina; najboljši 
doseženi čas proge je namreč 
znašal 20.33 minute, kar je ne-
kaj nad siceršnjim povprečjem 
najboljših časov iz preteklih 
let.

Dušan Janžekovič je bil nad 
potekom in obiskanostjo leto-
šnje prireditve Gorišnica teče 
in hodi zadovoljen: „Število 
tekmovalcev se nam spet vsa-
ko leto dviga; nismo še sicer 
presegli množičnih udeležb 
izpred nekaj let, vendar je le-
tos, recimo, 10 % več tekačev 
kot lani in že lani jih je bilo ka-
kih 10 % več kot predlani. Ker 
je vsako leto več prijavljenih, 
smo seveda lahko zadovoljni. 
Zmagovalci teka v absolutni 
moški in ženski kategoriji so 

ob medaljah nagrajeni tudi z 

manjšimi finančnimi nagrada-

mi, med 100 in 120 evri, si pa 

prizadevamo, da bi k teku pri-

tegnili čimveč žensk. Sicer pa 

si prizadevamo, da k športnim 

aktivnostim, zlasti k teku, pri-

vabimo čimveč otrok in prav 

naš mini tek je takšna priredi-

tev, ki ni toliko tekmovalna kot 

bolj neke vrste priprava otrok 

na vzdušje tekmovanja, in lah-

ko povem, da imamo vsako leto 

več malih tekačev. Tega smo še 

posebej veseli.“

SM

petek � 23. julija 201014 Šport

Rajherjeva vojaška svetovna podprvakinja
Nuša Rajher je na vojaškem svetovnem prvenstvu v WTF 

verziji tekvondoja osvojila srebrno medaljo.
Mariborčanka Nuša Rajher, članica športne enote Slovenske voj-

ske, se je udeležila vojaškega svetovnega prvenstva, ki se je odijalo v 
Saint Jeanu (Quebec) v Kanadi. V prvem krogu je v kategoriji do 73 kg 
Rajherjeva gladko z rezultatom 6:0 odpravila predstavnico Poljske in se 
s tem uvrstila v finale, kjer se ji je pridružila aktualna svetovna prvaki-
nja, Kitajka Hang Yingying. 

V finalni borbi se je odvijala prava drama. Še 30 sekund pred zaključ-
kom je Nuša vodila z rezultatom 5:3, nakar je Kitajka izvedla udarec v 
glavo, s katerim Slovenke ni zadela, pa vendar so ji sodniki dosodili 
tri točke. V naslednjem napadu je uspelo izvesti udarec v glavo tudi 
Rajherjevi in sodniki so ji dosodili tri točke, nakar pa je kitajski trener 
protestiral in so sodniki po posvetu točke odvzeli. Do konca borbe se 
rezultat ni več spremenil, tako da je zlata medalja odšla na Kitajsko, 
Rajherjeva pa se je morala zadovoljiti s srebrom.       /Sašo Branilovič/

Športna zveza Gorišnica 
je konec minulega tedna 
pripravila četrti tradicio-
nalni tek in tekmovanje v 
nordijski hoji. „Tek orga-
niziramo že vrsto let, letos 
je le četrtič, odkar se je ob-
čina Gorišnica razdružila, 
sicer bi bil letošnji tek že 
petnajsti,“ je pojasnil pred-
sednik GZ Gorišnica Dušan 
Janžekovič.

Kot vsako leto se je športni 
zgodnji večer začel s tretjim 
mini tekom za predšolske otro-
ke; malčki so morali preteči do-
brih 400 metrov dolgo progo 
v centru občine, prav vsi naj-

mlajši tekači, ki so progo v še 
vedno hudi vročini zmogli, pa 
so prejeli posebna priznanja.

Takoj za kratkohlačniki je 
bil na vrsti start teka na 6200 
metrov za vse ostale rekrea-
tivce, ki so bili razdeljeni v tri 
starostne kategorije: do 18 let, 
med 19 in 45 let ter nad 46 let. 
Na progo, ki se je začela na plo-
ščadi pred občinsko tržnico 
in nato tekla v smeri Formina, 
Placarovcev, Gajevcev, z manj-
šim vzponom preko kanala 
ter vrnitvijo na izhodišče, se 
je zapodilo kar 70 tekačev iz 
različnih krajev Slovenije in 
tudi iz Hrvaške. Prvi je na cilj 

pritekel Mario Vračič iz Mari-
bora, drugo in tretje mesto pa 
sta zasedla domačina Bojan 
Purgaj in Aljoša Vajda. Med 
ženskami je bila najhitrejša 
Bernarda Ivančič iz Ormoža, 
druga je na cilj pritekla Vesna 
Pliberšek iz Slovenske Bistri-
ce, tretja pa Barbara Škerget 
iz Lenarta.

Po starostnih kategorijah pa 
so bili med moškimi za zmago-
valce razglašeni: Simon Ranfl 
iz Gorišnice (do 18 let), Mario 
Vračič iz Maribora (od 19 do 
45 let) in Franc Kolarič (nad 
46 let). Zmagovalne pokale 
pri ženskah pa so letos preje-

Gorišnica � Četrti tradicionalni tek

Gorišnica teče in hodi

Foto: SM

Letos se je na startu četrtega teka po Gorišnici zbralo 70 tekmovalcev različnih starosti; na koncu 
je kot absolutni zmagovalec slavil Mariborčan Mario Vračič, čast Gorišnice pa sta z drugim in tretjim 
mestom ubranila domačina Bojan Purgaj in Aljoša Vajda.

Hrvaški Poreč je od 3. do 10. 
julija gostil 31. svetovno prven-
stvo zdravnikov, zobozdravni-
kov, farmacevtov in veterinar-
jev. Letos se ga je udeležilo več 
kot 2000 udeležencev iz 40 dr-
žav, kar je nekoliko manj kot v 
minulih letih.

Prvenstvo je potekalo v 23 
športnih panogah. Z odličnimi 
rezultati so ponovno razveseli-
li strelci iz naše okolice – Or-
moža in Ptuja. Vesna Mele je 
osvojila tri zlate in ima trenu-
tno 29 osvojenih medalj s SP. 
Zlato je v trapu osvojila Ormo-
žanka Maja Frangež. Z zračno 
puško je Teodor Pevec iz Ptuja 
osvojil 1. mesto; Dragoljub Po-
ledica pa je z MK puško tekmo-
vanje zapustil kot tretji.

Pogovor z Vesno 
Mele

Kakšni so občutki po 
uspešnem tekmovanju v 
Poreču?

Letošnji nastop na Hrvaškem 
sem končala s tremi zlatimi me-
daljami: z malokalibrsko puško 

60 strelov leže, zračno puško 
- 40 strelov in zračno pištolo - 
40 strelov. Rezultate sem glede 
na zadnje SP zelo izboljšala. Z 
MK puško sem bila boljša za 9 
krogov (568), z zračno puško 
za 16 (370) in z zračno pištolo 
za kar 25 krogov (348). Prav ob 
koncu sezone sem dosegla svo-
je najboljše letošnje rezultate.

Kako ocenjujete organi-
zacijo prireditve?

Organizacija je kar škripala 
in si prireditelji ne zaslužijo vi-
soke ocene. Strelišča niso bila 
ustrezna, še posebej ne streli-
šče za MK. Kot je že v navadi, 
tudi tokrat ni šlo brez zapletov 
na meji pri prenosu orožja, a 
je to že stalnica ob mojih na-
stopih na SP. Letos je bilo tudi 
število udeležencev precej 
manjše. Vzroka za manj nasto-
pajočih pa ne bi vedela opisati.

Na otvoritvi ste bili slo-
venski zastavonoša …

To je bila posebna čast in 
sem je bila zelo vesela. Mogoče 
mi je tudi to dalo vzpodbudo 
za boljše rezultate.

Po vrnitvi iz Poreča ste 
nastopili na DP v streljanju 

z malim kalibrom (MK) - in 
to zelo uspešno …

Sobotno tekmovanje na dr-
žavnem prvenstvu je za ormo-
ško strelstvo zgodovinsko, saj 
še nikoli v preteklosti domov 
nismo prinesli tako lepega šte-
vila kolajn. Sama sem v discipli-
ni MK puška, 60 strelov leže, 
osvojila 2. mesto. S 582 krogi 
sem le za krog zaostala za svo-
jim rekordom. Zmagala je Re-
nata Oražem Vršič s 592 krogi, 
kar je nov državni rekord in 
odličen rezultat tudi v svetov-
nem merilu. Z bronom nas je 
razveselila mlada Ormožanka 
Petra Vernik, ki je tekmo kon-
čala pri 577 krogih. Z Verniko-
vo sva v zadnjem času na streli-
šču v Presiki marljivo trenirali 
s trenerjem in v polni opremi, 
tako da je bilo zares veliko pre-
litega potu. Ampak se je splača-
lo, saj so rezultati odlični. Tudi 
pionirke SD Kovinar in strelci s 
pištolo iz SD Jožeta Kerenčiča 
so na DP z MK odlično nasto-
pili in Ormož z okolico je lah-
ko ponosen na svoje strelke in 
strelce.

Med pionirkami je Meli-

sa Kosi v disciplini MK se-
rijska puška 3 x 10 osvojila 
2., v disciplini MK serijska 
puška 30 strelov leže pa 3. 
mesto. Ekipno so članice in 
pionirke SD Kovinar osvo-
jile 1. mesto. Strelci s pišto-
lo iz Miklavža pri Ormožu 
so ekipno osvojili 2. mesto. 
Novo strelišče je zagotovo 
dalo pomemben delež k 
doseženim rezultatom na 
DP …

Imamo najlepše strelišče v 

državi. Manjkajo samo elek-

tronske tarče, ki bi gotovo naše 

rezultate še izboljšale. Imamo 

obetaven rod mladih strelk in 

strelcev in verjamem, da bomo 

v prihodnosti imeli katero ali 

katerega izmed naših strelk in 

strelcev na olimpijskih igrah.

Sezona za Meletovo še ni 

končana, saj jo kmalu čaka na-

stop v drugem delu mednaro-

dne MK lige, ob koncu avgusta 

pa že pričetek nove sezone v 

streljanju s standardno zračno 

puško in pištolo.

Uroš Krstič

Strelstvo � 31. SP zdravnikov, zobozdravnikov, farmacevtov, veterinarjev Poreč 2010

Meletova s tremi zlatimi s svetovnega prvenstva

Letališče Moškanjci pri Ptuju

Kilometri užitkov!

www.polimaraton.si

4.  september  2010

�������	
���	����������
�	�
���

�� �������	
�	�� �������
��
�� ���� ��� ����	����
���	��� �
����� ������������
����
���������	������
	�
�
	� ���������� ������������
������� ����
������ ��
�� ���
�����	
������������������
����������������������
��� ��� ���� ���	
�� ������
���� ��	� ���
���	� ��
����	�
��������	��������	
�	���	���
�	�
	����	���������� 	�	���
	�� ����������� ������ 
�
�����	�� ���������	�� ������
�������	
����������
������
�������	�
�����	���
�����
!�������������	���������
��� 	���������	������ ��	�

��	���������
����	����	"�
	�����	����	
���	����������
���	
������	
����	�����	�����


� ��������� ����	��	�� �����
��"	������	�����
���������
��
�������	����������������
����� 	�� ����
� �����

���� ��������"�
� ��	����
������ ��� ����� 	�� ��� 
���
��������� 
� ��� #��	���
��
������� 	��	
�� $�� "	���� ���
�%������ ��� ��	� ��������
����������	����������
�����������������
������
�	�� �	%���"�
�� ���	� �� ������
������	��	�������
$����"��
������
��	�	�
���
�	����� �	� ��� �	���� ������ �	�
������������	�	�������������
������������	���	�
�&���	�	�
��� 	����	
	��������������
��������	����%����������
��
	������
�������	���������'

Poli maraton v očeh domačinov
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Pravzaprav to ni bilo res, saj sem bil 

že na trnih. Računal sem, da avtobus 

potrebuje vsaj štiri in pol ur do tja. 

Časa nisem imel več veliko!

Avtobusa od nikoder ... Večkrat 

vprašam pri okencu, kdaj pride, in ve-

dno isti odgovor v polomljeni angle-

ščini: »Yes, mister, še malo, pa bo tu!« 

OK, si mislim, konec koncev sem le 

v arabskem svetu in ura tukaj kot udi 

vse drugo teče malo drugače. Tudi taj-

ni policaj pomaga in arabščini nekaj 

razlaga prodajalcu kart. Pogovor med 

njima postaja vedno glasnejši ... Ni kaj, 

prav prijazna je ta turistična policija, si 

mislim … Medtem je ura že osem, pra-

vega avtobusa pa še vedno ni. Vmes 

je sicer pripravljalo nekaj avtobusov, 

težava je bila, ker noben ni imel table, 

kam sploh pelje, pa tudi to mi ne bi 

pomagalo, saj so vse bile le v arabski 

pisavi. Hodil sem od človeka do člove-

ka in poskušal najti nekoga, ki bi znali 

vsaj malo angleško ...  Nato le kanček 

upanja. Nekaj čez osmo se priziba nič 

kaj ugleden avtobus in prijazen doma-

čin, s katerim sem se ravno pogovarjal, 

mi ves vesel pove, da je to pravi bus za 

smer Luxor. Ko z olajšanjem vstopam, 

z delcem očesa vidim oba policista, 

enega v uniformi in drugega v civilu, 

kako se nagibata proti avtobusu in 

nekaj razlagata šoferju in sprevodni-

ku. Ker sem bil edini Nearabec, me 

je pravzaprav kar čudila takšna skrb 

obeh policistov zame.

Do sedaj oba varuha reda nista niti 

z očmi trznila, ko je kakšen avtobus 

odpeljal. Mislil sem si, kako majhen 

pogovor, ki sem ga imel z njima malo 

prej, naredi razliko, da sta tako pozor-

na, Gotovo sta šoferju naročevala, naj 

pazi name in ne divja. Mimogrede, 

Egipčani so po svojevrstnem slogu 

vožnje in divjanju zelo znani. Posledi-

ca je ogromno prometnih nesreč in 

veliko žrtev in poškodovanih. Ja, seve-

da ...“Malo morgen,“ kot sem na žalost 

izvedel pozneje!

Avtobus je bil precej manj udoben 

in v slabšem stanju kot tisti, s katerim 

sem se vozakal 9 ur iz Asuana. Nič 

zato, glavno je, da imam svoj sedež, 

da bom lahko malce zadremal v teh 

petih nočnih urah in brez težav ujel 

letalo. Ko se počasi fijakamo iz mesta, 

sprevodnik z brki ala Omar Sharif in 

grobimi obraznimi potezami beduina 

nekaj mrmra v brado.

Nadaljevanje prihodnjič

Avtobusno postajališče, odmaknje-

no nekaj kilometrov od turističnega 

vrveža počitniške Hurgade, je kazalo 

klavrno podobo. Kakšno nasprotje 

hotelskim kompleksom, v katere za-

hajajo počitnic željni z vsega sveta. 

Turista navadno na letališču pričakajo 

vodniki in jih nato s klimatiziranimi 

avtobusi v konvoju odpeljejo v hotel. 

Med potjo jih največkrat spremlja po-

licija, saj si zaradi svetovnih znameni-

tosti in velikanskega priliva od turiz-

ma ne morejo privoščiti incidentov. 

Nekateri pa so se v preteklosti vseeno 

dogajali - napad na avtobus, poln turi-

stov, ali streljanje na turiste v Dolini 

kraljev pri Luksorju ... Vsak incident 

pomeni veliko zmanjšanje povpraše-

vanja in tega si Egipt enostavno ne 

more privoščiti.

Prav zato so avtobusne postaje ne-

ugledne, umazane in kaotične. Nikjer 

nisem opazil napisov v angleščini, vse 

le v arabski pisavi. Na postaji je bilo 

nekaj zdolgočasenih domačinov, ki so 

tako kot jaz čakali na avtobus, ter poli-

cist v uniformi. Na okencu za prodajo 

kart sem ponovno pobaral prodajalca 

in edinega človeka, ki je očitno znal 

angleško, kdaj odpelje „moj“ zdaj že 

zelo zaželen avtobus iz Hurgade v 

Luksor. Odgovor je bil pričakovan: 

„Avtobus pride čez nekaj minut!“ Teh 

nekaj egipčanskih minut se je vleklo 

čez cel dan ...

V istem trenutku k meni pristopi 

visok, brkat moški strogega obraza. 

V lepi angleščini me vpraša, ali imam 

kakšne težave. Pokaže črno izkaznico 

z grbom ter se šepetaje predstavi kot 

tajni policist, zadolžen za varnost tu-

ristov – turistična policija. Razložim 

mu, da čakam na avtobus, ki je bil že 

večkrat obljubljen, pa ga ni od niko-

der, in da moram nujno proti Luksor-

ju, saj bom v nasprotnem primeru 

zamudil letalo. Rekel je, da bo uredil 

zadevo.

Policist v uniformi je očitno poznal 

tega človeka in to me je navdalo z za-

upanjem. Mlajši mož z usnjeno jakno, 

in ko sem dobro pogledal, s skrito 

pištolo za pasom je želel vedeti veli-

ko stvari. Zanimale so ga predvsem 

podrobnosti, kot na primer točen čas 

mojega poleta proti Nemčiji ... Kmalu 

je na dan prišel s predlogom: lahko 

mi uredi zasebni avto s šoferjem, ki 

me odpelje preko puščave do zažele-

nega letališča. Ko sem kar tako iz ra-

dovednosti vprašal za ceno, mi je kot 

iz stopa izstrelil – 80 ameriških dolar-

jev. Avtobus bi me stal le kakšne tri, 

štiri dolarje. Rekel sem mu, da bom 

počakal na avtobus, saj se mi nikamor 

ne mudi. Ura je bila pol sedem zvečer. 

Društvo Art Stays bo prvič povabi-

lo v likovno delavnico na dvorišče v 

Jadranski ulici, ki je že dolgo čakalo, 

da ga nekdo spravi v funkcijo. Letos 

sicer še ne bo zaživelo čisto v celoti, 

do EPK 2012 pa zagotovo. Pravi skri-

Foto: Črtomir Goznik

S slikarskega performansa Marca Gradija Portret sledi na dvorišču ptujskega 
gradu

Nagradno turistično vprašanje

Dogajanje, ki bo pritegnilo  
Ptuj je zadihal s svojim osrednjim poletnim festivalskim dogajanjem. Blizu 300 umetnikov, med 
njimi nekatera svetovna imena, bodo vabili na formalne in številne druge priložnostne koncertne 
odre, ki sicer med letom samevajo. 

NAGRADNO TURISTIČNO VPRAŠANJE

Kateri po vrsti je letošnji balonarski praznik?

________________________________________________________

Ime in priimek:__________________________________________

Naslov: ________________________________________________

Davčna številka:  __ __ __ __ __ __ __ __

ti zaklad pa predstavlja klet stavbe, 

v kateri ima svoje prostore glasbeno 

društvo Arsana; tudi ta prostor si že-

lijo umetniki oživiti. Po zaslugi dveh 

glasbenih oziroma umetniških dru-

štev, Arsane in Art Stays, ki sta v Ja-

dranski ulici neposredna soseda in v 

mesto ne prinašata samo duhovnosti, 

bo oživel tudi marsikateri pozabljeni 

kotiček tega mesta, ki je doslej propa-

del. Več kot bo umetnikov v mestu, 

več bo možnosti za zavedanje o tem, 

da ima mesto prave zaklade, ki jim 

je vredno vdahniti vsebino, s tem pa 

novo življenje v starem mestnem je-

dru, ki čaka na vsebine.

Od 20. do 30. julija Ptuj in okolica 

ne bosta živela samo s festivalom Art, 

temveč s kopico drugega dogajanja, 

ki sestavlja sklop praznovanja MO 

Ptuj. Že ta konec tedna bo v zname-

nju mednarodnega balonarskega 

praznika, Moto klub Kurent Ptuj bo 

vabil na 16. mednarodno srečanje 
motoristov v Mostje, ČS Grajena pa 
bo organizirala osrednjo slovesnost 
ob 10. krajevnem prazniku. Osre-
dnja prireditev MO Ptuj ob prazniku 
mestne občine, 5. avgustu, bo že 30. 
julija, ko bodo odprli vse razstave v 
okviru letošnje likovne kolonije Art 
Stays, tega dne bodo tudi predstavi-
li projekt nove javne plastike mesta 
Ptuj 2012. Društvo Art Stays in MO 
Ptuj pa bosta v Bastiji, v kleti v Miklo-
šičevi ulici, pripravila svečani zaklju-
ček festivala. Pred Mestno hišo bodo 
pred slavnostno sejo mestnega sveta 
pripravili slovesnost ob namestitvi 
spominske plošče ob 20. obletnici 
delovanja manevrske strukture naro-
dne zaščite. Osrednja slovesnost ob 

letošnjem prazniku pa bo ob 19. uri 
na dvorišču minoritskega samostana. 
Ptujski trgi in ulice bodo 30. in 31. ju-
lija vabili tudi na bogato glasbeno in 
drugo dogajanje tradicionalne Ptuj-
ske poletne noči. V soboto, 31. julija, 
pa bo na ptujsko Ranco vabila že 18. 
ptujska Rancarija. 

In še prejšnje turistično vprašanje: 
letošnji Bazeni energije so bili enajsti 
po vrsti. Nagrado bo prejela Zofka 
Hebar, Zgornja Pristava 35, 2323 
Ptujska Gora. Danes sprašujemo, kate-
ri bo vrsti bo letošnji balonarski pra-
znik. Nagrada za pravilen odgovor sta 
vstopnici za uporabo savn in kopanje 
v hotelu Primus. Odgovore pričakuje-
mo v uredništvu Štajerskega tednika, 
Raičeva ulica 6, do 30. julija.

Okoli sveta (47) � Piše: Filip Kovačič

Čakajoč na avtobus …

Foto: Filip Kovačič

Utrinek iz Doline kraljev
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Kmetijska svetovalna služba

Lastnica 7 let starega muca 
iz okolice Ptuja sprašuje, kako 
naj pomaga svojemu mucku, 
saj ima že zelo dolgo časa ra-
nico na ušesu, ki se noče za-
celiti.  Rano na ušesu maže z 
raznimi mazili za rane, bivaci-
nom, ognjičevim mazilom in 
podobnimi. Ko je že videti, da 
se bo zacelila, si mucek uho 
poškoduje pri praskanju z za-
dnjo tačko in težava se tako 
ponovi. Pred časom je mucka 
peljala k veterinarju, dobil je 
dve injekciji, vendar se stanje 
ni izboljšalo. Mucek je sicer ži-
vahen, dobre volje, ješč in rad 
se crklja.

Do najrazličnejših poškodb 
kože in posledično pojava ve-

Vprašanja v zvezi z nego 
in zdravjem hišnih ljubljen-
čkov pošljite na naslov:  
nabiralnik@radio-tednik.si ali 
po pošti na: Uredništvo Šta-
jerskega tednika, Raičeva 6, 
2250 Ptuj, za Tačke in repke.

Tačke in repki

Nezaceljena rana na ušesu
čjih ali manjših ran prihaja pri 
naših malih ljubljenčkih rela-
tivno zelo pogosto. Tudi muci 
niso pri tem izjema. Lastniki 
moramo biti pazljivi in pravo-
časno odkriti taka poškodova-
na mesta na telesu svoje živali 
in tudi ukrepati, če se nam 
zdi, da celjenje le traja predol-
go. V orientacijo naj napišem, 
da manjše poškodbe oziroma 
male rane celijo 10 do 14 dni. 
Po tem času mora biti mesto 
poškodbe prekrito s kožo, za-
celjeno in ne sme povzročati 
živali prav nobenih težav več.

Vzrokov, da rane oziroma 
poškodbe celijo dalj časa, je 
več. Najpogosteje gre za infek-
cijo rane oziroma okužbo rane 

z bakterijami, ki povzročajo 

vnetje. Znaki vnetja so rdečina 

in oteklina v okolici poškodbe, 

ta ne celi, sluzasta gnojna oblo-

ga oziroma vsebina v rani, tudi 

neprijeten vonj same rane. 

Splošno stanje živali se spre-

meni: mucek postane nemi-

ren, zelo se praska po obole-

lem mestu. Pogosto se tudi dvi-

gne telesna temperatura in tak 

muc potrebuje intervencijo ve-

terinarja, ki mu bo apliciral in 

predpisal antibiotike in ostalo 

terapijo in tako bo težava zelo 

hitro odpravljena.

Pri vseh ranah in poškod-

bah, ki se kljub trudu ne zace-

lijo, moramo pomisliti tudi na 

malignost samega procesa, kar 

pomeni na rakavo obolenje, ki 

je lahko vzrok neceljenju rane. 

Nekatere študije ugotavljajo, da 

je pri mucih kar za 26 odstot-

kov smrti živali vzrok rakasto 

obolenje. Pri mucih je pogost 

karcinom ploščatega epitela, 

maligen proces, ki se pojavi 

na koži ušesa ali ustnici živali, 

torej predvsem na izpostavlje-

nih delih telesa. Med vzroki se 

omenja UV žarčenje. Pojavlja 

se v obliki razjed, ki slabo ce-

lijo, in v obliki kroničnih krast, 

ki občasno zakrvavijo. Rana je 

videti sprva precej nedolžno, 

kasneje pa se sprevrže v zelo 

motečo in nevarno težavo.

Terapija je v omenjenih pri-

merih predvsem kirurška, kjer 

poizkušamo v celoti odstraniti 

poškodovano obolelo mesto. 

Karcinom ploščatega epitela 

je pogost na ušesih mačk in 

osnovna kirurška terapija je 

odstranitev obolelega mesta z 

ušesa, to pa pogosto pomeni, 

da odstranimo uho v celoti 

oziroma vsaj do zdravega tki-

va. Lastniki so pri soočenju z 

dejstvi pogosto užaloščeni in 

skeptični, saj jih skrbi, kako 

bo izgledal mucek z na pol 

odrezanim ušesom. Vendar za-

skrbljenost ni potrebna, saj je 

operacija relativno enostavna 

in za žival neproblematična. 

Rešeni smo hude težave, ki bi 

v primeru prepoznega ukre-

panja ogrozila življenje našega 

ljubljenčka.

Emil Senčar, dr. vet. med.

Navadno proso  - Panicum miliaceum
Proso je enoletna rastlina, 

ki v višino zraste približno 100 
centimetrov. Klas je v obliki 
lata. Semena so majhna (pre-
mer 2-3 milimetre), lahko so 
kremne, rumene, oranžno-rde-
če in rjave barve. Rastlina je 
podobna ostalim žitom, od njih 
pa se loči predvsem po tem, da 

so njegovi listi daljši in bolj dlakavi Proso se razrašča in ima glede 
na gostoto setve od dva do pet stranskih poganjkov.

Proso pogosto sejejo kot  dosevek za primere, ko so propadle dru-
ge kulture ali pa jih ni bilo mogoče posejati zaradi neugodnih  razmer. 
Ugodno je tudi v kolobarju.  

Je rastlina toplega obdobja in ima razmeroma kratko rastno dobo, 
saj tvori semena navadno 60-100 dni po setvi. Prav tako ima nizke 
zahteve po vlagi in je sposobno za proizvodnjo hrane ali krme v su-
šnih obdobjih, je pa zelo občutljivo na mraz.

Najbolje uspeva na srednje težkih tleh, ki niso zapleveljena. Uspe-
šno se ga goji tudi na različnih vrstah tal in je verjetno bolje prilago-
jeno kot večina rastlin na »slaba« zemljišča (tla nizke rodnosti). Slabo 
uspeva na izrazito kislih tleh.

Kot glavni posevek ga sejemo v mesecu maju, ko je temperatura 
tal dosegla 14  C. Od 25. junija do 5 julija je čas za strniščno se-
tev prosa. Za pridelavo krme se lahko seje šele sredi julija, saj je za 
proizvodnjo krme potrebno približno od 50 do 65 dni od setve do 
spravila. Globina setve je 3-4 cm (čim plitveje).Tla za setev v strnišče 
pripravimo tako, da ga plitvo obdelamo do globine 10 -15 cm.

Norma setve je 15 do 25 kg/ha, cena semena pa 1,50 EUR za 
kg. Večje količine semena niso priporočljive, ker je lahko posevek 
pregost. Setev opravimo z žitnimi sejalnicami ali sejalnicami za setev 
trav.

Po setvi je dobro, da posevek povaljamo in tako omogočimo ena-
komernejši vznik. Paziti je potrebno, da se ne razvije skorja. Ob poja-
vu le-te jo je potrebno razbiti z brananjem, in sicer prečno na vrste.

Za kemično zatiranje plevelov pri nas ni registriranih pripravkov, 
zato je dobro tla čim bolje pripraviti, da se posevek hitreje razvija in z 
zastiranjem preprečuje razvoj plevelov.

Če proso sejemo kot glavni posevek, lahko gnojimo z NPK gnojili 
(priporočilo 300 kg 15-15-15 NPK v dveh obrokih). Če ga sejemo kot 
strniščni posevek, gnojenje ni priporočljivo. Proso je značilno, da je 
izredno brez bolezni in škodljivcev.

Zaradi neenakomernega zorenja je potrebno žetev opraviti, ko je 
zrnje v osrednjem delu metlice v voščeni zrelosti. Po žetvi je potrebno 
proso posušiti na 14 % vlage in ga tako posušenega skladiščiti. Pri 
zgodnjih setvah lahko pričakujemo normalen razvoj posevka in pri 
dobri agrotehniki pridelke tudi nad 5 t/ha.

Zaradi neenakomernega zorenja proso običajno kosijo (na kosilni-
ci je potrebno odstraniti gnetilnik, če ga imamo, saj ta povzroči osipa-
vanje semena in s tem zmanjšanje krmne vrednosti, prav tako pa so 
semena, ki padejo na tla, lahko nadležen plevel v naslednji kulturi), 
pokošenega delno posušimo, po potrebi ga tudi obrnemo in siliramo 
(lahko tudi baliramo). Uporaba silirnih dodatkov ni potrebna. Krma 
vrednost prosa za govedo in prašiče je enaka kot pri sirku.

Značilna je velika vsebnost beljakovin v zrnu prosa, saj je 45% 
višja kot pri koruzi, prav tako je bogat z vitamini. V senu in slami 
prosa, so zelo koristne snovi za govedo in ovce, ne pa tudi za konje. 
Dokazno je da vsebuje slama prosa višjo beljakovinsko in energijsko 
vrednost v primerjavi z ovsom, ječmenom ali slamo pšenice. Slama 
prosa vsebuje kar 7 odstotkov beljakovin, približno 44 odstotkov pa 
jih govedo prebavi, kar je precej več kot pri slami drugih žit.

Če ga polagamo kot beljakovinsko krmo, 1 kg zrna prosa lahko 
nadomesti 0,70 kg sončničnih tropin, energetsko pa je tako bogato 
kot 1 kg koruznega zrnja.

Energetska vrednost prosene silaže je enaka energetski vrednosti 
koruzne, medtem ko se po vsebnosti beljakovin enači z boljšimi de-
teljnimi silažami.

Priporočljivo ga je krmiti brejim živalim, saj se plod boljše razvija, 
prav tako pa imamo pozneje manj težav s plodnostnimi motnjami 
zaradi večje vsebnosti vitaminov.

Vsem pridelovalcem želim veliko uspeha pri pridelovanju. Vredno 
je poskusiti, saj je pridelava razmeroma nezahtevna in enostavna. 
Pridelek vam je tako rekoč zagotovljen, prav tako pa je proso zelo 
kakovostna krma.

Darja Artenjak, ing. agr.,
KGZ Ptuj - KSS Ptuj

Gaspačo
Sestavine: 500 g paradi-

žnika, 1 kumara, 1 zelena 
paprika, 2-3 rezine belega 
kruha, 1,25 dl olivnega olja, 
2-3 žlice šerijevega kisa 
(lahko tudi vinski kis), sol, 
3-4 stroki česna; jušni vlo-
žek: 1 paradižnik, 1 zelena 
paprika, 1 manjša čebula, 
1 rezina belega kruha, 60 g 
pršuta 1-2 jajci,

Juho pripravimo preprosto 
in hitro, dolgotrajnejša sta le 
hkratno hlajenje in marinira-
nje. Kruh grobo nalomimo in 
prelijemo z malo hladne vode, 
v kateri ga namakamo vsaj 
30 minut. Kumaro olupimo, 
razpolovimo, razsemenimo 
in narežemo na kocke. Enako 
storimo s papriko. Paradižnik 
vložimo v krop in blanširamo 
10 do 20 sekund. Nato ga od-
cedimo, olupimo, razkosamo 
na četrtine, razsemenimo in 
zrežemo na kocke. Česen olu-
pimo in stremo. V električni 
mešalec stresemo narezane 
paradižnik, kumaro in papriko 
ter sesekljan česen. Dodamo 
namočen kruh, prilijemo olje, 
nato pa vse skupaj zmešamo 
v gladek, dokaj gost pire. Če 
je pregost, prilijemo hladno 
vodo. Juho po potrebi pre-
tlačimo skozi gosto cedilo. 
Nazadnje jo začinimo s soljo, 
okisamo s kisom, pokrijemo s 
prozorno folijo in za najmanj 
60 minut, raje nekaj ur poti-
snemo v hladilnik. Jušni vlo-
žek: Kruh opečemo na žaru ali 
v opekaču, nato pa ga zrežemo 
na zelo drobne kockice. Pr-
šut narežemo na zelo drobne 

Kuharski nasveti

Hladne juhe

hladilnik, da se dobro ohladi. 

Ohlajeno juho po potrebi za-

činimo s soljo ali/in sveže mle-

tim belim poprom.

Hladna krompirjeva 
kremna juha s 
čebulo in baziliko

Sestavine: 460 g krompir-
ja, 2 čebuli, 3 - 4 mlade če-
bule, 1 steblo belušne zele-
ne, 2 žlici ekstra deviškega 
olivnega olja, 1,2 l zelenjav-
ne osnove, sol, črni poper 
v zrnu, muškatni orešček, 
bazilika.

V posodi segrejemo olivno 

olje, na katerem prepražimo 

sesekljano čebulo, da se zmeh-

ča in postekleni. Na čebulo 

stresemo na kocke narezan 

krompir, drobno narezano 

belušno zeleno in na kolesca 

narezano (mlado) čebulo. Vse 

skupaj pa zalijemo z vročo ze-

lenjavno osnovo. Zavremo in 

počasi kuhamo približno 20 

minut, da se krompir in zelena 

zmehčata. Baziliko vmešamo 

v juho, potem pa vse skupaj 

prelijemo v električni mešal-

nik. Juho gladko razmešamo, 

nato pa jo pretlačimo skozi 

gosto cedilo ter nalijemo na-

zaj v posodo. Juho začinimo s 

soljo, sveže mletim črnim po-

prom in ščepom nastrganega 

muškatnega oreščka in jo pred 

serviranjem dobro ohladimo v 

hladilniku.

Hladna grahova 
kremna juha s kislo 
smetano

Sestavine: 140 – 180 g izlu-
ščenega graha, 100 g krom-
pirja, 40 g čebule, 40 g ju-
šne zelenjave, 20 g olja, 30 
g slanine, sol, 1 strok česna, 
šetraj.

V 1,25 litra vode pristavimo 

grah; zavremo in napol skuha-

mo. V ponvici segrejemo ma-

ščobo, na kateri posteklenimo 

sesekljano čebulo s česnom. 

Prepraženo čebulo, na tanke 

trakove narezano jušno zele-

njavo, nakockan krompir, sol 

in šetraj dodamo h kuhanemu 

grahu. Vse skupaj kuhamo sla-

bih 20 minut, da se krompir 

zmehča. Slanino narežemo na 

kockice, ki jih v suhi ponvi 

prepražimo. Vsebino posode 

pretlačimo skozi gosto cedi-

lo. Pretlačeni juhi primešamo 

sesekljano meto, nato pa juho 

povsem ohladimo.

Zbrala: Alenka Šmigoc Vinko

Foto: AŠV

Bučkina juha

kockice. Jajce v trdo skuhamo, 

olupimo in narežemo na zelo 

drobne kockice. Zelenjavo 

očistimo in narežemo na zelo 

drobne kockice. Juho ponudi-

mo v ohlajeni skledi. Drobno 

nakockane sestavine jušnega 

vložka ponudimo ločeno; vsa-

ko v svoji skodelici, da si jih v 

juho vsakdo vloži po svojem 

okusu.

Hladna bučkina 
kremna juha

Sestavine: 340 g bučk, 1 
srednje velik krompir, 1 
srednje velika čebula, 2 žli-
ci olja, 1,4 dl sladke smeta-
ne, 8,5 dl zelenjavne osno-
ve, sol, beli poper v zrnu, 
majhen šopek bazilike.

V posodi segrejemo olje, na 

katerem prepražimo seseklja-

no čebulo, da se zmehča. Na 

prepraženo čebulo stresemo 

nakockane bučke in krompir. 

Vse skupaj zalijemo s polovi-

co vroče zelenjavno osnovo 

(preostalo osnovo ohladimo), 

zavremo in počasi kuhamo 

približno 20 minut, da se ze-

lenjava zmehča. V električnem 

mešalniku gladko razmešamo 

večji del bazilike skupaj s ste-

belci. Prilijemo juho, potem pa 

vse skupaj gladko razmešamo; 

juho po potrebi pretlačimo 

skozi gosto cedilo. Juho preli-

jemo v jušnik. Blago jo začini-

mo s soljo in sveže mletim po-

prom. Nazadnje prilijemo pre-

ostalo hladno osnovo in sladko 

smetano. Juho premešamo in 

ohladimo, nato pa jo pokri-

jemo in za 2 uri potisnemo v 

Foto: M. Ozmec



mu partnerju. Vi osebno ste 

oseba, ki je zelo moralna, 

delavna, pridna in marljiva. 

Partnerja srčno ljubite, a si 

tega ne upate priznati. Igra-

te poslovno žensko in tam ni 

časa za čustva, ampak ko pa 

pridete domov, pa se lahko 

zlijete s partnerjem v eno. 

Takrat le bodite krhki. Ni ve-

dno vse v tem, da rečete: Vse 

je dobro, saj bo bolje. Bistvo 

se skriva v tem, da skupaj 

najdeta rešitve. On je izre-

dno intuitiven in globok. 

Seveda je preteklost taka, 

kot je pač bila, toda nanjo je 

ostal le bežen spomin. Seve-

da pa ni spodbudno, da me-

nite, da vas vara in da imate 

o moških na splošno slabo 

mnenje. Res pa je, da če bo-

ste obtožbe govorili, jih lah-

ko celo prikličete. Potem pa 

boste dejali. Saj sem vedela. 

Ampak to se ne bo zgodilo. 
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Dobro pa je, da se sprostite 

in bodite v službi poslovna 

ženska, doma pa čutna ljubi-

ca, žena in nekoliko kasneje 

mati. Tam nekje za hribom 

se dela dan, ki bo prinesel 

svetlobo in ta bo trajala in 

trajala. Srečno!

Šifra: Služba
Vprašanje: Že več kot 

leto in pol opravljam 
delo, ki me zelo zanima, 
z veseljem hodim v služ-
bo, saj se s sodelavci do-
bro razumem. Prej se 
tudi zato nisem oziral 
na slabo plačo, s katero 
pravzaprav komaj pre-
živim, saj sem menil, da 
se bo sčasoma dvignila. 
Vendarle se ni in zdaj me 
čedalje bolj mori. Sve-
tujte mi, ali naj začnem 
iskati novo službo ali pa 
vidite kakšne možnosti, 
da se bo stanje s časoma 
izboljšalo.

Odgovor: Spoštovani bra-

lec rubrike! Prav ste zapisa-

li, ko ste pisali o tem, da ste 

zadovoljni, dal ljubite svoje 

delo in da se dobro počuti-

ŠIFRA: Irena 5
Vprašanje: Moje vpra-

šanje se vam bo zdelo 
neumno. Imam tako 
službo, da moram veliko 
potovati in sem na mesec 
tudi po dva tedna v tujini. 
Medtem pa me nepresta-
no najedajo dvomi, kaj v 
tem času počne moj fant, 
s katerim sva skupaj že tri 
leta (to službo imam šele 
zadnjega pol leta). Verje-
tno sem po nepotrebnem 
ljubosumna, vendar si ne 
morem pomagati. Včasih 
mi pride na misel, da bi 
ga pustila in živela sama. 
Prosim, svetujte mi. Vna-
prej hvala in vse čestitke 
za rubriko!

Odgovor: Prav veseli me, 

da vam je rubrika všeč in da 

radi prebirate moje odgo-

vore. Poglejte, vaš problem 

je skrit v tančico skrivno-

stni. Bistveni problem je 

v tem, da se vleče iz prete-

klosti nek dvom, strah in 

da s fantom nista prišla do 

zaključka v nekemu sporu. 

Nekaj nejasnosti je vezano 

z intimnim življenjem, ven-

darle pa krivde ni mogoče 

pripisati ne vam in ne vaše-

Astrolog Tadej svetuje Tadej Šink, horarni astrolog, 
svetuje osebno in pisno:
- odgovori na konkretno vpra-
šanje
- interpretira rojstno karto
- nakaže smernice za eno 
leto naprej v prihodnosti
Naslov: Grenc 24, Škofja 
Loka, tel. 04 51 52 601, 
GSM 041 428 966.
V Štajerskem tedniku za bral-
ce odgovarja brezplačno! Pri 
vprašanju napišite točen čas 
(ura, datum) in kraj, ko ste si 
vprašanje zastavili.

Zasebno in poslovno življenje
Tone se je že pred leti ločil od svo-

je žene, odločila pa sta se, da bosta še 
naprej poslovno sodelovala, saj sta pred 
leti skupaj ustanovila podjetje, ki se je 
poslovno zelo uveljavilo. Čeprav nista 
več zasebno partnerja, se še vedno na 
nek način vmešavata v zasebno življenje 

drug drugega. Njej ni všeč njegova partnerka in obratno. 
Zaradi tega prihaja pogosto do napetih situacij, ki se ne-
gativno odražajo tudi pri njunem skupnem poslu. Vedno 
bolj spoznavata, da bi bilo bolje, da bi se tudi poslovno 
razšla. Kaj menite?

Očitno Tone in njegova žena nista razčistila medsebojnih 
odnosov in tudi po več letih ne znata ločiti, kaj je zasebno 
in kaj poslovno življenje. Če se to odraža pri skupnem poslu 
in vpliva tudi na poslovni rezultat, bi bilo morda najbolje, da 
ali Tone imenuje prokurista, ki bi opravljal vse posle v nje-
govem imenu, ali pa prekine poslovno sodelovanje s svojo 
bivšo ženo, proda svoj delež njej in začne samostojno novo 
poslovno življenje. Drugače bodo takšne napete situacije 
večne in nikoli nobeden od njiju ne bo zadovoljen in sre-
čen v svojem zasebnem življenju, pa tudi poslovni rezultati 
bodo slabši.

Ker z bivšo ženo ne moreta razčistiti svojih odnosov in 
pustiti drug drugega v zasebnem življenju pri miru, pripo-
ročam Tonetu, da sprejme eno od mojih priporočil tako v 
svoje dobro kot tudi v dobro bivše žene.

Mag. Bojan Šinko

Duševno zdravje

Če tudi vas zanima kakšno vprašanje in ne poznate 
odgovora, mi pišite in poiskali ga bomo skupaj. Zavedati 
se velja, da tam, kjer je volja, je tudi pot. Seveda pa se 
zmeraj odločate sami. Pismu ne pozabiti priložiti šifre in 
vse skupaj pošljite na naslov Štajerskega tednika; kmalu 
boste prejeli odgovor. Pomembno je, da situacijo opišete 
na kratko in napišete točen datum, uro in kraj vprašanja. 
Zvezde sreče bodo sijale visoko nad oblaki in vam pošiljale 
nevidne signale ljubezni!

“Jaz sem!”
Po biblijski zgodbi je egip-

tovski faraon ukazal v reki 

utopiti vsakega izraelskega 

novorojenčka moškega spo-

la. Johebeda je svojega do-

jenčka položila v košaro in 

ga spustila po reki. Nedaleč 

od tam ga je našla faraono-

va hči, potegnila iz vode in 

odnesla v palačo. Mojzes je 

odraščal v razkošju in živel 

kot princ. Nekega dne se 

mu je prikazal bog v obliki 

gorečega grma in rekel: “Jaz 
sem Bog tvojega očeta!“ (he-

brejsko: Ašer Ehje - “Jaz 
sem, ki sem” ali bolj znano 

kot Jahve; Judje so to ime 

pisali, vendar ga iz spoštova-

nja niso izgovarjali, namesto 

tega so rekli Adonaj ali Go-
spod). Zaupal mu je nalogo, 

da mora Izraelce odpeljati iz 

sužnosti. Faraon je Mojzesu 

nasprotoval, toda Bog ga je z 

nadlogami prisilil, da je po-

pustil. Izraelci naj bi zapusti-

li Egipt okrog l. 1250 pred n. 

št., za časa sina Ramzesa II. 
Mrenptaha. Po drugi raz-

lagi pa naj bi se to zgodilo 

okrog leta 1450 pred n. št., 

za časa Amenofisa II. Eh-
natona in kraljice Nofrete-
te, ki sta v Egiptu poskušala 

vpeljati vero v enega boga.

Ko je Mojzes z Izraelci ta-

val po puščavi, mu je na gori 

Sinaj spregovoril Bog in mu 

posredoval deset zapovedi. 

Mojzes se je z dvema kamni-

tima tablama vrnil k svoje-

mu ljudstvu, ki ju je spravilo 

v skrinjo zaveze. Danes se 

je sled za skrinjo izgubila. 

Erich von Dänicken je v 

njej videl visoko tehnolo-

gijo, neposredno komuni-

kacijsko “zvezo z Bogom,” 

Indijana Jones pa jo je v 

filmski pustolovščini Lov 

za izgubljenim zakladom 

iskal v tekmi z nacisti. Skri-

nja je morda za vedno izgu-

bljena, toda njena vsebina, 

sporočilo, ostaja aktualno za 

vse rodove, saj uči temeljne 

nauke večne modrosti.

Zapovedi
1. Veruj v enega Boga! 

Izvor je eden. Je skupna de-

diščina kristjanov, hinduj-

cev, budistov, muslimanov 

in vseh drugih. Guru (“uči-

telj”) Arjan Dev ga je ime-

noval Oče in rekel: “Eden 
je Oče in mi vsi smo otroci 
Enega.” Tudi Kristus ga 

imenuje Oče. Guru Nanak 

ga je imenoval Dobrotnik 

in rekel: “On je Dobrotnik 
za vsa bitja, naj ga nikoli 
ne pozabim.” Sheiki Saa-
di pa pravi: “Vsi ljudje so 

rojeni iz istega bistva in so 
bratje drug drugemu.” Bog 

je eden, je Izvir življenja. Je 

večno tekoča svetloba, naj-

višja energija, ki se imenuje 

tudi duhovni svetlobni eter 

ali Sveti Duh. Bog je vsepri-

sotna energija, je Vesolje. 

Je vse, kar je. Mi vsi živimo 

v Bogu in on je v nas. On je 

Duh življenja, vesoljna za-

vest, kozmična energija, ki 

prežema, obnavlja in ohra-

nja stvarstvo. Verske vojne 

so najhujši odmik od te za-

povedi.

2. Ne delaj si podob (za 
čaščenje)! V vsakem člove-

ku biva božanska iskra, Bož-

ji Duh. Da bi se obrnili na 

Boga, svojega Očeta, ne po-

trebujemo zunanjih podob, 

pred katerimi bi klečali in 

jih častili. Treba je iti v svo-

jo notranjost in tam moliti k 

Bogu. Meditacija je “notranja 

pot” k Bogu in predstavlja 

novo obliko bogoslužja.

3. Ne skruni Božjega 
imena! Zloraba ni samo to, 

če v Njegovem imenu kolne-

mo, prisegamo in podobno, 

temveč tudi v tem, da ljudje, 

ki poznajo Božje zapovedi in 

z njimi soglašajo, le-teh ne 

izpolnjujejo in ravnajo čisto 

drugače.

4. Praznuj Gospodov 
dan (soboto)! Na ta dan naj 

bi se bolj ukvarjali s svojo no-

tranjostjo kot pa z zunanjim 

svetom. Svojih moči ne sme-

mo nespametno zapravljati, 

temveč si je treba nabrati 

novih moči v krogu svojih 

najbližjih. Skozi življenje ni 

dobro zdrveti v lovu za ma-

terialnimi dobrinami, kajti 

duhovno kraljestvo, največji 

zakladi, so v nas samih.

5. Spoštuj očeta in ma-
ter! Tudi oče in mati sta 

naša bližnja. Svojega bližnje-

ga spoštujemo tako, da mu 

od srca želimo dobro, ga 

srečujemo z razumevanjem, 

mu nismo nevoščljivi, ga ne 

podcenjujemo, mu puščamo 

svobodno voljo in mu prvi 

naredimo to, kar pričakuje-

mo od njega.

6. Ne ubijaj! Če ubijemo 

človeka, zapademo pod ve-

soljni zakon karme, ki je 

zakon vzroka in posledi-
ce. Kmalu nas doleti enaka 

usoda, v tem ali naslednjem 

življenju. Vendar se ta za-

poved ne omejuje samo na 

ljudi, temveč je mišljena tudi 

za živalsko kraljestvo (zakon 

karme vrača z boleznijo no-

rih krav, svinjsko, ptičjo gri-

po ipd.).

7. Ne prešuštvuj! V par-

tnerskem odnosu je potreb-

na iskrenost. Partnerja si 

delita veselje, srečo, pa tudi 

razočaranja in bolečino, 

drug drugemu sta v oporo 

in radost. Nesoglasja, ki se 

pojavijo, je najbolje reševati 

sproti. Prešuštvovanje vodi 

v ljubosumnost in razočara-

nje, temu lahko sledi strup v 

juhi ali nož v hrbet.

8. Ne kradi! Tudi to de-

janje zapade pod zakon kar-

me, ko žanjemo, kar smo 

sejali. Toda tatvina je tudi, če 

bližnjemu vsiljujemo svojo 

voljo, da naredi nekaj, kar 

noče, ali da sprejme naše mi-

šljenje. S tem mu kot vampir-

ji krademo energijo.

9. Ne pričaj po krivem! 
Krivo pričevanje ni samo, 

kadar govorimo neresnico, 

ampak tudi ko bližnjemu go-

vorimo všečno, mu laskamo, 

ga hvalimo, mu pritrjujemo 

z namenom, da bi dosegli 

osebne koristi, skratka ko 

gre za hinavščino.

10. Ne želi ničesar, kar 
je last tvojega bližnjega! 
Ker v našem svetu obstaja 

neenakost, mnogi zavida-

jo bližnjim njihovo imetje. 

Poželjive misli so plenilske 

moči, energija, ki lahko pri-

vede do nazakonite izpolni-

tve želja. O nesluteni moči 

misli bo sledila obširna raz-

laga v članku Zakon pri-
vlačnosti.

Nadaljevanje prihodnjič

Piše: Silvester Vogrinec � Nauk večne modrosti (5)

Deset zapovedi
Eksodus ali izhod Izraelcev iz egiptovskega suženjstva, ki ga je izpeljal prerok 
Mojzes, je eden najbolj znanih dogodkov v judovski zgodovini in v Stari zavezi. Še 
pomembnejši trenutek se je zgodil, ko je Mojzes na gori Sinaj od Boga prejel De-
set zapovedi. Danes nekateri menijo, da so zapovedi zastarele, da je Jezus prine-
sel nove in da so evnageliji stare razveljavili, toda v luči novodobne duhovnosti 
ostajajo aktualne in veljavne kot temlejne moralne norme ter način življenja.

te v sedanji službi. To je vse 

res. Vendar je prišel čas, ki 

bo prinesel nekatere spre-

membe in novosti. Do kate-

re mere se boste spustili, pa 

je odvisno od vas. Nakazano 

je, da ste v svojem bistvu iz-

redno premišljeni in da le s 

težavo naredite kakšne širše 

korake naprej.

Na drugi strani pa ste pi-

onir in orjete ledino. Tako 

bo tudi v bodoče. Potrebu-

jete izzive in iščite jih, kajti 

kdor išče, ta najde. Lahko pa 

rečem, da imate v svoji bliži-

ni ljudi, ki vam zelo dobro 

svetujejo in pomagajo. Pro-

dorni ste dovolj, da najdete 

v življenju še kaj novega, 

drugačnega, in če se izrazim 

poetično, odkrijete nova 

obzorja. Nikoli pa ne sme-

te pozabiti nase in na svojo 

interese – na tisto, kar vas 

veseli, kajti so obdobja, ko 

se vam zdi mnenje drugega 

pomembnejše od lastnega. 

S tem zgolj pokažete, da od-

govornost radi prelagate na 

druge in se s tem rešite bre-

mena. Če pomislite dobro, 

morate imeti lepši odnos do 

denarja in narediti selekcijo, 

zakaj ga potrebujete. Če pa 

pogledam v prihodnost, je 

nakazano, da vas finančno 

čaka sreča in veliko ugo-

dnosti. Ne pozabite pa na 

dejstvo, da ste sami tisti, ki 

orjete ledino, in da je včasih 

dobro zaupati v moč trenut-

ka. Želim vam veliko ma-

gičnih trenutkov in naj vas 

spremlja pesem sreče vse 

dni. Sprostite se in zaupajte 

v oazo življenja. Srečno!
Obiščite me lahko na spletni 

strani: www.tadej-sink.si

Tadej Šink, horarni astrolog
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Xequtifz 

Vsebina: Lenny, Eric, Kurt, 
Marcus in Rob so 12-letniki, 
ki odrašajo ... odraščajo ... no, 
nekje pač. Kot šolarji v košarki 
premagajo skupino lokalnih 
nasilnežev (vrstnikov, seveda), 
kmalu pa se njihove poti raz-
idejo. Srečajo se znova po 30 
letih, ko umre njihov priljublje-
ni šolski trener košarke in se 
vrnejo v rojstni kraj na pogreb. 
Nekateri so poročeni, drugi 
srečno ločeni, tretji samski, če-
trti uspešni, peti ne itd. Ker so 
imeli trenerja vsi zelo radi, se s 
svojimi družinami čez vikend 
odpravijo v hišo na jezeru, kjer 
so pred 30 leti skupaj z njim 
praznovali svojo zmago. Hiša 

Glede na to, da so Xequtifz 
znani po tem, da na njihovih 
koncertih na koncu plešejo 
ne le ljubitelji disco zvokov, 
ampak tudi tisti, ki sicer pri-
segajo na kakšno drugo zvrst, 
je že sam naslov nove pesmi 
več kot primeren: Bil je ples.

V izvirniku je besedilo pe-
smi napisala glavna vokalist-
ka Hannah Mancini, Ameri-
čanka, ki že nekaj časa živi v 
Sloveniji in je kmalu postala 
prepoznaven vokal zasedbe. 
Po uspešnem prvem singlu 
Daleč stran se je skupaj z 
ekipo tudi tokrat potrudila, 
da je odpela skladbo v slo-
venskem jeziku. Slovensko 
besedilo je sicer priredil 
Trkaj, kot producenta pa se 
pod izdelek podpisujeta Jani 
Hace in Igor Matkovič, pri-

petek � 23. julija 2010Odraslim prepovedano18

Tinkara Kovač v poletnem času ne počiva. Po izidu 
svojega albuma največjih uspešnic konec lanskega leta 
tokrat pripravlja glasbeni projekt z nazivom 'Inaked'. 
Gre za projekt, ki ga predstavlja kot glasbeni večer, v ka-
terem si bo na odru skozi svoje skladbe na novo izmisli-
la in uglasbila tako zelo uporabljeno in zlorabljeno be-
sedo »unplugged«. Z 'Inaked' bo Tinkara na osebni način 
slekla svoj repertoar največjih uspešnic od leta 1997 do 
danes, veliko pa bo tudi skladb, ki so širšemu občinstvu 
manj poznane.

Skupaj z njo bosta na odru nastopila tudi Tinkarin 
dolgoletni sodelavec Peter Dekleva na akustični kitari 
in spremljevalnih vokalih ter glasbeni mehanik Primož 
Oberžan, vodja zasedbe The Stroj, ki bo ritmični skelet 
Tinkarine glasbe odigral na efektorju, nenavadnem ele-
ktromehanskem glasbilu, ki ga je izdelal sam. 'Inaked' 
bo Tinkarino glasbo predstavil na način, kot jo sliši s 
tokratnima glasbenima sodelavcema. Tinkara pravi, da 
se nastopov že veseli, ker so priložnost, ko lahko svojo 
glasbo pokaže takšno, kot je. Premierno predstavitev je 
projekt 'Inaked' doživel na Tednu kulture v Metliki, ita-
lijanskemu občinstvu pa se premiera obeta 24. julija na 
festivalu Sexto 'nplugged.

***
Boštjan Narat, filozof in glasbenik, je marca letos pri 

mariborski založbi Pivec izdal svoj odmevni samostojni 
prvenec »Strah je odveč«, na katerem najdemo tudi sklad-
be, za katere je lani prejel srebrno priznanje Kantfesta 
2009 oz. srebrno kanto. Tudi letos je sodeloval na tem 
edinem kantavtorskem festivalu v Sloveniji in tokrat za 
nove skladbe, ki jih je posnel v zadnjih nekaj mesecih, 
prejel najvišjo priznanje festivala, t. i. zlato kanto.

MZ

Slo POP novice

Filmski kotiček

Odrasli

Izvirni naslov: Grown Ups
Igrajo: Adam Sandler, Chris 
Rock, Rob Schneider, Kevin 
James, David Spade, Salma 
Hayek, Steve Buscemi.
Scenarij: Adam Sandler in 
Fred Wolf.
Režija: Dennis Dugan.
Žanr: komedija.
Dolžina: 102 minuti.
Leto: 2010.
Država: ZDA.

seveda poka od ljudi, zato ni 
nikoli dolgočasno. Vmes odi-
dejo še v vodni park, nato pa se 
odločijo še enkrat odigrati ko-
šarko z istimi nasprotniki kot 
pred 30 leti.

Občutek vas po branju vsebi-
ne ne vara: film nima vsebine. 
Nima zapleta, nima konfliktov, 
nima gonila zgodbe, nima niče-
sar. Najbrž zato, ker se na vse 
kriplje trudi biti sila prijazen 
in lahkoten film, ki bi bil na-
menjem le odklopu možganov, 
hkrati pa bi gledalca spravil v 
dobro voljo. Če je to bila njego-
va naloga, mu je sijajno uspel le 
prvi del naloge: možgani tu res 
nimajo kaj iskati, žal pa film po 
zabavni plati pade na nos.

Kako je to mogoče, če v njem 
nastopa tako ogromno število 
priljubljenih komikov in drugih 
znanih igralcev? Adam Sandler, 
Chris Rock, Rob Schneider, Ke-
vin James, David Spade, Salma 
Hayek, Steve Buscemi … - spi-
sek igralcev je vendar sijajen! 
Žal gre ves ta silni talent v nič 
in film bo iz vas zmogel izvabiti 
morda le nasmešek ali dva. Ra-
zlog za tovrsten strel v prazno 
je razmeroma preprost.

Zadnje čase v Hollywoodu 
postaja modno, da se par ko-
legov, sicer znanih igralcev, 
odloči iti nekam na dopust … 

Glasbeni kotiček

Bil je ples - nov single 
skupine Xequtifz
Xequtifz (izg. Executives) z velikim veseljem predstavljajo drugi radijski single, 
ki je obenem že uvod v pestro koncertno dogajanje, ki sledi v poznih poletnih 
dneh in se bo nadaljevalo v jesen. 

10. DAVID GROM – POLNA LUNA
9. JACOB – CARPE DIEM

8. ROK KOSMAČ – POLETNA NOČ
7. TANJA ŽAGAR – POLETJE JE NAJIN ČAS

6. MARKO VOZELJ – BREZ MIRU
5. ZMELKOOW – IN ROD GRE DALJE

4. NUŠA DERENDA – EDINA
3. BOHEM – DEJA VU

2. RUDI &COOL VIBES – SONCE SIJE
1. DRUŠTVO MRTVIH PRESNIKOV – SUPERHEROJ

Pa mar ne bi bilo fino, če bi 
to plačal studio? Ni problema, 
napišimo scenarij o skupini 
starejših tipov, ki se na eksotič-
nih lokacijah zberejo in malo 
skregajo, nato pa pobotajo, 
in to prodajmo kot komedijo. 
In res, studio skoči v zrak, ko 
vidi vsa ta zvezdniška imena, 
ki so pripravljena nastopiti za 
drobiž - in voila, že dobijo pla-
čan dvomesečni dopust. Pred 
nekaj meseci je bil takšen film 
Počitnice za odrasle, zdaj pa 
smo po tej preprosti sindikalni 
formuli dobili še film Odrasli 
(podobnost naslovov je najbrž 
naključna ali pa zanimiv trend, 
kako od daleč prepoznati tovr-
stne filme).

Zatorej, če želite gledati 
Sandlerja, kako se spusti po 
toboganu, ali kako Kevin Ja-
mes smuča na vodi ali kako 
Chris Rock počne ... počne ... 
no, nekaj dopustniškega pač, 
je to film za vas, kajti česa več 
drugega v tem filmu ne boste 
videli. Če boste za to plačali, 
bodo fantje toliko bolj veseli, 
kajti denar potrebujejo. Konec 
koncev vsakdanja suha skorja 
kruha ni poceni, zlasti če je na 
njem obvezen kaviar. Pa najbrž 
bi še šli kam na dopust, kajne? 
Gotovo obljubljajo, da bodo 
o tem posneli film. Škoda, da 
lastnih dopustov ne moremo 
takole prodati v kina.

Matej Frece

Pošljite SMSPošljite SMS

TD  KODA  na  3030
TD  KODA  na  3030

Pogoji uporabe Balunga: Uporabniki  predplačniške telefonije – preverite stanje na vašem računu. Omogočite prejemanje wap povezav in GPRS/UMTS prenos podatkov. Poslani SMS je zaračunan po ceniku operaterja (Mobitel, Simobil, Debitel, Izi mobil), cena povratnega sms-a je 1,88 EUR. Z uporabo storitve se  
strinjate s splošnimi pogoji na www.smscity.net/balunga. Balunga je naročniška storitev in uporabnikom prinaša največ 5 sporočil na mesec z wap povezavo do galerije, iz katere si lahko naložijo 10 vsebin brez doplačila. Cena sporočila je 1,88 EUR (Mobitel, Simobil, Debitel, Izi mobil). V vse cene je vštet DDV. Od pogodbe, ki je 
shranjena na sedežu podjetja, je možno odstopiti kadarkoli. Odjava: TD STOP na 3030. Reklamacije: 02-46-14-595, reklamacije@smscity.net. Ponudnik: ThreeAnts d.o.o., Cesta k Tamu 12, 2000 Maribor.

Pošlji: TD IRON na 3030 Pošlji: TD PRINC na 3030 Pošlji: TD CELL na 3030

Uradna predstavitev pesmi 

in zabava z Xequtifz bo sicer 

septembra v enem izmed 

ljubljanskih klubov, ker pa 

je pesem poletna, jo na po-

slušanje pošiljajo kar takoj, 

pravijo.

»Xequtifz gremo sedaj v 

glavnem na morje, samska 

ekipa fantov bo ta vikend 

jadrala po Dalmaciji, lahko 

nas srečate morda na Hva-

ru, Hannah pa gre za nekaj 

tednov domov v Ameriko na 

obisk k sorodnikom. Konec 

avgusta se začnemo pripra-

vljati na delovno jesen, sep-

tembra imamo namreč potr-

jenih več nastopov na raznih, 

predvsem privatnih zabavah. 

24. septembra pa bo v Spu-

tniku uradna predstavitev 

novega singla in disco veseli-

ca pozno v noč. Načrtujemo 

pa še snemanje videospota, 

tako da dela res ne bo manj-

kalo, ampak v tem uživamo. 

Tudi na snamem snemanju 

pesmi v Trzinu je bilo vedno 

zabavno in ves čas pravza-

prav velika gneča, ker je so-

delovalo toliko glasbenikov. 

Z izdelkom smo pa tudi sicer 

zelo zadovoljni,« so povedali 

člani zasedbe.

MZ

znana slovenska glasbenika. 

Za miks in mastering je po-

skrbel Iztok Turk, snemali pa 

so v studiu ABox v Trzinu na 

čelu s tonskim mojstrom Ma-

tejem Grginičem.
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(PRIMOR.)AMERIŠKA 

IGRALKA 
(ESTELLZ) POD, TLA

KRAJ PRI 
DOMŽALAH

ŠPIRITNI OCET

MARTINA IPŠA

NAŠ 
NOGOMETAŠ 

ČEH

RANI LES BARIJ

DOLINA POD 
JALOVCEM MLADA GOS

KRAŠKI 
IGLAVEC

LOVSKI PES RAKUNJI PES DEDNA 
ZASNOVA

MOČVIRNAT 
SVET

ANTIČNO 
RAČUNALO

ZLOČINEC 
(FRITZ)

ALENKA 
MAVEC

LUKA V ITALIJI VERSKA 
PESEM REKA SKOZI 

MESTO 
SIOFOK

BIATLONKA 
BERGER

HOKEJIST 
ZUPANČIČ

PRIPADNIK 
AMBOV TAJSKA REKA

ANSAMBEL IZ 
DESTRNIKA

NEREDNOST
NATRIJ

OLGA AVBELJ

PREDPRAŽNIK 
(KNJIŽNO)

DOLGOČASEN 
ČLOVEK

PREBIVALEC 
RIADA

RIBIČ S 
SAKOM

IZ BESEDE 
SRAKA

PRIPADNIK 
BASKOV GROFICA
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Horoskop
OVEN
Označevalo vas bo ognjeno srce. 
Jasno bo, da boste zastavljenim 
nalogam in obveznostim kos. 

Dobro se boste počutili v družbi in med prijatelji. 
Odgovorno bo na delavnem mestu. Na vašo žalost 
boste dogodke opazovali z drugega zornega kota. 
Ljubezen bo pesem o sreči.

BIK
Romantična energija vam bo v 
pomoč. S svojim znanjem boste 
radi pomagali drugim. Jasno je, 

da se vam bodo vrata o sreči odprla na stežaj. 
Odkrito se bo potrebno pogovoriti o dvomih. Srčne 
težave bosta s partnerjem uspešno rešila in tako 
bo barka ljubezni mirno plula.

DVOJČKA
Pomembno bo, da boste o svojih 
odločitvah temeljito premislili. 
Bolje bo, da se v tem tednu 

odpravite na dopust in da se predajate užitkom. 
Ljubezen bo prinesla čarobnost in skladnost. Na 
življenje boste znali pogledati s svetle plati in tako 
se vam bodo vrata sreče odprla na stežaj.

RAK
Na pravilen način boste znali 
reči bobu bob. Življenje vam bo 
ponudilo mnogo možnosti za ra-

zvoj. Kocke usode se bodo obrnile tako, da boste 
našli moč in energijo. Narava bo vaša učiteljica. 
Zvezdni namig tedna se bo lesketal v tem, da bo-
ste morali prisluhniti glasu svojega srca.

LEV
Pred vami bo ugoden teden tako 
za komunikacijo kot druga inte-
lektualne stvari. Sprejeli boste 

celo paleto pomembnih odločitev. Pogovori bodo 
ključ, ki bo odpiral vsa vrata. V ljubezni boste ne-
koliko nemirni in nujno bo, da boste sprejeli zlato 
sredino. Sledi pogovor ob romantični večerji.

DEVICA
Sestavljali boste svojo sesta-
vljanko usode. Zanimivo in 
poučno bo na delovnem mestu. 

Označevala vas bosta jeklena volja in pogum. Po-
paziti bo potrebno, da ne bi spregledali smeroka-
zov. Ljubezen bo v tem tednu prinesla celo paleto 
pomembnih in ugodnih rešitev.

TEHTNICA
Življenje bo samo po sebi obar-
vano v čarobne barve. Ljubezen 
bo pomembna in prinaša uspe-

he. Toda pred tem se boste morali naučiti ločevati 
slabo od dobrega. Pretirana hitrost ali pretirana 
pasivnost bosta neugodni skrajnosti. Pozitivne 
učinke in priložnosti bo imela zlata sredina.

ŠKORPIJON
Poti usode se bodo zavrtele 
tako, da boste od vsega imeli ko-
risti. Obremenjeni boste z denar-

jem. Kljub vsemu se obetajo ugodnosti na vseh 
področjih. Pogovori bodo prinesli nove dimenzije. 
Blizu vam bo raziskovanje sveta duhovnosti in čas 
ugodnih priložnosti je vedno bližje.

STRELEC
V ljubezni boste morali narediti 
prerez. Optimistično gledanje 
na okolico vam bo v korist in 

pomoč. Pomembno bo, da si boste svoje občutke 
zapisovali. Seveda bo to tudi obdobje, ko boste 
tako ali drugače iskali bližnjice. Seme resnice 
boste z veseljem sejali med ljudi.

KOZOROG
Po zvezdnih namigih bodo v 
vaše življenje prihajali ljudje, 
ki vas osrečijo. Odgovorno se 

boste lotili svojih nalog. Štela bo premišljenost 
in modrost. Zdravje: v veliki meri se bo potrebno 
izogibati stresu. Koristne učinke bo imela narava 
in pogovorite se o notranjih dvomih.

VODNAR
Blizu vam bodo odstopanja. Po 
razpotju življenja boste odšli na 
hiter in drzen način. S svojo ma-

gnetično privlačnostjo boste v pozitivnem smislu 
usmerjali ljudi. Po drugi strani bo to za vas teden, 
v katerem bo potrebno narediti osebno bilanco. Ni 
vse zlato, kar se sveti.

RIBI
Okopali se boste v vodah brez-
pogojne ljubezni. Mnogi ljudje 
bodo na dopustu. Vam pa zvez-

de obljubljalo uspehe na delovnem mestu. Čas 
boste izkoristili na ploden in intenziven način. 
Pomembno bo, da boste znali reči bobu bob. Oča-
rala vas bo oseba nasprotnega spola.

Zvezdni pozdrav! Tadej Šink, horarni astrolog

Ugankarski slovarček: AMB = pripadnik afiškega ljudstva Ambov; ČERNELČ = slovenska pediatrinja (Draga, 1921-2002); ENOK = rakunji pes; IALOMITA = pritok Donave v Romuniji; NAN = tajska reka; SIO 
= reka skozi madžarsko mesto Siofok; SIORPAES = italijanska alpska smučarka (Wandy, 1985-); SZABADOS = madžarski skladatelj (Bela, 1867-1936); TODT = nemški vojni zločinec (Fritz, 1891-1942).

Rešitev te križanke: vodoravno: korar, Ostia, Mlino, piča, Gračišče, Siorpaes, med, obela, Zaboršt, špiritni kis, Aleš, pomladni les, Ba, bor, terier, enok, gen, AM, Bari, psalm, Tora, Dinamika, občasnost, 
otirač, mona, Raidčan, sakar, Bask, kontesa.

SOBOTA, 24. julij:
5.00 Uvod. 5.30 NOVICE (še ob 

6.30, 7.30, 8.30, 10.30, 11.30, 
13.30, 14.30, 15.30 in 19.00). 
5.45 Na današnji dan. 6.00 Obve-
stila (še 7.00, 9.00, 11.00, 13.00, 
15.00, 17.00, 18.00 in 19.05). 
6.15. Kmetijski nasvet. 6.45 HO-
ROSKOP. 7.45 ROJSTNI DNEVI, 
8.45 ŠPORTNI NAPOVEDNIK, 9.00 
Za male in velike. 10.15 Mali oglasi 
(še 10.45, 17.15 in 17.45).  11.15 
Kuharski nasveti (ponovitev). 13.10 
Šport 13.45 Po študentsko (Natali-
ja Gajšek). 17.30 POROČILA. 20.00 
SOBOTNI BUM: ŠPORT in GLASBA 
(Janko Bezjak), vmes ob 21.15 Mo-
dne čvekarije in ob 22.00 Po štu-
dentsko (ponovitev). 24.00 SKUPNI 
NOČNI PROGRAM. (Radio Sloven-
ske gorice).

NEDELJA, 25. julij:
5.00 Uvod. 5.30 NOVICE (še ob 

6.30, 7.30, 8.30, 11.30, 15.30 in 
19.00). 5.45 Na današnji dan. 6.00 
OBVESTILA (še 7.00, 9.00, 11.00, 
15.40 in 19.05). 6.45 HOROSKOP. 
7.00 Med ljudskimi godci in pevci 
(Marjan Nahberger). 8.00 NEDELJ-
SKI KLEPET S POSLUŠALCI, 8.40 
MISLI IZ BIBLIJE. 9.10 Mali oglasi 
(še 9.50). 9.40 Kuharski nasveti 
10.00 Vrtičkarije (ponovitev). 11.50 
Kmetijska oddaja. 12.00 Opoldan 
na Radiu Ptuj: Te domače viže (Na-
talija Škrlec), Svetloba duha. 13.00 
ČESTITKE POSLUŠALCEV. 18.00 
Rajžamo iz kraja v kraj (ponovitev) 
19.10 Lestvica Naj 11 (Janko Bez-
jak). 20.00 do 24.00 GLASBENE 
ŽELJE,  24.00 SKUPNI NOČNI PRO-
GRAM. (Radio Slovenske gorice).

PONEDELJEK, 26. julij:
5.00 ŠTAJERSKA BUDILKA, 5.30 

NOVICE (še ob 6.30, 7.30, 8.30, 
10.30, 11.30, 13.30, 14.30, 15.30, 
19.00 in 22.00). 6.20 Na današnji 
dan. 6.45 HOROSKOP. 9.00 Odme-
vi iz športa Janko Bezjak). 10.00 
Obvestila (še 11.00, 13.00, 15.00, 
17.00, 18.00 in 19.05). 10.15 Mali 
oglasi (še 10.45, 17.15 in 17.45). 
11.50 . Minute kulture. 12.00 SRE-
DI DNEVA. 13.10 Šport. 14.40 PO-
VEJTE SVOJE MNENJE 16.30 Mala 
štajerska kronika. 17.30 POROČILA. 
18.00 Kultura (Majda Fridl). 19.30 
Med ljudskimi pevci in godci (Mar-
jan Nahberger, ponovitev). 20.00 
VEČERNI PROGRAM: Kviz Piramdida  
Country glasba po izboru glasbene-
ga redaktorja 22.10 Glasba za lah-
ko noč. 24.00 SKUPNI NOČNI PRO-
GRAM. (Radio Triglav Jesenice).
TOREK, 27. julij:

5.00 ŠTAJERSKA BUDILKA, do 
9.00. 5.30 NOVICE (še ob 6.30, 
7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 
13.30, 14.30, 15.30, 19.00 in 

22.00). 6.20 Na današnji dan. 6.45 
Kakšen dan se nam obeta. 8.00 
Varnost na Ptuju.  10.00 Obvestila 
(še 11.00, 13.00, 15.00, 17.00, 
18.00 in 19.05). 10.10 Mali oglasi 
(še 10.45, 17.15 in 17.45). 11.00 
ZDRAVNIŠKI NASVETI (Marija Slo-
dnjak). 11.50 Minute kulture. 12.00 
SREDI DNEVA. 13.10 Šport. 13.45 
Danes v Podravju. 14.40 Povejte 
svoje mnenje. 15.00 MED POHOR-
JEM IN HALOZAMI (Nataša Pogorevc 
Tarkuš). 17.30 POROČILA. 18.00 
V ŽIVO:  20.00 Oddaja o slovenski 
zabavni glasbi (z Elo). 22.10 Glasba 
za lahko noč. 24.00 Skupni nočni 
program (Radio Triglav Jesenice).
SREDA, 28. julij:

5.00 ŠTAJERSKA BUDILKA, do 
9.00. 5.30 NOVICE (še ob 6.30, 
7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 
13.30, 14.30, 15.30, 19.00 in 
22.00). 6.20 Na današnji dan. 
6.45 Horoskop. 8.00 Varnost na 
Ptuju. 09.00 Pomagajmo si. 10.00 
Obvestila (še 11.00, 13.00, 15.00, 
17.00, 18.00 in 19.05). 10.15 Mali 

oglasi (še 10.45, 17.15 in 17.45). 
11.50 Minute kulture. 12.00. Slo-
venija in Evropska unija (Anemari 
Kekec). 13.10 Šport. 13.45 Danes 
v Podravju. 14.40 Povejte svoje 
mnenje.15.00 Ura novic iz Sloven-
skih goric (Polona Ambrožič). 17.30 
POROČILA. 18.00 Vrtičkarije (z 
Mišo Pušenjak in Karolino Putarek). 
19.10 Popularnih 11 (Janko Bezjak). 
20.00 ABCD (Davorin Jukič). 22.10 
Glasba za lahko noč. 24.00 SKUPNI 
NOČNI PROGRAM. (Murski val).
ČETRTEK, 29. julij:

5.00 ŠTAJERSKA BUDILKA, do 
9.00. 5.30 NOVICE (še ob 6.30, 
7.30, 8.30, 10.30, 11.30, 13.30, 
14.30, 15.30 in 19.00). 6.20 Na 
današnji dan. 6.45 Horoskop. 8.00 
Varnost na Ptuju. 10.00 Obvestila 
(še 11.00, 13.00, 15.00, 17.00, 
18.00 in 19.05). 10.15 Mali oglasi 
(še ob 10.45, 17.15 in 17.45). 11.00 
Modne čvekarije (Barbara Cenčič 
Krajnc). 11.50 Minute kulture. 
12.00 Sredi dneva. 12.50 Nasveti 
za duševno zdravje (mag. Bojan 
Šinko). 13.10 ŠPORT. 13.45 Danes 
v Podravju. 14.40 Povejte svoje 
mnenje. 15.00 Z ormoškega konca 
(Natalija Škrlec).17.30 POROČILA. 
19.30 Te domače viže (ponovitev). 
20.00 ORFEJČEK. 24.00 SKUPNI 
NOČNI PROGRAM. (Murski val).
PETEK, 30. julij:

5.00 ŠTAJERSKA BUDILKA, do 
9.00. 5.30 NOVICE (še ob 6.30, 
7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 
13.30, 14.30, 15.30 in 19.00). 
6.20 Na današnji dan. 6.45 Horo-
skop. 8.00 Varnost na Ptuju. 9.15 
Kmetijski nasvet. 9.40 Astročvek (s 
Tadejem Šinkom). 10.00 Obvestila 
(še 11.00, 13.00, 15.00, 17.00, 
18.00 in 19.05). 10.15 Mali oglasi 
(še ob 10.45, 17.15 in 17.45). 11.50 
Minute kulture. 12.00 Sredi dneva: 
Napovednik prireditev (Majda Fridl 
in dopisniki). 13.10 Šport. 13.45 
Danes v Podravju. 14.40 Povejte 
svoje mnenje. 17.30 POROČILA. 
18.00 Rajžamo iz kraja v kraj. 19.10 
RITMO MUZIKA (Dj Dean). 20.00 Z 
glasbo do srca (Marjan Nahberger). 
24.00 SKUPNI NOČNI PROGRAM. 
(Radio Kranj).

Astročvek s Tadejem Šinkom. 

Vsak petek ob 9.40. 



lepo urejenega ribnika, v tem 

kotičku Haloz pa vsekakor ni 

pametno spregledati haloške 

vinsko-turistične ceste, ki vodi 

do marsikaterega uspešnega 

vinarja.

Številne značilnosti vabijo 

tudi na leskovški konec obči-

ne. Na ogled vabi cerkev sv. 

Andreja v Zgornjem Leskovcu 

in romarski cerkvi sv. Avgušti-

na in sv. Magdalene. Številne 

so tudi kapele po haloških gri-

čih in dolinah, zidanice, vinske 

kleti in ostale postojanke, ki 

obiskovalce vabijo prav tako 

kot etnografski muzej v Veliki 

Varnici.

V Trdobojcih je od nedavne-

ga postavljen nov apartmajski 

kompleks, ki je že dodobra 

zaživel. Urejene kolesarske 

poti po Halozah in etnološko 

naravoslovna učna pot Veli-

ka Varnica pa v turistu vzbuja 

avanturistično žilico.

Nekje na sredi poti iz Le-

skovca nazaj v Videm se na 

prehodu iz vinorodnega gri-

čevja zvrstijo tri vasi, vredne 

ogleda. To so Soviče, Vareja in 

Dravci, ki presenetijo z marsi-

katero zanimivostjo. Ustavite 

se lahko na turistični kmetiji 

Korpičevih, kjer imajo manjši 

muzej. Številni gobarji, kole-

sarji in sprehajalci pričajo o 

lepi naravi in možnih načinih 

sprostitve. Drava in Dravinja 

v svojo bližino vabita spretne 

ribiče, za najaktivnejše pa je 

poskrbljeno v rekreacijskem 

centru Vrček. 

Po napornih pohodih in 

sprehodih po bogatih narav-

nih in kulturnih znamenito-

stih večina turistov povpraša 

po najbližjem možnem pre-

nočišču. In kje lahko v občini 

Videm turist najde udobno 

zavetje, kjer se lahko spočije in 

nabere novih moči za nadalj-

njo raziskovanje pokrajine?

Turist lahko izbira med poči-

tniško hišo Tement v Dravinj-

skem Vrhu, kmetijo Korpič v 

Dravcih, prenoči lahko tudi v 

rekreacijskem centru Dravinja 

v Dravinjskem Vrhu ali v gosti-

šču pri Treh lipah v Vidmu. Cel 

avtobus gostov sprejme tudi 

Gostišče Majolka v Jurovcih, 

ki obiskovalce preseneti tudi z 

odlično kulinariko.

Kako poznajo svoj 
kraj domačini

Nekaj občanov je odgovori-
lo na vprašanje, kaj bi pokazali 
turistu v občini Videm in kje 
bi mu ponudili možnost pre-
nočišča.

Tinka, Velika Varnica: Tin-
ka bi turistu razkazala okolico, 
bližnje hribe in vinograde. Po-
peljala bi ga v etnografski mu-
zej Velika Varnica in do cerkve 
sv. Avguština. Ob vprašanju, 
kje bi turist lahko prenočil, 
je najprej pomislila na popo-
tnike, ki so se pred kratkim 
utaborili kar pri etnografskem 
muzeju v Veliki Varnici.

Marinka, Vareja: Marinka 
bi turistu najprej razkazala 
samo središče občine, torej 
Videm s šolo in cerkvijo sv. 
Vida. Nato bi mu razkazala še 
Janževo cerkev in ga kasneje 
popeljala po haloških poteh 
do cerkve sv. Avguština. Na 
koncu pa bi ga povabila še na 
ogled turistične kmetije Emer-
šič. Prenočišče bi obiskovalcu 
ponudila v gostišču Majolka 
ali Pri treh lipah.

Jakob, Trnovec: Jakob se 
je ob vprašanju, kaj bi pokazal 
turistu, najprej spomnil spo-
menikov padlim borcem NOB 
v Doleni in cerkve, posvečene 
sv. Družini, na Selih. Obisko-
valca pa bi popeljal tudi do 
hrasta v neposredni bližini 
svojega doma, ki šteje že nekaj 
več kot 250 let. Na vprašanje, 
kje bi lahko turist prenočil, pa 
ni našel odgovora.

Silvo, Tržec: Silvo se je po 
zastavljenem vprašanju naj-
prej spomnil na Etnografski 
muzej Tržec. Po ogledu muze-
ja bi turista popeljal po vinski 
poti skozi Haloze in se skupaj 
z njim ustavil v kakšni vinski 
kleti, poklepetal s prijaznimi 
domačini, nato pa se z obisko-
valcem podal še na ogled neka-
terih cerkva. Ustavila bi se pri 
sv. Avguštinu, Janževi cerkvi 
in cerkvi sv. Vida. Prenočišče 
pa bi gostu ponudil v gostišču 
Majolka ali Pri treh lipah.

Ko se turist pouči o vseh 
znamenitostih, ki si jih lahko 
ogleda videmski občini, in se 
vedoželjno odpravi na pot, pa 
lahko kljub pestri ponudbi 
doživi neprijetno izkušnjo. Z 

vsemi napisi, ki vabijo v naj-

različnejše muzeje in cerkve, 

ga povsod namesto dobrodo-

šlice pričakajo zaprta vrata. 

Prav to je največji problem 

današnjega vaškega turizma, 

ki zaradi manjše prepoznav-

nosti in redkih obiskovalcev 

stagnira ali celo zamira. Obči-

na in krajevne skupnosti na ta 

problem odgovarjajo z napisi 

telefonskih številk, kamor naj 

pokličejo obiskovalci, ki že-

lijo vstopiti v muzej, a hkrati 

pozabljajo na tujce in s tem 

na večjezične napise. Nekaj 

več obiskovalcev na ta način 

res pridobijo, vendar ostaja še 

vedno večje število tistih, ki si 

stavbo pogledajo od zunaj in 

pot raje nadaljujejo.

Občina Videm stavi svoje 

moči na turizem, saj gre za 

gospodarsko dejavnost, ki pri-

naša veliko možnosti za pre-

poznavnost in razvoj. Narava 

in zgodovina tu nudita veliko 

še neizkoriščenih potencialov, 

zato ostaja vse na vložku ljudi, 

številu obiskovalcev in spletu 

okoliščin, v prvi vrsti pa je za 

uspeh potreben čas in dobra 

volja ljudi.
Vida Božičko

V Vidmu, samem centru 
občine, si lahko turist najprej 
ogled spomenik žrtvam vojn 
in seveda cerkev sv. Vida iz 13. 
stoletja, za katero skrbijo re-
dovniki minoriti. Na bližnjem 
griču, na drugi strani Dravinje, 
stoji še ena cerkev, posvečena 
sv. Janezu Krstniku, znana pod 
imenom Janževa cerkev. Posta-
vili so jo gospodje Ptujski in 
še danes velja za eno najlepših 
cerkva na Slovenskem. Kdor 
si jo pogleda odznotraj, opazi 
preplet romanskih in gotskih 
arhitekturnih značilnosti, ki 
obiskovalca prevzamejo.

Če se pot nadaljuje po Dra-
vinjskem Vrhu na višje ležeče 
vinorodne griče, mu vsekakor 
ne uide srečanje z gostoljubni-
mi Haložani in urejenim oko-
ljem z zidanicami. Naporno 
pot lahko popestri z okrepči-
tvijo v Vinotoču Maroh, obišče 
Rekreacijski center Dravinja 
ali pa se že iz Vidma odpravi na 
sprehod po naravoslovni učni 
poti Šturmovci. V krajinskem 
parku se lahko spozna z red-
kimi rastlinskimi in živalskimi 
vrstami. Obilo rekreacijskih in 
kulturnih užitkov ponuja tudi 
Srakačeva pot, ki popotnika 
popelje v Pobrežje, da si ogle-
da rojstno vas častnega občana, 

pesnika Franceta Forstneriča, 
pa seveda tamkajšnjo razstavo 
noš v vaškem domu, občuduje 
pa tudi številne ribnike ob po-
breški Studenčnici.

Na drugi strani občine je za-
nimiv ogled stare vodne žage 
v Popovcih, mini elektrarne v 
Tržcu in obisk etnografskega 
muzeja Tržec - Djočanove kme-
tije, kjer domačini z veseljem 
vsakogar povabijo na splav po 
Dravinji.

Še ena ravninska in pretežno 
obcestna vas je Lancova vas. 
Obiskovalca prevzame s svojo 
danes tako živo folklorno in 
pustno dejavnostjo, ogledom 
vaške kapele, brvjo čez Polska-

vo in obiskom kakšne urejene 
domačije, kjer še živi kmetijska 
dejavnost.

Pot proti Selom se nadalju-
je mimo kužnega znamenja. 
Ponos kraja je cerkev sv. Dru-
žine, ki je julija 2004 praznova-
la 100-letnico. Vaščani se radi 
pohvalijo tudi s staro in še de-
lujočo vaško gostilno Svenšek. 
Ker je povezanost med Selani 
velika, turista pritegne bogato 
družabno življenje, za katero 
poskrbijo društva in aktivni 
domačini.

Enako kot v Lancovi vasi 
in na Selih je folklorna dejav-
nost izredno razvita v Doleni. 
Zgornja Pristava vabi v objem 

Zanimivosti

Ptuj � Pogovor z dijakinjo generacije 2010

Glasbenica, ki ljubi matematiko
V sredo, ob razglasitvi rezultatov mature, je ravnateljica Gimnazije Ptuj Melani 
Centrih razglasila tudi dve dijakinji generacije 2010. Ena izmed njiju je Jana Vi-
drih, ki je poleg tega naziva postala tudi zlata maturantka. V pogovoru z njo smo 
izvedeli, kdo je pravzaprav Jana Vidrih.

Foto: Vida Božičko

Etnografski muzej v Tržcu – Djočanova kmetija
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Ptujčanka Jana sebe opiše 
kot preprosto, delavno, z veli-
ko ambicijami in malo prostega 
časa. Tega namreč največ pora-
bi za glasbo, saj je glasbenica in 
pol. Igra harfo, ki jo navdušu-
je, hkrati pa je članica pihalne 
godbe Dornava, kjer igra flav-
to. Harfo vadi tri ure dnevno. 
Glasba pa ni edina njena aktiv-

nost, pove Jana. Igra tudi šah 
in pravi, da je izven šole celo 
aktivnejša kot v šoli.

Pretekla gimnazijska leta so 
se ji zdela kot zelo pestra in za-
nimiva, vendar so sedaj na kon-
cu že vsi komaj čakali, da bo ko-
nec in da se pogumno podajo 
na nove življenjske poti. Dejala 
je, da so bili profesorji tisti, ki 

so jim pomagali in jih usmer-
jali, mnogi so pustili poseben 
pečat. Tako je poseben vtis na 
Jano naredila profesorica ma-
tematike in matematika sama, 
saj jo v jeseni namerava študi-
rati v Ljubljani.

Jana je na maturi kot izbirna 
predmeta izbrala fiziko in ke-
mijo, na odločitev za to dvoje 
pa je vplivalo dejstvo, da je 
naravoslovni tip človeka. Kot 
pravi, so se v šoli zelo inten-
zivno pripravljali na maturo že 
zadnji dve leti, sicer pa sama 
pripravam ni posvetila veliko 
časa, ker ji obšolske obveznosti 
in dejavnosti vzamejo veliko 
časa, vendar jo tudi napolnijo z 
energijo. Najbolj intenzivno se 
je Jana pripravljala na fiziko, a 
je pravzaprav le ponovila neka-
tere snovi, ki ji niso bile čisto 
jasne, to pa je tudi vse. Nobe-
nega predmeta na maturi je ni 
bilo posebej strah, prepričana 
je bila, da bo najslabše rešila 
angleščino, vendar se je na kon-
cu izkazalo, da je tudi to rešila 
več kot odlično. Najlažja je bila 
zanjo, seveda, matematika, ki jo 
bo na njeno željo spremljala še 

vse življenje.
Patricija Babosek

Foto: PB

Jana Vidrih, dijakinja generacije 2010 in zlata maturantka, je zelo 
aktivna glasbenica in bodoča matematičarka.

Videm � Turistični potep po občini

Občina, ki ima marsikaj pokazati …
V občini Videm se na ravnici Dravskega polja in v objemu vinorodnih Haloz razprostirajo številne naravne in kulturne zna-
menitosti. Te dajo posameznim krajem in občini kot celoti poseben pečat in so glavni potencial za nadaljnji turistični razvoj. 
Turizem je namreč gospodarska panoga, od katere si občina v bodoče veliko obeta. Lepote narave, kulturne znamenitosti, 
etnološka in etnografska dediščina ponujajo neomejeno število možnosti za razvoj.

Foto: Vida Božičko

Tinka

Foto: Vida Božičko

Marinka

Foto: Vida Božičko

Jakob

Foto: Vida Božičko

Silvo

Foto: Vida Božičko

Etnografski muzej v Veliki Varnici
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Pojasnilo
V sestavku Aktivne gorišniške 
upokojenke, objavljenem v to-
rek, 20. junija, se ime novega 
predsednika Društva upokojen-
cev Gorišnica pravilno glasi Vili 
Horvat. Za neljubo napako se 
opravičujemo.

SM

Foto: TV

Slikovito atrijsko dvorišče dominikanskega samostana z odlično 
akustiko nudi pravo okolje za letni kino, v katerem si bo mogoče 
brez vstopnine ogledati sedem filmov, nagrajenih s številnimi na-
gradami.

Foto: Vida Božičko

Nič kaj privlačna zunanjost zunaj zidu skriva spečo lepotico …

Foto: Vida Božičko

Razen novih žlebov se ni na gradu zgodilo nič …

Foto: Vida Božičko

Prostori gradu kar čakajo, da jih napolnijo z neko vsebino …

www.tednik.si

Usoda mestnih kinodvoran 
po svetu je z nastajanjem veli-
kih kompleksov in preseljeva-
njem vrveža iz mestnih jeder 
v nakupovalne centre na ob-
robjih postala negotova. Drug 
udarec je bil razmah piratstva, 
ki omogoča impulzivno, pre-
prosto in brezplačno pretaka-
nje filmov s spleta, ter vse večja 
opremljenost gospodinjstev z 
napravami za hišni kino, ki vse 
boljšo kakovost zvoka in slike 
gledalcu ponujajo v udobju 
lastnega doma. Danes imajo 
možnosti za preživetje le tiste 
mestne kinodvorane, ki so se 
spremembam znale prilago-
diti in gledalcu ponuditi več. 
Takšna je tudi vizija Mestnega 
kina Ptuj, ki ga je z letom 2009 
od Mestne občine Ptuj, ki je nje-
gova lastnica, v upravljanje pre-
vzel Center interesnih dejavno-
sti Ptuj. Ta si je zadal cilj, da bo 
prek povezovanja v nastajajočo 
kino mrežo zrelemu občinstvu 
ponudil kakovosten program, 
mlade pa vzgajal v duhu film-
ske umetnosti. Mestni kino naj 
ne bi bil več predvsem prostor 
za grizljanje kokic ob nekritič-
nem konzumiranju najnovej-
ših hollywoodskih spektaklov, 
temveč naj bi postal kulturni 
center, ki bi sistematično pri-
kazoval izbrane mojstrovine 
sedme umetnosti, gledalce 
vzgajal in izobraževal ter se z 
organiziranjem spremljevalnih 

Ptuj � Odprti kino v dominikanskem samostanu

Kino pod zvezdami
Center interesnih dejavnosti Ptuj med 7. in 13. avgustom vabi v Kino brez 
stropa, kjer si bo mojstrovine sedme umetnosti mogoče ogledati na pro-
stem in brez vstopnin.

Ptuj � Usoda turniškega gradu

Speča Trnuljčica
Ogromno voznikov, ki vsakodnevno potuje po prometni cesti skozi Turni-
šče namesto vabljive okolice spremlja pogled na razpadajoče obzidje, 
obraščeno z visoko travo. Lokacija je prav zaradi prometa izvrstna za ra-
zvoj obcestnega turizma, vendar tja zaide le redko stopalo. Prav tako kot 
kupec ne kupi izdelka z neprivlačno embalažo, tudi neurejena okolica ne 
privablja obiskovalca.

dogodkov povezoval s širšim 
kulturnim okoljem.

Eden izmed teh bo to poletje 
Kino brez stropa, ki se bo 
odvijal med 7. in 13. avgustom 
na dvorišču dominikanskega 
samostana. Slikovito atrijsko 
dvorišče z odlično akustiko 
nudi odlično okolje za letni 
kino, v katerem si bo mogoče 
brez vstopnine ogledati sedem 
filmov, nagrajenih s številnimi 
nagradami. Sestavo programa 
sta poleg odličnosti narekovali 
tudi geografska in žanrska ra-
znolikost. Kino brez stropa bo 
tako odprla z berlinskim zlatim 
medvedom nagrajena poetična 
perujska drama Mleko bridko-
sti, užitki pa se bodo nadaljeva-

li s filmi Povračilo, Persepolis, 
Človek na žici, Taksidermijo, 
Akvarij in Muhasti oblak. Vsem 
je skupno to, da jih po ogledu 
ni mogoče pozabiti.

Ob glavne programu so or-
ganizatorji pripravili še zgo-
dnjevečerne projekcije v kinu, 
kjer bodo prikazali pet sloven-
skih in mladinskih klasik. Kot 
nadomestna lokacija za večer-
ne projekcije bo v primeru sla-
bega vremena služila dvorana 
mestnega kina.

Vabljeni torej na poletna 
filmska druženja v okolje, ki 
združuje zgodovinske danosti 
mesta z najmlajšo izmed sed-
mih umetnosti.

Patricija Babosek

Za nič kaj urejenimi zidovi 

pa se skriva presenetljivo lepo 

urejen park, za katerega skrbi 

Kmetijska šola Ptuj. Na drugi 

strani pa obiskovalca zmrazi ob 

pogledu na razpadajoč turniški 

grad, ki bi po mnenju mnogih 

moral zaživeti prav zdaj. Država 

je namreč po denacionalizacij-

skih postopkih prevzela lastni-

štvo nad njim. Od takrat se na 

gradu ni spremenilo nič, kar 

priča o mačehovskem odnosu 

države do kulturnega spome-

nika, ki je potreben temeljite 

prenove ali vsaj osnovnega 

vzdrževanja, ki bi ga ubranilo 

pred propadom. Dokler je dvo-

rec pripadal občini, je v prosto-

rih gradu še nekaj časa delovala 

poljedelsko-živinorejska šola. 

Prostori so bili takrat urejeni in 
predvsem funkcionalni, zato si 
mnogi prebivalci občine Ptuj 
prizadevajo za vnovično selitev 
šole v ta objekt. Ustrezala bi jim 
tudi neposredna bližina kmetij-
skih površin, katerih lastnik je 
prav Biotehniška šola Ptuj. Vi-
zije mnogih občanov pa so šle 
celo tako daleč, da bi šola lahko 
okolje spremenila v arboretum, 
ki bi bil namenjen tudi obisko-
valcem.

Grad z okolico je nedvomno 
primeren tudi s svojimi prosto-
ri, v katerih bi se lahko odvijale 
številne prireditve in razstave. 
Prostora je dovolj na primer 
za kavarno s teraso, prijetno in 
mirno okolje za obzidjem pa 
nudi sproščujoče sprehode po 
parku.

Žoganje med občino in dr-
žavo najslikoviteje doživlja 
družina, ki se je pred desetimi 
leti naselila v zadnji del gradu 
in si tam uredila stanovanje. 
Kompromis so sklenili s takra-
tno lastnico – Mestno občino 
Ptuj: družina je prevzela hišni-
ška opravila dvorca, občina pa 
stroške njihovega bivanja. Obo-
jestransko sodelovanje je uspe-
šno funkcioniralo do pred šti-
rih let, ko je grad zašel v držav-
ne roke. Družina je sicer ostala 
v stanovanju, a stroške svojega 
bivanja, razen najemnine, sedaj 
krije sama. Stanovalci pravijo, 
da se v desetih letih razen me-
njave žlebov na stavbi ni nič 
adaptiralo. Vse, kar se v okolici 
gradu dogaja, delajo le njihove 
roke in roke Biotehniške (kme-
tijske) šole.

Trnuljčica tako spi že vsaj de-
set let. Znake življenja pokaže, 
ko družina pokosi okolico ali 
počisti njene prostore, ona pa 
med tem tiho čaka, da jo kdo 
prebudi iz večnega spanca.

V. B.
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STORITVE

SERVIS TV-aparatov ter druge ele-
ktronike. Servis pralnih in sušilnih 
strojev. Storitve na domu. RTV-ser-
vis Elektromehanika Ljubo Jurič, s. 
p., Borovci 56 b. Tel. 755 49 61, 
GSM 041 631 571.

IZVAJAMO vsa gradbena dela: no-
vogradnje, adaptacije, ometi, og-
raje, polaganje tlakovcev, izdelava 
škarp ter manjši izkopi, ugodno. 
Priporočamo se. Zidarstvo Hami, 
Milan Hameršak, s. p., Jiršovci 7 a, 
Destrnik, telefon 051 415 490.

PVC-OKNA IN VRATA ter izvedba 
predelnih sten, spuščenih stropov 
in izdelava mansardnih stanovanj 
– ugodno. Sandi Cvetko, s. p., 
Lešnica 52, Ormož, GSM 041 250 
933.

PREMOG ZELO ugodno z dostavo. 
Vladimir Pernek, s. p., Sedlašek 91, 
2286 Podlehnik, tel. 041 279 187.

Mali oglasi

FASADE – IZOLACIJSKE iz stiro-
pora – volne. V prednaročilu 
popusti. Barvanje fasad, 
zaključni ometi, vsa notranja 
slikopleskarska dela. Jože Vo-
glar, s. p., Zabovci 98, tel. 041 
226 204.

AKCIJA! Okna – vrata – garažna 
vrata – senčila, fasade – gips 
sistemi. Novo – notranja vrata. 
Montaže Polanič, d. o. o.,Sp. 
Hajdina 7 (Felnar center). Inf: 
051 398 877, 031 521 446, 
polanicd@volja.net.

UGODNO: nerjaveče inox og-
raje – elementi, dimniki, okovja 
za kabine, cevi, pločevina, pro-
fi li, vijaki. Ramainoks, d. o. o., 
Kidričevo, Kopališka 3, 02 780 
99 26, www.ramainox.si.

IMAŠ popravnega iz nemščine, 
angleščine ali italijanščine? Nu-
dimo kakovostne inštrukcije po 
ugodnih cenah. Prevajanje ST, 
Sandra Travnikar, s. p., prevo-
di, lekture, inštrukcije. Tel. 041 
366 414, mail: prevajanje.st@
gmail.com

NOVO NA PTUJU! Trajno od-
stranjevanje dlak, pigmentnih in 
žilnih nepravilnosti z elos tehno-
logijo. MILUMED, d. o. o. Tel. 02 
745 01 43 www.milumed.si

KNAUF stene in stropi, napušči ... 
ter izposoja gradbenih delovnih 
odrov. Branko Černesl, s. p., 
KPK, Muretinci 65 a, Gorišnica. 
Tel. 041 457 037.

VARČNA okna in vrata iz smrek-
ovega in macesnovega lesa. 
Jani Serdinšek, s. p., Jablane 
42, Cirkovce. Tel. 031 748 744.

HERCOG – krovstvo, trgovina 
in storitve, d. o. o, Hermano-
va ul. 3, Ptuj, faks 02 787 88 
31, 031 500 598 ali 040 460 
886. Prodaja gradbenega le-
sa, pokrivanje vseh vrst streh, 
žlebovi in kleparski izdelki, pro-
daja strešnih in stenskih panelov 
z izolacijo od 11,90 € dalje.

RAČUNOVODSTVO za s. p. in 
d. o. o., obisk na domu. Ra-
čunovodstvo Tušek, d. o. o., 
Medribnik 27, 2282 Cirkulane, 
GSM: 031 811 297, tel. 0599 
20 600.

KMETIJSTVO

PRODAM bukova drva z dostavo. 
Tel. 031 532 785.

PRODAM odojke: Stojnci. Tel. 766 
90 01.

UGODNO prodam les za ostrešje, 
deske, late, ladijski opaž ter bruna, 
tudi možnost dostave. Tel. 041 642 
055 ali 051 325 033.

KUPIM traktor in kmetijsko meha-
nizacijo. Telefon 041 358 960.

PRODAM suha drva, cepljena na 
1 m, bukev in druge vrste lesa. Po 
želji drva razrežem in dostavim. Tel. 
041 375 282.

PRODAM bukova drva, razkalana, 
dolžine 1 meter, 33 cm, 25 cm, vse 
z dostavo. Tel. 051 667 170.

PRODAM bukova drva z dostavo, 
možnost razreza na 25 ali 33. Tel. 
041 723 957.

KUPIM suhe bučnice, pridem na 
dom, plačilo takoj. Tel. 051 667 
170.

NESNICE, RJAVE, grahaste, črne, 
pred nesnostjo. Vzreja nesnic Tiba-
ot, Babinci 49, Ljutomer, (02) 582-
14-01.

PRODAM bikce, črno-bele, stare od 
teden do 10 dni, 8 mesecev brejo 
telico, črno-belo, A-kontrole, in od-
jemalec koruzne silaže, izmet levo 
in desno, fi rma Strausman. Tel. 
041 785 236.

PRODAM dvoosno kiper prikolico 
Tehnostroj, 10 ton. Tel. 070 329 
671.

PRODAM dve telički za nadaljnjo 
rejo. Tel. 031 558 596.

PRODAM škropilnico na samokol-
nici z bencinskim motorjem in cev-
mi, rabljeno dve sezoni. Tel. 051 
260 506.

PRODAM kiper prikolico Tehno-
stroj, 4,5 tone, in tračni obračalnik 
SIP. Tel. 031 656 718.

PRODAM Gruber - podrahljač, 
znamke Knohe-rabeverk, delovna 
širini 3 m, tribrazdni obračalni plug 
Regent, obračalnik pajek, delovna 
širina 4,20 m, znamke Putinger, 
trosilec umetnega gnojila Amazo-
ne, 1200 kg. Tel. 031 251 967.

PRODAM 150 kg prašiče. Mikša, 
tel. 051 245 811.

NEPREMIČNINE

NA PTUJSKI GORI prodam luksu-
zno hišo - večjo, večstanovanjsko. 
Vse dodatne informacije na tel. 
051 348 243.

V KIDRIČEVEM v pritličju prodam 
3-sobno stanovanje, 78 m2, renovi-
rano in takoj vseljivo, po zelo ugo-
dni ceni. Tel. 051 431 556.

PRODAM enosobno stanovanje , 
opremljeno, na novo renovirano, v 
Kraigherjevi ulici na Ptuju. Tel. 051 
636 212.

PRODAM starejšo hišo z vsemi pri-
ključki na lepem kraju v Ptuju, cena 
po dogovoru. Ivanka Mesarič, Vi-
čava 4, Ptuj.

PRODAM stanovanjsko hišo kot 
vikend in 23 arov zemljišča, okolica 
Podlehnika, s krasnim razgledom, 
cena 65.000,00 evrov. Telefon 040 
609 585.

PRODAM parcelo, 25 arov 
zemljišča z lepo uto, na lepem 
kraju v okolici Podlehnika, cena 
14.000,00 evrov. Telefon 040 609 
585.

DOM  STANOVANJE

VEČJA dvoinpolstanovanjska hiša 
1 km iz centra se daje v najem v 
celoti ali posamezno. Več na tel. 02 
703 43 72 ali 041 247 993.

V NAJEM ODDAM opremljeno 
enosobno stanovanje mlademu 
paru. Tel. 041 256 997.

ODDAM trosobno stanovanje 5 km 
iz Ptuja. Tel. 041 279 034.

GARSONJERO na Ptuju, v celoti 
opremljeno, oddam v najem. Tel. 
051 356 346.

GARSONJENO na Ptuju, 22 m2, 
dam v najem. Tel. 041 647 745.

RAZNO

PRODAM pet velikih sobnih lonč-
nic, višina od 160 do 180 cm. Tel. 
02 772 77 11 ali 041 528 962

PRODAM barvni TV Gorenje, di-
agonala70 cm, raven ekran, 100 
Hz. Tel. 031 273 700.

www.radio-tednik.si
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Mar prav zares odšel je tja v neznano?
Kako je mogel, ko smo mi še tu?
Nositi moramo vsak svojo rano
molče, da mu ne motimo miru.

(Svetlana Makarovič)

ZAHVALA
Z bolečino v srcu ob izgubi dragega 
sina, brata, svaka in strica

Dušana Cafuta
IZ UL. 5. PREKOMORSKE 1

Ne najdemo besed zahvale za vso pomoč, spodbudne 
besede tolažbe, darovano prelepo cvetje, sveče, maše, 
MIR-u za organizacijo pogreba in opravljen cerkveni obred 
ter dragima tetama za pripravljen ganljiv govor.
Hvala vsem, ki postojite ob njegovem grobu in ste ga imeli 
radi.

Žalujoči: mama Anica, brat Kristijan, 
svakinja Nina Urška in mala Erin

Srce tvoje je zaspalo,
zvon v slovo ti je zapel,
misel nate bo ostala,
spomin za vedno bo živel!

SPOMIN

26. julija mineva eno leto, odkar je prerano odšel od nas 
dragi sin in brat

Miran Vincek
IZ BUKOVCEV 37/A

Hvala vsem, ki mu prižgete svečko, postojite ob njegovem 
preranem grobu in se ga z lepo mislijo spomnite.

Globoko žalujoči vsi njegovi

Čeprav spokojno spita,
z nami še naprej živita.

SPOMIN
16. junija je minilo eno leto, odkar 
nas je zapustil dragi oče

Janez Solina
IZ STOJNCEV 70
roj. 1927

5. septembra bo minilo 20 let, odkar 
je odšla od nas draga mama

Rozalija Solina
IZ STOJNCEV 70
roj. 1931

Hvala vsem, ki postojite ob njunem grobu in ju ohranjate v 
lepem spominu.

Janko in Olga z družinama

Na grob pa križ mi zasadite,
naj upanje ljubezni bo,
in večni mir mi zaželite,
saj pot nas pelje gor v nebo.

ZAHVALA
ob nenadomestljivi izgubi dragega 
moža, očeta, dedka in pradedka

Simona Vrtiča
IZ SPUHLJE 57, PTUJ

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom in sodelav-
cem, ki ste ga spremljali na njegovi zadnji poti ter darovali 
cvetje, sveče, za svete maše in nam izrekli sožalje. Posebej 
hvala tudi g. župniku, govornici Danici Tement, Anici in 
Jožici za pomoč pri negi ter Mariji in Fefki.
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena Otilija in otroci z družinami

Že 10 let v grobu spiš,
v mislih naših še živiš,
spomin na tebe še vedno zaboli,
ker tebe več med nami ni.
Dokler bomo mi,
boš z nami tudi ti.

V SPOMIN
dragemu bratu

Alojzu Tašnerju
IZ MESTNEGA VRHA 89

Hvala vsem, ki ob njegovem grobu postojite ter svečko in 
cvet podarite.

Bratje in sestre

Boris!
Nate nam ostaja lep spomin ...
Edini, ki ostane močan nad vsemi,
edini cvet, ki ne ovene,
edini val, ki se ne razbije,
edina luč, ki ne ugasne.

V SPOMIN

Borisu Bušljeti
22. 7. 2000 - 22. 7. 2010

S SELSKE C. 14, PTUJ

Prisrčna hvala vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, 
ki mu prinašate svečke na njegov prerani grob.

Žalujoči vsi njegovi

Srce je omagalo, tvoj dih je zastal,
a nate spomin bo večno ostal.
Zaman te išče moje solzno oko,
ker tebe k meni v tvoj dom več ne bo.

V SPOMIN
26. julija bo minilo leto žalosti, odkar 
nas je zapustil dragi mož, oče, dedek, 
pradedek in brat

Alojz Brunčič
TRNOVSKI VRH 30

Hvala vsem, ki ob njegovem grobu postojite in večni mir 
mu zaželite.

Žalujoči: žena Terezija, otroci z družinami, 
vnuki in pravnuki

Na grobu se jutranja rosa blesti, sonce iz nje gori, 
a meni solza spomina po licu drsi.
Mama, tvoje srce v meni živi in dobrote polne atekove oči.

V SPOMIN
Milici in Pepeku Kosiju
IZ VELIČAN
Mineva grenko leto, odkar te ni več med nami, draga mama in 
babica, in deseto leto, ko si nas nenadoma zapustil, dragi ata in dedek.
Žalostno in boleče je ob vajinem grobu, vendar polno lepih spominov in hvaležnosti za vse, 
kar sta nam dala. Vso vajino ljubezen in dobroto vama lahko vračamo le še s cvetjem in pla-
meni sveč. Hvala vsem za lepo misel nanju, cvet ali prižgano svečo ter udeležbo na zanju 
darovanih svetih mašah.
Pogrešamo vaju. Hčerka Zlatka z družino

Petek, 23.julij
18.00 Ptuj, v Bastiji (klet pri tržnici), otvoritev razstave novih medijev iz 

ZDA, Festival Art Ptuj 2010
18.30 Ptuj, v Bastiji, Song Spot, Festival Art Ptuj 2010
19.00 Ptuj, v Bastiji, predavanje Pot v nove medije, Festival Art Ptuj 2010
20.30 Ptuj, dvorišče gradu, Večer popevke: Vox Arsana z gosti, Festival Art 

Ptuj 2010 
22.00 Ptuj, Slovenski trg, Koncert: Crossroads, Festival Art Ptuj 2010
23.00 Ptuj, galerija Tenzor, javna video produkcija: BridA – Trackdecks, 

Festival Art Ptuj 2010

Sobota, 24.julij
  9.00 – 11.00 Ptuj, tržnica, performans Đasper in Đons, Festival Art Ptuj 

2010
10.00 Ptuj, staro mestno jedro, poulično dogajanje, nastopi mladih glas-

benikov, Festival Art Ptuj 2010
14.00 – 17.30 Ptuj, Miheličeva galerija, Odprti atelje: Madžarska, Festival 

Art Ptuj 2010
17.00 Ptuj, Mestni trg, sprejem udeležencev 16. mednarodnega srečanja 

motoristov
17.00 Žamenci, 37. Gobarski praznik, otvoritev razstave gob, razstava 

zelišč, gobarske igre, gobarski ples, organizirata Gobarsko društvo 
Ptuj in PGD Žamenci

18.00 Grajena, gasilski dom, osrednja prireditev ob 10. krajevnem pra-
zniku ČS Grajena

18.00 Ptuj, Park hotel, predavanje: Mlada madžarska sodobna umetnost v 
Budimpešti, Festival Art Ptuj 2010

18.45 Ptuj, Mestno gledališče, okrogla miza: Umetnost v času krize, Festi-
val Art Ptuj 2010

20.30 Borl, zunanje dvorišče gradu, Tamburanje ob večerih z degustacijo 
vin

20.30 Ptuj, Terme, Balonarski praznik, nočno napihovanje balonov
20.00 Ptuj, Park hotel, Bioalloy - Body Art Performance: Gary Cass in 

Chandrasekaran, Festival Art Ptuj 2010
21.00 Ptuj, dvorišče Minoritskega samostana, koncert: Edin Karamazov in 

Kaliopi – Oblivion, Festival Art Ptuj 2010
22.30 Ptuj, Slovenski trg, koncert tolkalske sekcije društva Arsana in kon-

cert tria Ahimsa, Festival Art Ptuj 2010

Nedelja, 25.julij
12.00 Strnišče, galerija Fo.Vi, otvoritev razstave Art Stays Open 2003 – 

2009, Festival Art Ptuj 2010
15.00 Žamenci, 37. Gobarski praznik, organizirata Gobarsko društvo Ptuj 

in PGD Žamenci
16.00 – 18.00 Ptuj, pred Mestnim gledališčem, art performans Cesare 

Pietroiusti, Festival Art Ptuj 2010
17.00 Zamušani - zamušanski hrib (pri Cvitaniču), postavitev društvenega 

klopotca, organizira Društvo vinogradnikov in sadjarjev Štajerski 
pütar

17.30 Ptuj,  športna dvorana OŠ Olge Meglič, Zaključna prireditev med-
narodne plesne akademije, Festival Art Ptuj 2010

18.00 Ptuj, Park hotel, predavanje o videu, Festival Art Ptuj 2010
19.00 Ptuj, Mestno gledališče, plesna predstava: Plesni utrinki, Festival Art 

Ptuj 2010
20.00 Ptuj, nabrežje Drave pri Miheličevi galeriji, zaključek in predstavitev 

projekta D'FM grafi ti projekt, Festival Art Ptuj 2010
21.00 Ptuj, atrij hotela Mitra, koncert zasedbe Terrafolk, Festival Art Ptuj 

2010

Ponedeljek, 26.julij
  9.00 – 13.00 Velika Nedelja, pred trgovino Mercator, Počitniške delavnice 

DPM Velika Nedelja
10.00 – 12.00 Ptuj, CID, glinarjenje, organizira CID Ptuj
14.00 – 17.30 Ptuj, Miheličeva galerija, Odprti atelje: Slovaška, Festival Art 

Ptuj 2010
18.00 Ptuj, Park hotel, predavanje: Lokalna univerzalnost, izbrane teme 

sodobne slovaške umetnosti, Festival Art Ptuj 2010
19.00 Cirkulane, pred večnamensko dvorano, pohod ob polni luni, orga-

nizira Društvo gospodinj Cirkulane
20.00 Ptuj, slavnostna dvorana gradu, večer komorne glasbe: Klasični 

mojstri igrajo Mozarta, Festival Art Ptuj 2010
21.30 Ptuj, Park hotel, Potovanje po vinorodni Sloveniji, Festival Art Ptuj 

2010

Torek, 27. julij
  9.00 – 13.00 Velika Nedelja, pred trgovino Mercator, Počitniške delavnice 

DPM Velika Nedelja
17.00 Ptuj, Park hotel, predavanje: Monoblock – umetnost, znanost in 

tehnologija, Festival Art Ptuj 2010
10.00 – 12.00 Ptuj, CID, ustvarjanje glasbe z računalnikom
18.00 Ptuj, razstavišče Stari zapori, razstava: Media – Made in Italy, Festi-

val Art Ptuj 2010  
18.30 Ptuj, slavnostna dvorana gadu, Koncert udeležencev Mednarodne 

poletne glasbene akademije, Festival Art Ptuj 2010
19.00 Ptuj, Park hotel, predavanje: Embodied acts – Sodobna zvočno-ple-

sna performativna umetnost, Festival Art Ptuj 2010
 - Ptuj, dvorišče gradu, literarni večer: Za pol neba, Festival Art Ptuj 

2010
21.45 Ptuj, Dom kulture MuziKafe, koncert Maja Keuc akustik trio, Festival 

Art Ptuj 2010

Prireditvenik 

PRODAM čoln gumenjak z mo-
torjem, varilni stroj CO2, avtokle-
parsko hidravliko in zamrzovalno 
skrinjo. Tel. 041 231 328.

KUPIM starine: pohištvo, slike, bo-
gece, ure, steklo, lonce, razgled-
nice in drobnarije. Plačam takoj. 
Telefon 041 897 675.

MOTORNA VOZILA

PRODAM ohranjeno lado samaro. 
Tel. 751 20 81.

Sobota ob 21.00 in nedelja ob 10.00: Glasbe-
na oddaja - Planet polka. Nastopajo: ansam-
bel Tonija Verderberja, Zreška pomlad, Alpski 
kvintet in Edvin Fliser. Pred male ekrane vas vabi Televizija Ptuj - Vide-
oprodukcija Tinček Ivanuša.

Razpored dežurstev 
zobozdravnikov

Petek, od 13.00 do 19.00 ure
Petek in Sobota, od 7.00 do 

12.00 ure
Željka Bartolič Martinez, dr.dent. 

med.
V Cirkulanah



in navodilih dovolj, da se za-

varuje zdravje uporabnikov, 

seveda ob pogoju, da navodilo 

o prekuhavanju upoštevajo. 

Hkrati Zavod za zdravstveno 

varstvo Maribor dnevno od-

vzema vzorce vode na obmo-

čju Ptuja.“

Kaj vam nasploh v zvezi 
s takšnimi in podobnimi 
primeri narekuje pravil-
nik glede ukrepov? Ali so v 
tem primeru dovolj le vaša 
obvestila ali se morajo z 
navodili glede uporabe 
vode vključiti tudi druge 
službe?

„V obravnavanem primeru 

nam pravilnik o pitni vodi, 

navodila Inštituta za varova-

nje zdravja in načrt notranje-

ga nadzora na našem vodo-

vodnem sistemu narekujejo 

ukrep prekuhavanja vode in 

obveščanje uporabnikov o 

ukrepu. Uporabnike smo dol-

žni obvestiti tudi o ukrepu 

sanacije, v tem primeru dez-

infekcije, kar je bilo v obvesti-

lu, ki smo ga poslali na Radio 

Ptuj, tudi izvedeno.“

Ljudi tudi zanima, ali 
lahko trenutno še oporeč-
no vodo uporabljajo za 
umivanje, za pranje zele-
njave …

„Voda se lahko uporablja za 

umivanje in pranje zelenjave. 

Sanacijski ukrep dezinfekcije 

izvajamo vzporedno z ukre-

pom prekuhavanja.“

Kdaj bo prenehal veljati 
ukrep prekuhavanja vode?

„Ta ukrep bo prenehal velja-

ti, ko bomo prejeli informaci-

jo o skladnih mikrobioloških 

izvidih vode na območju Ptu-

ja. Uporabniki bodo o prekli-

cu obveščeni na enak način 

kot o ukrepu prekuhavanja. 

Najbolj optimistična napoved 

za preklic ukrepa je sobota 

popoldan, možno pa je tudi, 

da bo ukrep prekuhavanja 

vode trajal dlje.“

Ali bo v tem primeru 
kdo odgovarjal za onesna-
ženje, boste iskali krivca?

„Vzrok onesnaženja bomo 

vsekakor skušali najti. Če 

bomo našli tudi morebitnega 

povzročitelja, bomo zadevo 

posredovali pristojnim in-

špekcijskim službam.“

Gnojnica ali 
kanalizacija?

Potem ko so bili Ptujčani 

obveščeni o tem, da je voda iz 

pip oporečna, se je dvignilo 

kar precej prahu okoli vpra-

šanja, kdo je zakrivil onesna-

ženje. Ali se je bakterija znašla 

v pitni vodi zaradi izlivanja 

oz. izpiranja gnojnice ali pa 

zaradi izlivanja fekalij iz kana-

lizacije, nihče od dogovornih 

ni vedel pojasniti. A da naj 

bi šlo za onesnaženje vode z 

gnojnico, so prepričani tudi 

nekateri stanovalci Rabelčje 

vasi. Mnenje slednjih je pov-

zel eden od njih, Andrej Sajko, 

ki sicer ne trdi, da je gnojnica 

pravi razlog za onesnaženje, 

meni pa, da zna biti zelo verje-

tni razlog: „Osmega julija letos 

v izjemno vročem vremenu se 

je na njivo med blokovskim 

naseljem in naseljem zasebnih 

hiš v Rabelčji vasi zvozilo več 

kot deset cistern gnojnice - in 

to že drugič letos! Težava je v 

tem, da prav pod tem zemlji-

ščem teče ena izmed glavnih 

vodovodnih napeljav za mesto 

Ptuj, ki pa prav tukaj večkrat 

poči! In ob nalivih se potem 

gnojnica spira direktno na 

mesto okvare. Sicer nikakor 

ne trdim, da je to razlog one-

snaženja, ne bi pa me čudilo, 

če bi bil.“

Popolnoma nasprotno stali-

šče zagovarja kmetijski sveto-

valec Ivan Brodnjak, ki so ga 

namigovanja o možnosti one-

snaženja pitne vode z gnojni-

co pošteno razjezila: „Seveda 

je najlažje takoj okriviti kmeta! 

Vendar se je najprej treba za-

vedati dejstva, da je gnojenje 

v tem času dovoljeno, torej 

kmet ni kršil nobenega zako-

na. Drugič, če bi res bila gnoj-

nica razlog onesnaženja, v kar 

močno dvomim, potem mora 

biti okvara na vodovodu, po-

čena cev ali karkoli, da je gnoj-

nica sploh lahko pronicala v 

vodo. Bolj verjetno se mi zdi, 

da je prišlo do vdora fekalnih 

odplak v vodovodni sistem bo-

disi iz kanalizacijskega sistema 

ali pa iz še vedno obstoječih 

greznic. Sicer pa če kdo še ne 

ve, so živalske fekalije za člo-

vekovo zdravje bistveno manj 

nevarne od človeških! Raz-

merje je vsaj 1:10, kar pomeni, 

da 1000 litrov človeških feka-

lij onesnaži vodo enako kot 

10.000 litrov živalskih fekalij!“

Po neuradnih ocenah naj bi 

v tem trenutku vodo za pitje 

prekuhavalo več kot 10 tisoč 

ljudi, to je skoraj polovica ob-

čanov mestne občine. V vzor-

cih vode v teh vodohranih je 

bila ugotovljena prisotnost 

bakterije escherichia coli, ki 

je po teoriji pokazatelj fekal-

nega onesnaževanja. Torej se 

je pitna voda pomešala z vodo 

iz kanalizacije. Ukrep preku-

havanja vode in dezinfekcija 

vode v omenjenih rezervoar-

jih sta po veljavnih pravilih in 

navodilih dovolj, da se zavaru-

je zdravje uporabnikov.

O onesnaženju vode smo se 

pogovarjali z Ivanom Dob-
nikom, univ. dipl. inž., ki je 

v Komunalnem podjetju Ptuj 

odgovorna oseba za kvaliteto 

pitne vode.

Gospod Dobnik, ali v tem 
trenutku že veste, kako je 
prišlo do onesnaženja 
vode? Kaj se je zgodilo? Ali 
je bil vzrok tehnične nara-
ve kot posledica poškodbe 
cevi ob kaki sanaciji ali pa 
obstaja sum vdora fekalij v 
omrežje? Kako je to sploh 
mogoče?

„Kako je do onesnaženja 

prišlo, v tem trenutku še ne 

vemo. Razlogov tehnične na-

rave na vodovodnem sistemu 

nismo zaznali. Teoretična mo-

žnost vdora fekalij v omrežje 

obstaja, vendar je malo verje-

tna.“

Obvestilo, ki je prišlo 20. 
julija v zgodnjem popol-
danskem času iz vašega 
podjetja, da je potrebno 
do preklica prekuhavanje 
vode za pitje na območju 
mesta Ptuja na levem bre-
gu Drave in severno od že-
lezniške proge, prav tako 
tudi na območju Vičave, 
Rabelčje vasi in Grajene, je 
povzročilo zaskrbljenost. 
To najbrž pomeni, da ste 
onesnaženost zaznali na 
več krajih. S katero bakte-
rijo je okužena voda in ali 
so ukrepi, ki ste jih doslej 
storili, dovolj, da zavaruje-
jo zdravje ljudi?

„Obvestilo o ukrepu preku-

havanja vode za pitje smo na 

Radio Ptuj poslali 20. julija ob 

12.45, 90 minut po prejemu 

informacije o neskladnih izvi-

dih vzorcev vode v vodohra-

nih Panorama, Rabelčja vas 

in Nova vas II. V omenjenih 

vzorcih je bila ugotovljena 

prisotnost bakterije escheri-

chia coli, ki je po teoriji poka-

zatelj fekalnega onesnaženja. 

Ugotovljene vrednosti so bile 

7 enot, 9 enot in 1 enota. Ta 

bakterija v vodi ne sme biti 

prisotna. Ukrep prekuhava-

nja vode doma in dezinfekcija 

vode v omenjenih rezervoar-

jih sta po veljavnih pravilih 

Napoved vremena za Slovenijo Danes bo sončno in vroče, čez 
dan bo pihal južni do jugozahodni 
veter. Proti večeru bodo v zahodni 
in osrednji Sloveniji posamezne 
nevihte. Najnižje jutranje tempe-
rature bodo od 13 do 21, najvišje 
dnevne od 30 do 35 stopinj C.

V noči na soboto bodo plohe in 
nevihte zajele večji del Slovenije. V 
soboto bo pretežno oblačno s kra-
jevnimi padavinami, sprva tudi 
nevihtami. Ohladilo se bo. Zapihal 
bo severni do severovzhodni veter, 
na Primorskem zmerna burja. V 
nedeljo bo delno jasno z občasno 
povečano oblačnostjo.

Ptuj � O onesnaženju vode

Bakterija je pokazatelj fekalnega onesnaženja
Torkovo obvestilo o ukrepu prekuhavanja vode za pitje, ki ga je Radio Ptuj objavil v zgodnjih popoldanskih urah, je občane Ptuja močno vznemirilo, 
zlasti tiste, ki živijo v najbolj strnjenem delu, in vse, ki živijo na območju Vičave, Rabelčje vasi in Grajene ter z območja severno od železniške proge, ki 
jim je bilo obvestilo v osnovi namenjeno. Obvestilo je Komunalno podjetje Ptuj poslalo 90 minut po tem, ko je prejelo informacijo o neskladnih izvidih 
vzorcev vode v vodohranih Panorama, Rabelčja vas in Nova vas II.

Foto: Črtomir Goznik

Ivan Dobnik, univ. dipl. inž., v Komunalnem podjetju Ptuj odgovar-
ja za kvaliteto pitne vode: „V vzorcih vode iz treh vodohranov je 
bila ugotovljena prisotnost bakterije escherichia coli, ki je v vodi 
ne sme biti.“
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Escherichia coli (E. coli) 
je vrsta bakterij iz rodu 
ešerihij, ki so normalno pri-
sotne v črevesju sesalcev, 
tudi človeka, in predstavlja 
velik del tako imenovane 
normalne črevesne flore. 
Odkril jo je nemški pedia-
ter in bakteriolog Theodor 
Escherich leta 1885. Po 
njem je tudi dobila ime. E. 
coli je zelo razširjena bak-
terija v črevesju, dnevno se 
v človeškem blatu nahaja 
več kot 100 milijard teh 
bakterij. Le nekateri sevi 
te bakterije so za človeka 
patogeni. Gre za gramne-
gativno bakterijo, ki ni 
sposobna tvorbe spor. Za 
uničenje E. coli zato zado-
ščajo običajni postopki, 
kot sta pasterizacija ali 
prevretje in ni potrebna 
sterilizacija, ki sicer uniči 
tudi spore. Eschericia coli 
je najbolj raziskan organi-
zem nasploh.

(Vir: Wikipedija)

Escherichia coli

Brodnjaku na drugi strani 

pritrjujejo vsi tisti, ki vedo in 

že dalj časa javno opozarjajo 

na izjemno slab kanalizacijski 

sistem v Rabelčji vasi.

Kakorkoli že, tako eni kot 

drugi menijo, da fekalije niso 

mogle vdreti v vodo kar tako, 

ampak mora biti vodovodni 

sistem nekje poškodovan; 

morda gre zgolj za manjše raz-

poke v ceveh, a je to že lahko 

dovolj. Krivec v tem primeru, 

če sploh kdo, pa je v prvi vrsti 

upravljavsko podjetje.

Za paniko pa ni razloga; 

sama bakterija namreč ni tako 

hudo nevarna, povzroča lah-

ko črevesne težave, predvsem 

drisko, lahko tudi bruhanje 

ter vročino. Najobčutljivejši 

skupini sta dojenčki in staro-

stniki.
MG, SM

Foto: Črtomir Goznik

Na to, da voda ni pitna, te dni opozarjajo številni napisi; fotografi-
jo smo posneli v ptujski bolnišnici. 

Foto: AS

Mnenja o tem, ali je prišlo do onesnaženja pitne vode z gnojnico 
ali s človeškimi fekalijami, so deljena. Res pa je, da je bila njiva v 
Rabelčji vasi, pod katero teče eden glavnih vodovodnih vodov in 
kjer tudi prihaja do okvar, pred dvema tednoma po besedah An-
dreja Sajka, avtorja pričujočega posnetka, obilno pognojena.
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